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بزرگداشت »احمدرضا معتمدی« در مراسم پایانی چهلمین 
جشواره فیلم فجر برگزار خواهد شد.

 بزرگداشت »احمدرضا معتمدی« فیلمساز، استاد دانشگاه 
و نظریه پرداز سینما در چهلمین جشنواره فیلم فجر برگزار 
خواهد شد.بر اساس این خبر، این برنامه بزرگداشت در مراسم 

اختتامیه جشنواره چهلم برگزار می شود.
دکتر »احمدرضا معتمدی« متولد 1340 تهران، فیلمساز، 
استاد دانشگاه، نویسنده کتب سینمایی و نظریه پرداز سینما، 
دانش آموخته رشته اقتصاد از دانشگاه تهران و دارنده مدرک 
دکترای رشته فلسفه از دانشــگاه علامه طباطبایی است که 
ساخت آثاری چون ســوتفاهم، راه رفتن روی سیم، آلزایمر، 
قاعده بازی، دیوانه ای از قفس پرید، زشت و زیبا و هبوط را در 
کارنامه دارد.او در چهلمین جشنواره فیلم فجر به عنوان یکی از 

داوران بخش سینمای کوتاه فعالیت دارد.

بزرگداشت احمدرضا 
معتمدی در اختتامیه 

علی دادپی
اقتصاددان

دهه از دست  رفته اقتصاد ایران

به گفته دادپی، اقتصاددان باید دهه گمشده را جدی گرفت و از آثار پایدار و 
ماندگار آن در اقتصاد کشور نگران شد. حتی رها شدن از حصار تحریم به این 
دهه محدود نخواهد ماند. مگر اینکه شاهد تغییر ریل کامل در سیاستگذاری 
اقتصادی باشیممدتی است که با دهه از دست رفته اقتصاد ایران آشنا هستیم. 
دهه نود خورشیدی تلاطم شدید در اقتصاد و عدم اطمینان به آینده را همراه 
با تحریم های اقتصادی، کاهش شدید سرمایه گذاری و افزایش فساد اداری و 

اقتصادی به همراه داشت.
اولین نکته ای که درباره آمار اقتصاد گفته می شــود، تاکید بر این واقعیت 
است که آمار تقریبی هستند. اگر به تولید ناخالص داخلی یک کشور اشاره 
می کنیم، باید اضافه کنیم که تولید ناخالص داخلی جمع ارزش پولی کالاها 
و خدمات نهایی تولیدشــده به قیمت بازار در داخل مرزهای کشور در طول 
سال است. به این ترتیب بخشی از مبادلات اقتصادی کشور در تولید ناخالص 
داخلی کشور منظور نمی شوند؛ ولی تغییر در تولید ناخالص داخلی هم جهت 

و همراستا با برآیند تغییرات اقتصادی کشور است.
 بنا به گزارش بانک جهانی، تولید ناخالص داخلی حقیقی ایران در فاصله 
ســال های ۲011 میلادی تا ۲0۲0 میلادی به قیمت های پایه ســال۲01۵ 
میــلادی از ۸/ ۵۸0میلیارد دلار در ســال ۲011 به ۵/ ۲03میلیارد دلار در 
ســال۲0۲0 کاهش پیدا کرده است. فکر نمی کنم حتی جمله کلیدی »این 
تغییر کاهشــی بیش از ۶0درصد در تولید ناخالص داخلی ایران را نشــان 
می دهد« لازم باشد. هر دانش آموز کلاس سوم ابتدایی می داند که عدد دوم 
از نصف عدد اول کوچک تر است. بسیاری خواهند گفت و می گویند اگر تولید 
ناخالص داخلی ایران به قیمت های ثابت سال۲01۵ کاهش پیدا کرده است، 
این شاخص وقتی با استفاده از شاخص برابری قدرت خرید محاسبه می شود 
آن قدرها هم بد نیســت و از 04۵/ 1تریلیون میلیارد دلار در سال ۲011 به 
0۶۲/ 1تریلیون دلار در سال۲0۲0 تغییر کرده و در طول دهه گمشده حتی 
۷/ 1درصد افزایش یافته است. سیاسیون و دیوانسالاران باز خواهند گفت که 
جای نگرانی نیست و اوضاع آن قدرها هم بد نیست. ولی این ارقام فقط اعداد 
نیستند، آنها راوی داستانی هستند که میلیون ها ایرانی به شکل های مختلف 

تجربه اش کرده اند.
اول از همه این ارقام شامل همه مبادلات انجام شده در اقتصاد کشور نیستند 
و قیمت های استفاده شده در محاسبه آنها در بازارهای رقابتی به دست نیامده اند. 
آنها تنها بخشی از مبادلات انجام شده را شامل می شوند که در اقتصادی که 
گزارش کردن فعالیت های اقتصادی معمول نیست، گزارش شده اند. این ارقام 
شامل مبادلات انجام شده در بازارهای کالاهای دست دوم و سوم و مستعمل 
نیستند. آنها همچنین شامل هزینه های ناشی از مبادلات انجام نشده، درآمدهای 
کسب نشده و سرکوب بازارهای کشور نیستند. تولید ناخالص داخلی را برای 
نشان دادن هزینه ناشی از آسیب های گسترده محیط زیست و تخریب منابع 
آبی تغییر نمی دهند. این شاخص همچنین هزینه ناشی از صدها جان از دست 
رفته در تصادفات ناشی از رانندگی های افسارگسیخته در جاده های ناامن را 
شامل نمی شود. آنچه مهم است جهت تغییر است. از هر سو که به شاخص 
تولید ناخالص داخلی و تغییراتش در دهه نود خورشیدی بنگریم در آن خبری 
از توسعه و گسترش اقتصاد و مبادلات اقتصادی نیست. آنچه هست کاهش 
فعالیت های اقتصادی و کوچک تر شدن سفره مردم است؛ اما کسی نمی پرسد 
که این کاهش تولید ناخالص داخلی معادل چند رویای از دســت رفته و چه 

حجمی از سرخوردگی در میان فعالان اقتصادی کشور است.
زمانی که از کوچک شدن تولید ناخالص داخلی صحبت می کنیم، درواقع 
می گوییم که بازارهای خارجی محصولات داخلی از دست رفته اند و بازارهای 
داخلی برای مبادله خدمات و محصولات کوچک تر شــده اند. سیاســیون و 
مدیرانی که قرار است دستاوردهایشان را با تغییرات در اقتصاد بسنجند این 
از دست رفتن ها و کوچک شدن ها را نتیجه تحریم ها و عوامل خارجی و برونی 
می دانند. این در حالی است که تحریم ها شاید برجسته ترین دلیل این چالش ها 
باشند؛ ولی آسیب پذیری اقتصاد کشور در برابر این رویدادهای بیرونی محصول 
مداخلات دائمی دولت در اقتصاد، افزایش تصدی گری بخش های حاکمیتی، 
ضعف حکمرانی اقتصادی و فساد گسترده است. در فضای بی ثباتی اقتصادی و 
ناپایداری قواعد و مقررات، کسی به فکر سرمایه گذاری نیست که فعالیتی شکل 
بگیرد که تحریم بخواهد آن را زمین بزند.واقعیت اینجاست که دهه گمشده 
به معنای دلسرد شدن و دلسرد ماندن نوآوران، کارآفرینان و سرمایه گذاران 
ایرانی است که دیگر تمایلی به فعالیت اقتصادی مولد در کشور نداشتند. نصف 
شدن تولید ناخالص داخلی شاید برای یک ناظر خارجی تغییر یک عدد باشد؛ 
ولی برای میلیون ها ایرانی به معنای فرصت هایی است که یا اصولا نداشته اند 
یا با تغییر شــرایط بیرونی و مداخله دولت از دست داده اند. این تغییر برای 
ایشان به معنای رویاها و برنامه هایی است که در راهروهای بوروکراسی بایگانی 
شده اند. دهه گمشده یعنی میلیون ها واحد از محصولاتی که یا تولید نشده اند 
یا سرمایه گذاری برای تولیدشان به دام اختلاس و ارتشا گرفتار شده است یا 
هرگز بازاری برای مبادله نداشته اند.اینجاســت که باید دهه گمشده را جدی 
گرفت و از آثار پایدار و ماندگار آن در اقتصاد کشور نگران شد. حتی رها شدن از 
حصار تحریم به این دهه محدود نخواهد ماند. مگر اینکه شاهد تغییر ریل کامل 
در سیاستگذاری اقتصادی باشیم؛ چراکه مسیر منتهی به سیاستگذاری های 

تکراری به همان مقصد دهه گمشده ختم خواهد شد.

رئیس اتحادیه شــالیکوبی داران مازندران از کاهش ۵0 تا ۶0 درصدی مصرف برنج 
ایرانی به دلیل افزایش نرخ این محصول خبر داد.

رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران کاهش مصرف برنج ایرانی را ۵0 تا ۶0 درصد 
عنوان کرد و افزود: افزایش نرخ این محصول باعث شد که مصرف کنندگان داخلی چون 

توان خرید برنج ایرانی را ندارند متمایل به خرید برنج خارجی  شوند.
تقی جعفریان، رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران در پاسخ به این پرسش که 
برخی گمانه زنی ها حاکی از این اســت که برخی از ســوداگران می خواهند با افزایش 
نرخ برنج داخلی، واردات برنج خارجی را توجیه پذیر جلوه بدهند، دیدگاه شما در این 
زمینه چیست؟ گفت: پیش از افزایش نرخ برنج داخلی رنج قیمت برنج 3۸۶ پاکستانی، 
کیلویی 1۷ تا 1۸ هزار تومان بود اما بعد از افزایش نرخ برنج طارم از کیلویی 30 هزار 

به ۷0 تا ۸0 هزار تومان نرخ برنج پاکستانی نیز بالا رفت.
وی ادامه داد: قیمت یک کیسه برنج 10 کیلویی سوپر کرنل پاکستانی 300 هزار 
تومان اســت که باید بگویم کیفیت آن بالاتر از برنج فجر اســت این در حالیست که 
قیمت برنج فجر کیلویی ۵۵ تا ۶0 هزار تومان به فروش می رسد و برنج کشت دوم به 
کیلویی ۹0 هزار تومان رسیده است.جعفریان با بیان اینکه محموله های وارداتی برنج 
بالای هزار تن هستند، افزود: افزایش ۲ تا ۵ هزار تومانی قیمت برنج خارجی مساوی 
با چندین میلیارد ســود برای واردکنندگان، از این رو ممکن است برخی سوداگران با 

خرید و دپو برنج ایرانی بخواهند واردات برنج خارجی را توجیه پذیر کنند.
این فعال اقتصادی با اشاره به اولتیماتوم  اخیر وزارت جهاد کشاورزی به شالیکوبان 
شــمال کشــور، گفت: این وزارتخانه برای تنظیم بازار برنج به شالیکوبان و صاحبان 
کارخانه ها اعلام کرده اســت که کشاورز یا باید بار خود را بفروش برساند و یا باید آن 

را از کارخانه ها خارج کند در غیر این صورت مشــمول احتکار می شود. از  مرداد سال 
جاری بخش قابل توجهی از برنج به اسم برنج کشاورزان در کارخانه های شالیکوبی دپو 

شده است اما باید بگویم ۸0 درصد این برنج را دلال ها خریداری کرده اند.
به گفته وی، اگر یک مشتری به کارخانه مراجعه کند و نتواند برنج خریداری کند 

آن کارخانه مشمول مجازات احتکار خواهد شد.
جعفریان تصریح کرد: صاحبان فروشــگاه های زنجیره ای و بســیاری از دلال ها در 
همان ابتدای برداشت محصول اقدام به خرید برنج کردند و ۸0 درصد از برنج احتکار 
شــده کیلویی 30 تا 40 هزار تومان خریداری شــده اســت.وی کاهش مصرف برنج 
ایرانی را ۵0 تا ۶0 درصد عنوان کرد و افزود: افزایش نرخ این محصول باعث شــد که 
مصرف کنندگان داخلی برای اینکه توان خرید برنج ایرانی را ندارند متمایل به خرید برنج 
خارجی  شود هرچند چندان با ذائقه آنها خوش نیست.این فعال اقتصادی بابیان اینکه 
خبر توزیع هوشمند برنج شیرودی بازار را دو روز آرام کرده است، افزود: برنج شیرودی 
جزو ارقام پرمحصول است که در مازندران و گلستان با هدف خودکفایی تولید برنج، 
کشت می شود. کیفیت آن هم رده برنج پاکستانی است که این برنج در استان گیلان 
تولید نمی شود. حدود 400 تا ۵00 هزار تن برنج شیرودی در سال تولید می شود اما 
هنوز توزیع هوشمند عملیاتی نشده است و نمی توان چندان درباره آن اظهارنظر کرد.

رییس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران، تصریح کرد: قیمت برنج شیرودی بودار شده 
در بنکــداری کیلویی 44 هزار تومان و در واحدهای عرضه به بالای کیلویی ۵0 هزار 
تومان رسیده است.وی با اشاره به کیفیت برنجی که قرار است به صورت هوشمند توزیع 
شود، گفت: شنیده های من حاکی از این بود که قرار است برنج با 1۵ درصد شکسته 

خرد عرضه شود به این معنا که برنج شکسته آن بعد از شالیکوبی جدا نشده است.

رئیس اتحادیه شالیکوبی داران مازندران اعلام کرد:

کاهش کاهش ۵۰۵۰ درصدی مصرف برنج  درصدی مصرف برنج 

مدیر کل نظارت بر کالاهای فلزی و معدنی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، ۲۵ 
روز بعد از انتشار خبر افزایش قیمت لوازم خانگی، تاکید کرده که در حال حاضر هیچگونه مجوز 

افزایش قیمتی برای محصولات لوازم خانگی از سوی این سازمان صادر نشده است
.در پی انتشــار مصاحبه اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه لوازم خانگی، درباره افزایش هشت تا 1۲ 
درصدی برخی از اقلام لوازم خانگی،  حسن اله یاری، مدیر کل نظارت بر کالاهای فلزی و معدنی 
تاکید کرده که در حال حاضر هیچگونه مجوز افزایش قیمتــی برای محصولات لوازم خانگی 
ازسوی این سازمان صادر نشده است.وی همچنین گفته که درصورت درخواست افزایش قیمت 
از ســوی واحدهای تولیدکننده لوازم خانگی، آن ها باید مطابق رویه مرسوم، مستندات بهای 

تمام شده برای بررسی به سازمان ارائه کنند تا در صورت تأیید، پس از تصمیم گیری نهایی در 
کارگروه تنظیم بازار و ابلاغ به شرکت، قیمت های جدید اعمال شود.بنابراین به گفته این مقام 
مسئول هرگونه افزایش قیمت بدون طی مراحل یاد شــده فاقد وجاهت بوده و برخورد قانونی 
لازم در این خصوص انجام می شود.اواخر دی ماه رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی اعلام 
 کرد که برخی تولید کنندگان لوازم خانگی در روزهای اخیر قیمت محصولات خود را ۸ تا 1۲ 

درصد افزایش دادند.
 بیشترین افزایش قیمت مربوط به یخچال و فریزر و کولر آبی بود و قیمت ماشین لباسشویی و 

ماشین ظرفشویی تغییری نکرده بود.

مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی ندادیم

نیکی کریمی بازیگر فیلم های  برج مینو و بوی پیراهن یوسف 
درباره تجربه اش در  دسته دختران  گفت: آنچه بیش از همه 
برای من جذابیت داشت، یک فیلمنامه جدید بود چون حتی 
اگر من پیش از این، برج مینو و بوی پیراهن یوسف را کار کردم، 
آن فیلم ها در پس زمینه اش جنگ بود ولی دسته دختران برای 
من یک کشمکش جدید بود.این بازیگر و کارگردان سینمای 
ایران، ادامه داد: من می توانســتم در دسته دختران کارهای 
فیزیکی را خیلی ملموس انجام بدهم اما خارج از این موارد، آنچه 
برای من مهم تر بود، قصه بود. مادری فرزندانش را در موشک 
باران های جنگ از دست می دهد و به خط مقدم جنگ می رود 
تا بمیرد. این قصه برایم از لحاظ درماتیک خیلی مهم بود.این 
بازیگر که نقش» یگانه کمایی« را دردسته دختران بازی کرده 
است، خاطرنشان کرد: نمی توان گفت که یگانه کمایی فرمانده 

است. زنانی به او می پیوندند که هر کدام قصه خود را دارند.

کارگردان تاکید داشت با 
لهجه جنوبی صحبت نکنم
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ســعیده محمد  -   ایده روز | مدیرکل 
ترانزیت و حمل و نقل بین المللی ســازمان 
راهداری و حمل و نقــل جاده ای از افزایش 
۱۰۱ درصدی ترانزیــت جاده ای در ۱۰ ماه 
اول امسال خبر داد و گفت: می توانیم تزانزیت 
جاده ای را در صورت برداشته شدن تحریم ها 
و حل ســایر مشکلات و موانع داخلی تا ۲۰ 
میلیون تن در ســال آینده و ۵۰ میلیون تن 

در سال های آتی افزایش دهیم.
جــواد هدایتی، مدیرکل ترانزیت و حمل 
و نقل بین المللی اظهار کرد: درباره ترانزیت 
تاکیــدات ویژه ای از رئیس جمهور تا مجلس 
و وزرا بــرای توســعه آن صــورت گرفته و 
ملاقات های بســیاری با کشورهای مختلف 

انجام شده است.
وی افزود: همچنیــن در مذاکراتی که با 
کشــورهای دیگر از جمله کشــورهای عضو 
شانگهای داشته اند بر اهمیت این موضوع و 
توســعه آن تاکید شده است. که چشم انداز 
بسیار خوبی را برای تحقق آن ترسیم می کند 
از سوی دیگر وضعیتی که در دنیا شاهد آن 
هســتیم سبب شده تا پس از شیوع ویروس 
کرونا هزینه حمل و نقل دریایی افزایش دو 
تا سه برابری داشته باشد و این مسئله سبب 
شــده تا تمایل به سمت کریدو های زمینی 
به وجود بیاید، البته بر اســاس پیش بینی ها 
و ارزیابی هــا ایــن فرصت، دو ســاله برآورد 

شده است.
مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای ادامه 

داد: با توجه به موقعیت جغرافیایی که داریم 
می توانیم بای پس خوبی برای تجارت شرق 
به غرب و شــمال به جنوب باشیم و در این 
زمینه می توانیم ایفای نقش کنیم. بزرگترین 
مزیــت در این زمینه این اســت که تجارت 
بین المللــی از طریق دریای ســرخ و کانال 
ســوئز اتفاق بیفتد چرا کــه چین و هند به 
عنــوان اقتصادهای نوظهــور دنیا می توانند 
تجــارت خود را از این طریق به اروپا و غرب 
انجام دهند و این روند تجارت نیز می تواند به 
صورت بالعکس انجام شود. در این راستا ایران 
از طریق مبادی جنوبی یا کشورهای شمالی 

 می تواند این ســهم ترانزیتــی را برای خود 
در اختیار بگیرد.

وی همچنیــن دربــاره آخرین وضعیت 
ترانزیت جاده ای در کشور اظهار کرد: در ۱۰ 
ماه امســال هفت و نیم میلیون تن ترانزیت 
در بخش جاده ای انجام شــده اســت که تا 
پایان ســال می توانیم تــا ۹ میلیون تن آن 
را افزایش دهیم که با رشــد ۱۰۱ درصدی 
نسبت به سال گذشــته مواجه خواهد شد. 
 همچنین با احتســاب ترانزیــت دو میلیون

 تنــی در در حوزه ریلــی این عدد به رکورد 
ترانزیت ایران در سال های گذشته که حدود 

۱۳ میلیون تن بود نزدیک می شود.
هدایتی اضافه کرد: اگر مشکل با مرزهای 
ترکمنســتان و افغانســتان را در سال های 
گذشته به دلیل شیوع ویروس کرونا و طالبان 
نداشتیم، می توانســتیم رکورد ۱۳ میلیون 
تنی را در ســال جاری بــرای ترانزیت ثبت 
کنیم اما اگر مذاکرات وین به نتیجه برســد 
و تحریم های ظالمانه بانکی و اقتصادی علیه 
ایران برداشته شود و از سوی دیگر مشکلات 
پیش روی داخلــی  و موانع را برداریم، می 
 توانیــم ترانزیت جاده ای را تــا ۲۰ میلیون

 تن در ســال آینده افزایش دهیم که رکورد 

بسیار بزرگی است همچنین برای رسیدن به 
هدف ۵۰ میلیون تنی در ترانزیت برای چهار 
سال یا هشت سال پیش می توانیم فکر کنیم 

و برای آن برنامه ریزی کنیم.
مدیرکل ترانزیت و حمل و نقل بین المللی 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: 
رسیدن به هدف ۵۰ میلیون تنی برای ترانزیت 
نیازمند چند تغییر و تحول اساسی است چرا 
که نه تنها باید زیرساخت ها را توسعه دهیم 
بلکه ضروری اســت تا به شبکه حمل و نقل 
منطقــه ای در حوزه ریلــی و جاده متصل 
شــویم و مهمتر از آن این که در زمینه نرم 
افزاری یک مدیریت واحد باید داشته باشیم 
و بسترهای اجرایی و مدیریت را باید یکپارچه 

در پایانه های مرزی ببینیم.
وی اعــلام کرد یکی دیگر از مشــکلات 
موجــود بر ســر راه توســعه ترانزیت جاده 
ای ایــن اســت که قیمت نــاوگان در ایران 
حدود ۸ تا ۱۰ برابر بیشــتر از قیمت آن در 
کشورهای همســایه مانند عراق افغانستان 
ترکیه و غیره اســت بنابرایــن باید در این 
زمینه مشکلات را حل کنیم و با توافقات دو 
و چند جانبه و با کشــورهای مختلف هزینه 
ترانزیــت را برای رانندگان خود کاهش داده 
و حمــل و نقل بین المللی را روان ســازی 
کنیم همچنین باید بخش خصوصی در این 
زمینه تقویت شــود و با اتصال آن به سرمایه 
 گذاران به شــرکتهای چند ملیتی فعال در 
حوزه ترانزیت وضعیت حمل و نقل بین المللی 

و لجستیک را ارتقاء دهیم.

افزایش۱۰۱درصدیترانزیتجادهای

وزیر برق عراق و وزیر انرژی قطر درباره امکان تامین گاز مورد نیاز بغداد 
برای رفع کمبود برق در این کشور گفت وگو کردند.

عادل کریم، وزیر برق عراق در سفر به دوحه با سعد الکعبی، وزیر انرژی 
قطر درباره مســائل لجســتیکی مربوط به انتقال گاز از بنادر قطر به عراق 

گفت وگو کردند.
عراق که دومین تولیدکننده بزرگ عضو اوپک پس از عربستان سعودی 
اســت، برای بیش از ۹۰ درصد درآمد بودجه به فروش نفت وابسته است و 
برای کاهش وابســتگی به واردات گاز ایران از سوی آمریکا تحت فشار قرار 
دارد. با وجود این که آمریکا از ســال ۲۰۱۸ صادرات انرژی ایران را هدف 
تحریــم قرار داد اما با صدور معافیت هایی به عــراق اجازه داد به واردات از 
ایران ادامه دهد اما هشدار داد اگر عراق در یافتن منابع دیگر سوخت و برق 

پیشرفتی نداشته باشد، این معافیت ها را خاتمه خواهد داد.
شــبکه برق عراق پس از سالها جنگ که نابودی زیرساخت حیاتی را به 
دنبال داشته است، ضعیف مانده و عرضه متناوب گاز و برق از سوی ایران به 

کمبود گسترده برق در عراق به خصوص در ماه های داغ تابستان منجر شده 
اســت. قطعی های برق بارها باعث اعتراضات گسترده عراقی ها و در مواردی 

مسدود شدن راه های دسترسی به میادین نفتی از سوی آنها شده است.
 عراق برای جذب شــرکتهای چند ملیتی مانند زیمنس آلمان و جنرال 

الکتریک آمریکا برای بازســازی زیرســاخت ویران شــده این کشور تلاش 
کرده است.

به دلیل کمبود تاسیسات، عراق عمده گازی که به همراه نفت تولید می 
شــود را می ســوزاند و از واردات نیروی ایران برای تامین برق مورد نیازش 
اســتفاده می کند. طبق گزارش بانک جهانی، عراق در سال ۲۰۲۰ پس از 

روسیه دومین رکورددار مشعل سوزی در جهان بود.
وزیر نفت عراق اعلام کرده که کشورش درصدد کمک گرفتن از شرکتهای 
نفتــی بین المللی برای جمــع آوری گاز همراه نفت به منظور تامین نیرو و 

کاهش وابستگی به واردات گاز و برق ایران است. 
بــا این حال صنعت نیروی عراق به حداقــل هفت میلیارد فوت مکعب 
در روز خوراک برای ۴۰ گیگاوات ظرفیت برق نصب شــده نیاز دارد که به 
معنای در پیش بودن راه طولانی تا قطع وابستگی به واردات از ایران است.

 به علاوه مصرف سالانه انرژی به دلیل رشد جمعیت، پنج تا هفت درصد 
رشد می کند.

مذاکراتعراقبرایدریافتگازقطر

احمد میدری
اقتصاددان

بودجه ای که تورم می آفریند

تصمیماتی که در ظاهر برای حمایت از اقشــار خاص است، در واقعیت شاخص های 
کلان اقتصاد کشور را دچار نوسان و مشکل می کند.  ای کاش دولت ها در ایران، یک بار 

برای همیشه متوجه شوند که باید به اندازه دخل خود خرج بتراشند.
یکی از مواردی که در زمان ارایه بودجه ۱۴۰۱ کل کشور، تبلیغات رسانه ای فراوانی 
روی آن صورت گرفت، انقباضی بودن بودجه، افزایش بهره وری و پرهیز از تخصیص 
هزینه هایی بود که نهایتا باعث بروز تکانه های تورمی در جامعه می شــوند. بلافاصله 
پس از ارایه بودجه توسط دولت، رسانه های همسوی دولت در یک حرکت هماهنگ 
تلاش کردند، بودجه ۱۴۰۱ کل کشور را یک بودجه منحصر به فرد از حیث توازن در 
هزینه ها و درآمدها معرفی کنند. اما هر روز که از زمان ارایه بودجه گذشــت، اعداد، 
ارقام و آماری از بطن بودجه اســتخراج شدند که نشان می داد، واقعیت های بودجه با 
تبلیغاتی که در خصوص آن شده، تفاوت دارد. منابع درآمدی غیرپایدار و غیرواقعی 
در برابر هزینه های قطعــی، افزایش بودجه های فراوان برخی نهادها، ابهام در بودجه 
شــرکت های دولتی، عدم اعِمال مصوبات مرتبط با اصلاح ساختار بودجه و... بخشی 
از مشکلاتی بود که کارشناسان آنها را استخراج و در خصوص آنها تذکر می دادند. اما 
در کنار این موارد، خطــر بزرگ تری در رویکرد بودجه ای دولت، وجود دارد که کمتر 
به آن پرداخته شده اســت. هفته گذشــته بود که یکی از اعضای کمیسیون تلفیق 
مجلس خبر از مصوبه ای داد که براساس آن اعلام شد حقوق سربازان از سال آینده با 
افزایش چشمگیری مواجه خواهد شد. براساس اعلام نمایندگان و مبتنی بر مصوبه 
کمیسیون تلفیق در سال ۱۴۰۱، هیچ سربازی کمتر از ۳ میلیون و ۳۵۰ هزار تومان 

دریافتی نخواهد داشت.
اما این همه ماجرا نبود، براســاس مصوبه کمیسیون تلفیق،  حقوق ماهیانه سربازان 
متاهل نیز ۵ میلیون تومان در نظر گرفته می شود.   این در حالی است که در سال۹۹ 
متوسط حقوق سربازان ۳۰۰ هزار تومان، ســال ۱۴۰۰، حدود ۱.۵ میلیون تومان و 
براساس تصمیم اخیر مجلس در سال ۱۴۰۱ به ۳,۵میلیون تومان افزایش پیدا کرده 
اســت. زمانی که از نمایندگان مجلس در خصوص این نوع مصوبات، طرح پرســش 
می شود، می گویند، »این پول جای دوری که نمی رود به سربازان کشور می رسد!« در 
لایه های سطحی این نوع تصمیم سازی ها، ظاهرا همه چیز در جای درست خود قرار 
دارد. یعنی نمایندگان مجلس مصوبه ای را تدارک دیده اند که به یکی از مظلوم ترین 
اقشار کشــور کمک می کند. اما واقع آن اســت که نمایندگان مجلس باید لایه های 
عمیق تر تصمیمات خود را نیز درک کرده و مدنظر قرار دهند. در وهله نخســت، یک 
چنین تصمیماتی این پالس را به فضای عمومی جامعه ارسال می کند که اوضاع مالی 
دولت خوب و مناسب است و می توان توقع افزایش دریافتی های قابل توجهی از این 

دولت مطالبه کرد.  
طبیعی اســت بعد از این مصوبه اقشــار کارگر کشــور که حداقل حقوق آنها حدود 
۳میلیون تومان اســت، پرچم افزایش چند برابری دســتمزدها را بــالا برده و اعلام 
می کنند، حقوق آنها نیز باید چند برابر افزایش پیدا کند. مگر می شود سرباز مملکت 
۵میلیون تومان حقوق بگیرد، بعد معلم و کارگر و بازنشسته، ۶ الی ۷میلیون دریافت 
کند؟ کارگران با اشاره به اینکه آنها مانند سربازان غذای مجانی یا سکونتگاه، پوشاک 
و... مجانی ندارند، اعلام می کنند دولت باید حقوق آنها را تا چند برابر افزایش دهد. بعد 
از کارگران نوبت به معلمان، بازنشستگان و سایر اقشار حقوق بگیر جامعه می رسد که 

هرکدام خواسته های خود را برای افزایش دریافتی مطرح کنند.
در یک چنین شرایطی، دولت که در شرایط دشواری از نظر منابع درآمدی قرار دارد، 
۲راه در پیش دارد. یا در برابر خواســته های اقشار مختلف بایستد و خطر تجمعات، 
اعتراضات و انتقادات گســترده آنها را به جان بخرد یا اینکه در برابر خواسته های آنها 
کوتاه بیاید و تن به افزایش پرداختی ها بدهد. اما در شــرایطی که دولت منابع پایدار 
بــرای تامین این نوع هزینه ها ندارد از چه طریقی این هزینه ها را پوشــش می دهد؟ 
تجربه اقتصادی کشور در دهه های اخیر بیانگر آن است که استقراض از بانک مرکزی 
و چاپ پول، تنها راه )و البته ساده ترین و مخرب ترین راه( پیش روی دولتمردان ایرانی 
اســت. دولت برای تامین هزینه هایش ناچار به چاپ پول می شود. به عبارت ساده تر، 
تبعات ویرانگر این نوع تصمیمات، معیشت همان اقشاری را زیر و رو می کند که دولت 
برای حمایت از آنها اقدام به رفتار نمایشــی افزایش حقوق کرده است. دولت قبل نیز 
همین مســیر را طی و اقتصاد را گرفتار مشــکلات عدیده ای کرد. در واقع دولت ها 
می خواهند رفتار نمایشــی داشته باشــند و به یک گروه خاص امتیازاتی بدهند، اما 
دریچه ای به سمت سایر اقشــار باز می کنند تا مطالبات خود را برای افزایش حقوق 
از دولت پیگیری کنند. مثال دولت، مثال پدر خانواده ای اســت که آه در بساط ندارد 
و برای هزینه های ضروری زندگی مانند اجاره خانه، خرج تحصیل فرزندان، بهداشت 
و درمان و... مشــکل دارد، بعد اقدام به خرید کالاهای لوکس برای خانه می کند یا به 
صورت قسطی ماشین مدل بالا می خرد. طبیعی است که این تصمیمات، ارکان خانه 

و خانواده را به لرزه درمی آورد.
البته پاسخگویی به مطالبات سربازان، کارگران، معلمان و... در شرایط عادی از اوجب 
واجبات اســت، اما در برهه ای که حتی برای هزینه های ضروری کشــور نیز مشکل 
وجود دارد و دولت فریاد ســر می دهد که ارز کافی برای تخصیص به اقلام اساسی نیز 
وجود ندارد، این رفتارها قابل قبول نیست. ظاهرا از این دست تصمیمات در خصوص 
افزایش پرداختی های بنیاد ایثارگران و... نیز برنامه ریزی شده، تصمیماتی که هرچند 
در ظاهر در مســیر حمایت از برخی اقشار خاص اســت، اما در واقعیت شاخص های 
کلان اقتصاد کشور را دچار نوسان و مشکل می کند.  ای کاش دولت ها در ایران، یک بار 
برای همیشه متوجه این اصل اساسی در اقتصاد شــوند که باید به اندازه دخل خود 

خرج بتراشند نه بیشتر.

  خبرخبر
 پرداخت وام 2۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی تا اوایل سال آینده

با وجود آن که از نیمه دوم امسال سقف تسهیلات ساخت مسکن روستایی 
ذیل قانون جهش تولید مسکن به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافته هنوز این 
وام به دست روستاییان نرسیده، اما معاون بنیاد مسکن وعده داده این تسهیلات 
تا اوایل ســال آینده پرداخت شود همزمان با اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
با هدف ســاخت سالیانه یک میلیون واحد مســکونی، به دستور سید ابراهیم 
رئیســی ـ رییس جمهور ـ نرخ سود تسهیلات ساخت مسکن روستایی از  ۱۸ 
درصد به ۵ درصد کاهش یافته اســت.در سال جاری تسهیلات ساخت مسکن 
روستایی به ۲۰۰ میلیون تومان با نرخ سود ۵ درصد به تصویب رسیده اما هنوز 
روستاییان از این وام بهره مند نشده اند. این در حالی است که بسیاری از افراد 
در روســتاها نوسازی و بهسازی واحدهای خود را با اتکا به وعده پرداخت این 
وام آغاز کرده اند.در این باره مجید جودی - معاون بازسازی و مسکن روستایی 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی - با اشاره به اینکه آغاز طرح بهسازی سالانه ۲۰۰ 
هزار واحد مسکن روستایی با ارایه تسهیلات ۵ میلیون تومانی در سال ۱۳۸۴ 
آغاز شــد، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه تورم ثابت بود پیش بینی شده بود 
تا هر ســاله ۱۵ درصد به ســقف تسهیلات افزوده شــود اما عملا این رقم در 
ســال های گذشته پاســخگو نبود. به همین دلیل در سال ۹۸ درخواست ارایه 
تســهیلات از ۵۰ به ۱۰۰ میلیون تومان در هیات دولت مصوب شــد و عملا از 
مهر امســال )۱۴۰۰( این تسهیلات پرداخت شد. از نیمه دوم امسال و با ابلاغ 
قانون جهش تولید مســکن و تصویب افزایش سقف تسهیلات در شورای عالی 
مسکن سقف تسهیلات مسکن روستایی به ۲۰۰ میلیون تومان رسید که منتظر 

اجرایی شدن آن هستیم.

حداقلدستمزدچقدربالامیرود؟
رییس کمیته دستمزد شورای عالی کار با اشاره به سبد 
معیشتی ۹ میلیون تومان خانوار، می گوید: با توجه به این که 
حداقل دســتمزد امسال کارگران ۴ میلیون و ۵۰ میلیون 
تومان است، حدود ۴ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان شکاف میان 

دستمزد و سبد معیشت خانوار وجود دارد.
 در هیاهــوی میان اعداد و ارقام اعلامی برای خط فقر، 
شــورای عالی کار بالاخره هزینه سبد معیشت کارگران را 
اعلام کرد؛ عددی که حدود ۳ میلیون تومان متفاوت از رقم 
پارسال است. روز یک شنبه بعد از برگزاری ۸ نشست فشرده 
در کمیته مزد شــورای عالی کار، شرکاری اجتماعی روی 
رقم سبد معیشت خانوارهای کارگری به توافق رسیدند و 
سبد معیشت را نزدیک به ۹ میلیون تومان تعیین کردند.

براســاس اعلام اعضای شورای عالی کار، شاخص سبد 
هزینه معیشت خانوار کارگری با ۳۰.۲ درصد افزایش نسبت 
به سال گذشته، ۸ میلیون و ۷۹۷ هزار تومان بوده؛ عددی که 
براساس اطلاعات مربوط به تورم دی ماه تعیین شده است.

آخریــن گزارش بانک مرکزی از نرخ تورم حاکی از آن 
است که نرخ تورم سالانه برای خانوارهای کشور در دی ماه 
به ۴۲.۴ درصــد و نرخ تورم نقطه ای به عدد ۳۵.۹ درصد 

رسیده است.
اما در شرایطی سبد معیشت خانوار کارگری در حدود ۹ 
میلیون تومان محاسبه شده که این عدد در سال گذشته ۶ 
میلیون و ۸۹۵ هزار تومان بوده است. این عدد در شرایطی 
دیده می شد که دستمزد ۱۴۰۰ کارگران، تنها ۵۹ درصد 
هزینه های خانوار را پوشش می داد؛ چراکه حداقل حقوق 
پایه در سال ۱۴۰۰، ۲ میلیون و ۶۵۵ هزار تومان مشخص 
شــده بود و این عدد با احساب مواردی مانند حق مسکن، 
بن کارگری و پایه ســنوات به رقم ۳ میلیون و ۷۰۵ هزار 

تومان می رسید.

 نحوه محاسبه سبد معیشتی خانوار
شیوه محاسبه هزینه معیشــت در شورای عالی کار به 
این صورت است که ابتدا هزینه خوراکی های موردنیاز یک 

خانوار ۳.۳نفره کارگری محاسبه می شود و پس ازآن با درنظر 
گرفتن مختصات تورمی دهک چهارم جامعه به عنوان دهک 
غالب کارگری، سهم خوراکی ها در کل سبد مصرفی کارگران 

مشخص می شود.
در ادامه نیز به تناسب افزایش هزینه خوراکی ها و سهم 
آنها در سبد خانوار، میزان افزایش مابقی هزینه های خانوار 
محاســبه خواهد شد. بر همین اســاس در نشست اخیر 
شورای عالی کار، ابتدا هزینه خوراکی های یک خانوار کارگری 
براساس جدول انستیتو تغذیه ایران، مطالعات کارشناسی و 
مذاکره شرکای اجتماعی ۳۲میلیون و ۸۶۶هزار و ۱۴۳ریال 
تعیین شد. با توجه به سهم ۳۶.۶ درصدی اقلام خوراکی 
و ســهم ۶۴.۴ درصدی اقلام غیرخوراکی در سبد مصرفی 
دهک چهارم، رقم هزینه معیشــت کارگران ۸۹میلیون و 
۷۹۸هزار و ۲۰۵ریال تعیین شده است.در این میان، آن طور 
که علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی توضیح داده، سبد معیشتی کارگران بر 
اساس بررسی های انجام شده از مراجع رسمی ۸ میلیون و 
۹۷۹ هزار تومان تعیین شد. این سبد شامل ۳۶.۵ درصد 

اقلام خوراکی و ۶۳.۴ درصد اقلام غیرخوراکی است.

بــر همین اســاس، به گفتــه وی، حداقــل حقوق و 
دســتمزد با توجه به شاخص های مرکز آمار ایران و بانک 
مرکزی با حضور شــرکای اجتماعی نمایندگان کارگری و 
کارفرمایی تعیین خواهد شد، بنابراین امیدواریم براساس 
کارشناسی های صورت گرفته و حضور فعالانه نمایندگان 
کارگری و کارفرمایی، حداقل حقوق کارگران در سال ۱۴۰۱ 

تامین کننده دغدغه ها و معیشت زندگی کارگران باشد.

 کارگران: کاهش جبران خریــد کارگران را 
می خواهیم

بــا توجه به تعیین رقم ۹ میلیون تومانی برای ســبد 
معیشتی خانوار، در حال حاضر این سوال مطرح است که 
دستمزد کارگران برای سال آینده چقدر خواهد بود؟ فرامرز 
توفیقی، رییس کمیســیون دستمزد شورای عالی کار در 
گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: سبد معیشتی 
تعیین شد و به طور قطع زمانی که به آخر اسفندماه برسیم، 

تورم بهمن ماه اعلام می شود.
وی می افزاید: ماده ۴۱ قانون کار می گوید که دستمزد 
با توجه به تورم و سبد معیشت خانوار باید تعیین شود. این 

دو مولفه آماده است. تورم نمایندگان کارگری، پیاده شدن 
و اجرایی شدن ماده ۴۱ قانون کار است.

رییس کمیسیون دستمزد شــورای عالی کار تصریح 
می کند: امسال، اولین امتحان آقای رییسی، رییس دولت 
سیزدهم است که میزان تحقق شعارهای انتخاباتی ایشان 

در رابطه با حل مشکلات کارگری را خواهیم دید.
توفیقی با بیان این که هر گمانه زنی ای در حال حاضر در 
رابطه با دستمزد اشتباه است، می گوید: هیچ پس زمینه ای 
وجود ندارد که براســاس آن بگوییم رقم دستمزد چقدر 
می شود. با این وجود امیدواریم اتفاقات خوبی در جلسات 
شــورای عالی کار بیفتد.وی متذکر می شود: همین الان 
حداقل دســتمزد ۴ میلیون و ۵۰ میلیون تومان است. در 
حالی که هزینه سبد معیشت خانوار ۹ میلیون تومان است، 
بنابراین ۴ میلیون و ۹۵۰ هزار تومان عقب افتادگی وجود 
دارد.رییس کمیسیون دستمزد شــورای عالی کار تاکید 
می کند: ما افزایش دستمزد نمی خواهیم، ما کاهش جبران 

قدرت خرید کارگران را می خواهیم.

 سبد معیشت ۳۰ درصد رشد داشت
اصغر آهنی ها، نماینده کارفرمایان در شورای عالی کار نیز 
در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: هر ساله سبد 
معیشت، ترکیبی میان هزینه های دستمزدی و هزینه های 
اجتماعی است که می توان گفت سبد معیشت خانوار در 
سال جاری حدود ۳۰ درصد نسبت به پارسال رشد داشته 
است.وی می افزاید: این که چه عددی برای حقوق و دستمزد 
کارگران در سال آینده تعیین می شود، الان زود است که 
صحبت کنیم. اما ما در جلســه بعدی جمع بندی خواهیم 
داشت و نظرات بخش دولت، کارگری و کارفرمایی گرفته 
می شود تا به نقطه مطلوبی برسیم.نماینده کارفرمایان در 
شورای عالی کار متذکر می شود: در حال حاضر کارفرمایان 
و بخــش تولید در شــرایط خاصی قــرار دارد و در حال 
گزارش گیری از بخش کارفرمایی هستیم تا بتوانیم به نقطه 

مطلوبی در رابطه با دستمزد برسیم.

معاون وزیر کار بهبود وضعیت معیشتی کارگران را معیار اصلی وزارت مردم 
در تعیین حداقل دســتمزد سال آینده دانست و ابراز امیدواری کرد:حداقل 
حقوق کارگران در ســال ۱۴۰۱ تامین کننده دغدغه ها و معیشت زندگی 

کارگران باشد.
 بســیاری از کارشناسان و فعالان حوزه کار معتقدند فاصله بین حداقل 
دستمزد و خط معیشــت کارگران باید کاهش یابد تا دستمزد دریافتی به 

کارگران قدرت خرید بدهد.
به زعم آنها یکی از مســایلی که موجب تقویت و بهبود وضع معیشــت 
کارگران می شــود، واقعی شدن دستمزدها است که با اجرای صحیح ماده 

۴۱ قانون کار محقق می شود.
علی حســین رعیتی فرد - معاون روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، بهبود وضعیت معیشــتی کارگران را معیار اصلی وزارت مردم در 
تصمیم گیری ها برای تعیین حداقل حقوق و دستمزد در سال ۱۴۰۱ می داند.

وی با اشــاره به مشخص شدن هزینه سبد معیشت کارگران می گوید: 
ســبد معیشتی کارگران بر اساس بررسی های انجام شده از مراجع رسمی 
۸ میلیون و ۹۷۹ هزار تومان  تعیین شــد که این سبد شامل ۳۶.۵ درصد 

اقلام خوراکی و ۶۳.۴ درصد اقلام غیرخوراکی است.آنطور که معاون روابط 
کار وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفته حداقل حقوق و دستمزد با توجه 
به شاخص های مرکز آمار ایران و بانک مرکزی با حضور شرکای اجتماعی و 
»نمایندگان کارگریی  و کارفرمایی« تعیین خواهد شد و امید است براساس 
کارشناسی صورت گرفته و حضور فعالانه نمایندگان کارگری و کارفرمایی، 
حداقل حقوق کارگران در ســال ۱۴۰۱ تامین کننده دغدغه ها و معیشت 
زندگی کارگران باشد.در روزهای اخیر، هزینه ماهانه سبد معیشت خانوارهای 
کارگری ۸ میلیون و ۹۷۹ هزار تومان تعیین شد با این حال کارشناسان و 
فعالان حوزه کار و مقامات کارگری بر این باورند که هزینه های سبد معیشت 

کارگران بیش از این میزان است.
چنانچه ناصر چمنی - کارشناس حوزه کار - تاکید دارد که سبد معیشت 
کارگران با درنظر گرفتن هزینه های آموزش، پوشاک و ایاب و ذهاب بیشتر 
از این رقم است و اگر آن را با آیتم های اعلام شده از سوی سازمان جهانی 

کار محاسبه کنیم، بالاتر خواهد رفت.
به گفته وی، در سالهای اخیر علیرغم تلاش های صورت گرفته از سوی 
شرکای اجتماعی برای محاسبه و تعیین هزینه سبد معیشت، نتوانسته ایم 

به سبدی که برای معیشت کارگران تعریف کردیم، نزدیک شویم.
فتح الله بیات - فعال کارگری- در گفت و گو با ایســنا معتقد اســت: در 
بحث حقوق و دستمزد کارگران، سبد معیشت حائز اهمیت است و اگر سبد 

معیشت به طور واقعی تعیین شود، کارگران به خط فقر نزدیک می شوند.
او می گوید خط فقر برگرفته از هزینه های ســبد معیشت است ولی به 
دلیل آنکه به درســتی اعلام نمی شــود هیچگاه نتوانسته ایم آن را مبنای 

محاسبه حداقل دستمزد شاغلان و نیروهای کار قرار بدهیم.
به گفته این فعال کارگری، در تعیین حقوق و دستمزد کارگران هم سبد 
هزینه معیشــت و هم خط فقر باید درنظر گرفته شود تا بر مبنای آن مزد 
واقعی برای کارگران پیش بینی و تصویب شــود.در سالهای اخیر شکاف و 
فاصله بین حداقل دســتمزد و خط معیشت کارگران افزایش داشته و این 
مســأله در افت شــدید قدرت خرید خانوار تاثیرگذار بوده است. با توجه به 
تاکید وزارت کار بر لزوم توجه به معیشــت کارگران در تصمیم گیری های 
مزدی، انتظار می رود حداقل دستمزد و دریافتی کارگران برای سال آینده 
به گونه ای تعیین شــود که عقب ماندگی های مزدی کارگران در ســالهای 

گذشته را جبران کند و قدرت خرید آنها را بهبود بخشد.

بهبودمعیشتکارگران،معیاروزارتکاردرتعییندستمزد
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اراده حذف کامل قیمت گذاری دستوری وجود دارد
زهرا جعفری  -   ایده روز  |  رئیس کمیته 
اقتصادی مجلس  بازار سرمایه کمیســیون 
گفت: دولت باید بپذیرد که با قیمت گذاری 
دستوری اقتصاد پویا نمی شــود، این اراده، 
جرات و جسارت اعضای تیم اقتصادی دولت 
مشاهده می شــود و عرضه کل سیمان و در 
ادامه فولاد کشــور در بورس کالا نیز همین 

رویکرد درست را نشان می دهد.
محســن علیزاده، در خصــوص اقدامات 
دولت سیزدهم در جهت حذف قیمت گذاری 
دســتوری افزود: نظر مجلــس به خصوص 
کمیسیون اقتصادی هم در دولت گذشته و 
هم دولت کنونی، حذف کامل قیمت گذاری 
دستوری نه تنها در اقلامی که اخیرا توسط 
دولت اجرایی شده، بلکه در خصوص زنجیره 
تولید همه کالاهایی است که در بورس های 
کالایی عرضه می شــود.وی افزود: اقداماتی 
در دولت گذشــته در خصوص حذف قیمت 
گذاری دستوری چند کالا صورت گرفت اما 
آن رویه در دولت سیزهم با قدرت بیشتری در 
کالاهایی همچون سیمان، فولاد و محصولات 
پتروپالایشی با عرضه های منظم در بورس کالا 
آغاز شده اســت. حتی لازم است به صورت 
اساسی در خصوص خودرو هم قیمت گذاری 
دستوری حذف شود، زیرا این اتفاق، اثر بسیار 
مثبتی در روند رو به رشــد شرکت ها و بازار 

سرمایه خواهد داشت.
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس 
ادامه داد: عزم جدی و جرات و جســارت در 
وزرای اقتصــاد، صمــت و دیگر اعضای تیم 

اقتصادی دولت بــرای حذف قیمت گذاری 
دســتوری مشاهده می شــود که امیدواریم 
همه اعضــای کابینه دولــت از این رویکرد 

حمایت کنند.  

 لزوم عرضه گســترده املاک در 
بورس کالا

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در بخش 
پایانی این مصاحبه بــه انجام توافقات برای 
واگذاری املاک شهرداری از طریق بورس کالا 
اشاره کرد و گفت: یکی دیگر از پیشنهادات 

ما برای اصلاح ساختارهای معیوب گذشته، 
جبران کســری بودجه دولت و شروع روند 
رو به رشــد بازار ســرمایه این بود که دولت 
املاک مازاد خود را در بازار ســرمایه عرضه 
کند، چراکه مــدل هایی که در حال حاضر 
بــرای عرضه به صورت مزایده وجود دارد، با 
سیاست های اقتصادی کشور همخوانی ندارد.

وی تاکید کرد: از این رو این انتظار می رود 
دولت همه املاک خــود را از طریق بورس 
کالا عرضــه کند، زیرا هــم می تواند تامین 
مالــی خوبی را از این بخش برای کســری 

بودجه خود داشته باشد و هم به توسعه بازار 
سرمایه کمک کند؛ در این زمینه پیش قدم 
شدن شهرداری تهران در کنار عرضه املاک 
مــازاد دولت در بــورس کالا رویدادی مورد 
حمایت و مثبت برای اقتصاد کشور است. با 
اعتراض گسترده مسئولان و فعالان حاضر در 
بازار سرمایه نسبت به قیمت گذاری دستوری، 
حذف این نوع قیمت گــذاری از آغاز به کار 
دولت سیزدهم در دستور کار تیم اقتصادی 
قرار گرفت و اقدامات مثبتی در راستای لغو 
هر چه سریع تر این نوع قیمت گذاری در اکثر 

محصولات به کار گرفته شد.
طرح حذف قیمت گذاری دستوری با عرضه 
کامل سیمان در بورس کالا، رنگ واقعیت به 
خود گرفت. پــس از تصمیم دولت مبنی بر 
عرضه کل سیمان کشور در بورس کالا که با 
ابلاغیه نهم شهریور ماه امسال از سوی وزارت 
صمت اجرایی و اثرات خروج صنعت سیمان از 
نظام قیمت گذاری دستوری در رشد عرضه ها 
و تعادل بازار نمایان شد، این بار دولت تصمیم 
گرفته است که در گام دوم در راستای حذف 
قیمت گذاری دستوری از اقتصاد، کل زنجیره 
تولید فولاد را به سمت بورس هدایت کند. 

»ســیدرضا فاطمی امین«، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به تازگی اعلام کرده که دولت 
با بهره گیری از ۲۵ ابزار معاملاتی بورس کالا 
درصدد اســت تا کل زنجیره تولید کالاهای 
پایه را در بورس کالا عرضه و زمینه شفافیت 
و حذف سهمیه بندی را در مبادلات کالایی 
کشور مهیا کند. در همین زمینه »سیف الله 
امیری«، مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت 
صمت اعلام کرده است با دستورالعملی که 
ارائه شده تقریباً همه شیوه نامه های قبلی کنار 
می رود و قرار است کالاها و محصولات زنجیره 
فولاد در بورس کالا عرضه شــوند و دولت و 
وزارتخانه نیز در قیمت گذاری هیچ مداخله ای 
نخواهند داشــت.به اعتقاد کارشناسان این 
رویکــرد وزارت صمت به معنای برداشــتن 
گام دوم دولت در راســتای حمایت از تولید 
و تنظیــم بهینه بازارها به دور از سیاســت 

قیمت گذاری دستوری است.

 الگوی باشگاه های اسپانیا برای استقلال و پرسپولیس
این روزها که بحث بورســی شدن اســتقلال و پرسپولیس داغ است، طرح 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای اداره این دو باشگاه در قالب تعاونی با 
جدیت بیشتری دنبال می شود و به همین منظور دیروز مدیرکل امور بین الملل 
این وزارتخانه در نشســتی با سفیر اسپانیا در تهران استفاده از الگوی واگذاری 
تعاونی باشگاه های اسپانیا در ایران را بررسی کردند. حامد فروزان، مدیرکل امور 
بین  الملل وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دیدار با آنخل لوســادو فرناندز 
سفیر اسپانیا در ایران، خواستار برگزاری نشست هایی میان مدیران باشگاه های 
رئال مادرید، بارســلونا و پرسپولیس و اســتقلال در ایران شد و گفت: باید از 
تجربیات اســپانیا برای اداره و هدایت این دو باشــگاه در قالب تعاونی استفاده 
کنیم.  آنخل لوســادو فرناندز، سفیراسپانیا در ایران هم در این دیدار پیشنهاد 
برگزاری یک نشست مجازی برای تبادل اطلاعات در زمینه اداره تعاون محور 
باشــگاه های بزرگ رئال  مادرید و بارســلونا را با مدیران دو باشگاه استقلال و 
پرســپولیس و مدیران حوزه تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه مطرح کرد. سفیر 
اســپانیا در ایران گفت: اداره تیم های بارســلونا و رئال مادرید برعهده اعضا و 
ســهامداران این باشگاه هاست و ۵۰ هزار نفر شــریک، حق عضویت پرداخت 
می  کنند. وی با بیان اینکه در اسپانیا مخالف خصوصی کردن باشگاه ها هستیم، 
تصریح کرد: در اســپانیا باشگاه  ها به صورت اشتراکی و با اراده افرادی که حق 

عضویت پرداخت می کنند اداره می  شوند.

 توان تولید برق در نیروگاه های برقابی 2,5 برابر شد
معاون بهره برداری شــرکت آب و نیرو گفت: تولید نیروگاه های برقابی این 
شــرکت با شروع بارش ها و کاهش دما در کشــور رشد ۲,۵ برابری را به خود 
اختصاص داده اســت. به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، جلال الدین 
حجتی افزود: از دو هفته گذشــته که بارش  باران و برف در اکثر نقاط کشــور 
شروع و موجب کاهش محسوس دمای هوا شد، سدها با ذخیره کردن سیلاب ها 
در مخازن خود آمادگی لازم را داشــتند تا در این شرایط کشور اقدام به تولید 
انرژی بیشــتری کنند. وی افزود: نیروگاه های برقابی شــرکت آب و نیرو سهم 
۴۲درصدی را در بین نیروگاه های برقابی کشــور داشته اند. معاون بهره برداری 
شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران ادامه داد: نیروگاه های در اختیار شرکت 
آب و نیرو شامل کارون۴، گتوند، رودبار لرستان، داریان و سردشت با توجه به 
نیاز شــبکه برق کشور، تولید خود را افزایش داده  و در حال حاضر به ۱۵هزار 

مگاوات ساعت در روز رسیده است.

 کاهش قیمت ارز باعث عقب نشینی بورس می شود؟
 علی رغم رشد دلار تا کانال ۳۰ هزار تومان، بازار سرمایه در این بازه زمانی 
واکنشی به این افزایش نشان نداد و خود را با این نرخ هماهنگ نکرد و از طرفی 
شــرکت های بورسی صورت های مالی و ســودآوری خود را با نرخ دلار نیمایی 
)میانگین یک ساله ۲۳۵۰۰ هزار تومان( و نه آزاد محاسبه کرده اند. با این رویکرد 
چند ســناریو برای بازگشت همگرایی شاخص کل بورس با شاخص دلار وجود 
دارد، یا دلار خود را به عدد شــاخص می رســاند یا شاخص باید به دلار برسد. 
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، مقایسه روند بلندمدت نرخ دلار و 
شاخص کل بورس اوراق بهادار در دهه های اخیر نشان می دهد که همبستگی 
)convergence( محسوســی میان این دو وجود دارد. برای مثال از نیمه دوم 
ســال ۹۰ دلار روندی صعودی به خود می گیــرد و از حدود ۱۳۰۰ تومان در 
مهر ۹۰ به ۳۸۰۰ تومان در دی ماه ۹۱ می رســد. همبستگی میان دلار و بازار 
سرمایه باعث می شود شاخص بورس نیز با کمی تأخیر به افزایش دلار واکنش 
نشــان داده و از حدود ۲۶ هزار واحد در مهر ۹۰ به ۸۸ هزار واحد در دی ماه 
۹۲ افزایش یابد. بررسی شوک ارزی سال ۹۷ نیز همبستگی مشابهی را نشان 
می دهد؛ دلار در سال ۹۷ حدود ۱۴ هزار تومان افزایش قیمت پیدا می کند و از 
حدود ۶ هزار تومان در فروردین به ۱۹ هزار تومان در مهرماه می رسد. شاخص 
کل نیــز همگام با ایــن افزایش از حدود ۹۶ هزار واحد به ۱۸۵ هزار واحد  در 
همین مدت مشابه صعود می کند. رکوردزنی بورس در تابستان ۹۹ و صعود به 
کانال ۲ میلیون واحد و ثبت دلار ۳۲ هزار تومانی در مهر همان سال نیز مثال 

دیگری از همبستگی میان دلار و شاخص کل بورس است.
وجود این همبستگی باعث شده برخی فعالان بازار سرمایه به واسطه کاهش 
قیمت دلار در روزها و هفته های اخیر، انتظار کاهش متقابل در شاخص بورس 
را داشــته باشند؛ اگر چه بررســی روند دلار و شاخص در ماه های اخیر حامل 
پیام دیگری اســت. بررسی روند دلار و شــاخص کل از اواخر تابستان تاکنون 
نشان دهنده شکل گیری یک واگرایی )divergence( میان این دو است. در واقع 
برخلاف روند بلندمدت دلار و شاخص بورس از تابستان امسال علی رغم روند 
افزایشــی دلار، بورس روندی نزولی داشته است. شاخص بورس از یک میلیون 
و ۵۵۰ هــزار واحــد در ۳۰ مرداد به یک میلیون و ۲۹۱ هزار واحد در ۲۸ آذر 
سقوط می کند. از طرف دیگر اما دلار در مدت مشابه از حدود ۲۵ هزار و ۵۰۰ 

تومان به نزدیک ۳۰ هزار تومان می رسد. 

کارگاه هایی با تعداد نفــرات کمتر از ۵نفر همواره از معافیت مالیاتی بهره مند 
بوده اند اما تبصره ۱۷  بودجه ۱۴۰۱ حکایت از تغییراتی در این زمینه دارد که این 
تغییرات نشان می دهد کارگاه هایی که سن یا عمر بیش از ۵سال دارند، ۳درصد از 

معافیت بیمه ای شان لغو می شود.
موضوعی که ناظر بر این رویکرد است که حمایت از صنایع و کارگاه ها نباید بدون 
قید و شرط باشد و در همه کشورها هم رعایت می شود؛ به عنوان مثال شیوه حمایت 
دولت از شرکت های خودروسازی مدل شکست خورده ای است که نباید در خصوص 
تولیدکنندگان دیگر تکرار شــود. ما نیز باید در تخفیف ها یا معافیت های مالیاتی 
بی قیدوشــرط تجدیدنظر کنیم. اکنون به مدت ۲۰سال است که تمام کارگاه های 
کمتر از ۵نفر از مالیات معاف شده اند، نفس این اقدام خوب است اما لازمه جهش 
در نرخ اشتغال و کمک به کارگاه های خرد نیازمند بازنگری در سیاستگذاری هاست. 
اقدامی که در بودجه ۱۴۰۱ رخ داده و معافیت های مالیاتی را مشروط کرده است. 
در واقع تغییرات در هر حوزه ای باید تدریجی و آرام صورت گیرد که در این زمینه 

بودجه سال آتی این نکته را مدنظر داشته است.
آنچه در این زمینه کمک کننده بوده و پیشنهاد می شود، مورد بررسی قرار بگیرد، 
این است که فارغ از اینکه فرد در کارگاه چند نفره کار می کند و این که کارگر است 

یا کارفرما، متناسب با سطح درآمد از حمایت های بیمه ای بهره مند شود.
مثلًا افراد با سطح درآمد کمتر از ۵میلیون تومان از بیشترین حمایت و معافیت 

بهره مند شوند.
علاوه بر این در لایحه بودجه، تعهدات دولت به سازمان تأمین اجتماعی تحت 
عنوان یارانه بیمه ای ۵۷هزار میلیارد تومان مشخص شده است. با فرض پرداخت 
این مبلغ از سوی دولت به سازمان تأمین اجتماعی باید مشخص شود از این رقم 
چــه میزانی و به کدام دهک ها تعلق می گیرد تا از این طریق دهک های کم درآمد 
شناسایی و مورد حمایت بیمه ای قرار بگیرند. رویکردی که مطلوب است و گام های 

نخست آن در بودجه ۱۴۰۱ دیده می شود.

سجاد پادام 
 مدیرکل بیمه های اجتماعی وزارت رفاه

لزوم رویکرد سنجیده بودجه در 
بازنگری معافیت های مالیاتی

  خبرخبر

پس از شکسته شدن مقاومت ۴۴،۰۰۰ دلاری، اکنون کارشناسان ۴۷،۰۰۰ 
دلار را به عنوان هدف بعدی قیمت بیت کوین معرفی می کنند. این در حالی 
اســت که معامله گران حرفه ای بازارهای اهــرم دار، همچنان برای ورود به 
موقعیت های خرید، با احتیاط عمل می کنند.به گزارش کوین دســک، روز 
گذشته قیمت بیت کوین به بالای ۴۳،۰۰۰ دلار رسید و با این جهش حدود 
۳۰ درصد از سقوط بعد از ماه نوامبر )آبان( بازار جبران شد. ابتدای امروز هم 
قیمت در برخی از صرافی ها از ۴۵،۴۰۰ دلار فراتر رفت. برخی از کارشناسان 
انتظار دارند که این جهشِ ناشــی از فشــار فروش استقراضی در بازار ادامه 
داشته باشد؛ هرچند که صعود روزهای اخیر قیمت در مقایسه با جهش های 
قبلی شتاب کمتری دارد.روز گذشته، حجم معاملات بیت کوین در صرافی ها 
مطرح افزایش یافت، اما ارقام کنونی همچنان پایین تر از اوج ماه ژانویه )دی( 
هستند. اینکه حجم معاملات در جریان یک حرکت صعودی پایین تر از حد 

متوسط باشد، معمولاً نشانه اعتماد کم معامله گران به وضعیت بازار است.
بــا وجود افزایش قیمت ها، نوســان در بازار قراردادهــای اختیار معامله 
 »QCP Capital« بیت کوین همچنان پایین است.مؤسسه معاملاتی )Options(
گفته است:با وجود رشد سریع قیمت بیت کوین در بازارهای آنی، نوسانات 
بازار ]قراردادهای اختیار معامله[ همچنان محدود مانده است. نرخ نوسانات 
ضمنی هفتگی بیت کوین به کف ۵۰ درصدی رسیده است! اما درحال حاضر 

این نرخ بهبود نسبی داشته است.

 مقاومت بعدی بیت کوین کجاست؟

شاخص های تکنیکال نشان می دهند که فضا برای ادامه روند صعودی تا 
مقاومت محدوده ۴۵،۰۰۰ تا ۴۷،۰۰۰ دلار وجود دارد.

کتی استاکتون )Katie Stockton(، یکی از مدیران شرکت تحلیلی فیرلید 
استراتجیز )Fairlead Strategies(، می گوید:

پس از آنکه جهش قیمتیِ مربوط به اشباع فروش در بازار منجر به حفظ 
حمایت ۳۷،۴۰۰ دلاری شد، بیت کوین اکنون سطح میانگین متحرک ۵۰ 
روزه را آزمایش می کند. از آنجایی که شتاب صعودی بلندمدت قیمت از بین 

رفته است، باید با احتیاط گام برداریم.

 معامله گران حرفه ای برای خرید محتاط عمل می کنند
متوسط نرخ تأمین سرمایۀ بیت کوین، یا هزینه نگهداری از موقعیت های 
معاملاتی لانگ )خرید( در بازار قراردادهای آتی )Futures( دائمی صرافی  های 

ارز دیجیتــال، با وجود جهش روزهای اخیــر قیمت، همچنان پایین مانده 
اســت. این یعنی معامله گران حرفه ای بازارهــای اهرم دار همچنان محتاط 
عمل می کنند و با وجود جهش ۱۶ درصدی قیمت در هفت روز گذشــته، 

بی گدار به آب نمی زنند.
مؤسسه QCP Capital گفته وضعیت نرخ تأمین سرمایه کمی منفی است 
و این یعنی اگر روند صعودی ادامه داشــته باشــد، موقعیت های معاملاتی 
شــورت اهرم دار لیکویید شــده و به فشار فروش استقراضی موجود در بازار 

افزوده می شود.
فشار فروش استقراضی زمانی اتفاق می افتد که با افزایش ناگهانی قیمت 
در بازار، معامله گران شورت )نزولی( مجبور به خروج از موقعیت های معاملاتی 

خود می شوند.
لیکویید شدن زمانی رخ می دهد که صرافی برای پیشگیری از سوخت شدن 
مبلغ اولیه ای که به معامله گر قرض داده است، موقعیت معاملاتی اهرم دار آن 
تریــدر را به طور کامل ببندد. در واقع پلتفرم های معاملاتی با این کار اجازه 
نمی دهند که موجودی حساب یک معامله گر به عددی کمتر از بدهی اش به 

صرافی برسد. این اتفاق در درجه اول در بازارهای آتی رخ می دهد.
جهش قبلی نرخ تأمین سرمایه در بازار بیت کوین، به اوایل سال ۲۰۲۱ 
باز می شود؛ حرکتی که پیش از سقوط ۵۰ درصدی قیمت اتفاق افتاد. این 
بار اما، این نرخ هنوز به ســطوح بسیار بالا نرسیده است که یعنی بخشی از 
معامله گران از لیکوییدشــدن گسترده موقعیت های لانگ در جریان ریزش 

اخیر بازار ترسیده اند و فعلًا وارد بازار نمی شوند.

جهش اخیر بیت کوین تا کجا ادامه دارد؟

براســاس مصوبه امروز کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ مجلس، 
اعضای این کمیســیون برای ایجاد شفافیت و جلوگیری از بروز فساد در حوزه 
پرداخت تسهیلات و وام های کلان توسط بانک ها با انتشار اسامی و میزان وام های 

کلان در سامانه ای شفاف و در معرض دید عموم موافقت کردند.
مالک شریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در صفحه 
شخصی خود در توئیتر، نوشت: دیروز در کمیسیون تلفیق  بودجه۱۴۰۱ مطرح 
و تصویب شــد:همه بانک های کشور موظف شدند مشخصات کامل تسهیلات 
گیرندگان کلان شامل اطلاعات سببی و نسبی اشخاص ذیربط )مدیران ارشد 
بانک ها و شرکت های زیرمجموعه و اعضای خانواده( را بطور برخط به بانک مرکزی 

ارائه دهند تا در وبگاه خود به اطلاع عموم برساند.
براســاس ایــن گــزارش، پــس از تصویب کلیــات لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۱ کل کشــور، کمیســیون تلفیق بررســی جزئیات لایحه بودجه را آغاز 
 کــرده و پیش بینی می شــود از اوایل اســفند ماه بررســی جزئیات لایحه

 بودجه سال آتی کشور در صحن علنی مجلس آغاز شود

 ورود مجلس به پرونده وام های کلان بانکی
رحیم زارع، ســخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ مجلس 
اظهار کرد: اعضای این کمیسیون برای ایجاد شفافیت و جلوگیری از بروز فساد 
در حوزه پرداخت تســهیلات و وام های کلان توسط بانک ها با انتشار اسامی و 
میزان وام های کلان در سامانه ای شفاف و در معرض دید عموم موافقت کردند.

زارع گفت: کمیســیون تلفیق بودجه در راستای حمایت از ساخت مسکن 
در ســال ۱۴۰۱ و اجرای قانون جهش تولید و تامین مسکن، با افزایش اعتبار 
بانکی ۳۶۰ هزار میلیارد تومانی برای پرداخت تسهیلات این بخش به ۴۰۰ هزار 

میلیارد تومان موافقت کردند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ ادامه داد: اعضای کمیسیون تلفیق 
بودجه همچنین با الحاق یک بند به تبصره )۱۶( لایحه بودجه موافقت کردند 
و براســاس آن بانک مرکزی موظف شد، با استفاده از سامانه اطلاعاتی خود و 
اطلاعات دریافتی از بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی، به موجب مصادیق 
تعیین شده توسط شورای پول و اعتبار، مانده تسهیلات و تعهدات کلان و میزان 
پرداختی و مانده تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط و میزان پرداختی هر یک 
از بانک ها و موسســات اعتباری غیر بانکی را به تفکیک اشــخاص در دسترس 
عموم قرار داده و به صورت فصلی این اطلاعات را به روز رسانی کند. بانک ها و 
موسسات اعتباری غیر بانکی نیز موظف هستند، تمامی این موارد را به صورت 

فصلی در اختیار بانک مرکزی قرار دهند.

وام گیرندگان کلان زیر ذره بین بانک مرکزی

پشت پرده گرانی گوشت در بازار

 مصوبه پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن باعث افزایش نقدینگی و تورم نمی شود
 کارشناس اقتصادی گفت: مصوبه تسهیلات خرد بدون ضامن به دنبال افزایش حجم تسهیلات بانکی و سیاست های احتیاطی و نظارتی نیست.

صمد عزیزنژادگفت: پرداخت تسهیلات تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان با استفاده از نظام اعتبارسنجی ارتباطی با خلق پول ندارد، بلکه براساس خوش حسابی افراد در شبکه بانکی و میزان رتبه آنها به دست می آید.
وی افزود: در مقوله اعتبارسنجی چهار رتبه A ، B ، C و D پیش بینی شده است که افراد با رتبه A یعنی اعتبار خوبی دارند و D بدترین اعتبار را دارند.

این کارشناس اقتصادی توضیح داد: متقاضیان وام های خرد که نوبت وام آنها رسیده است، چنانچه حقوق ثابت خود را  در شعبات بانکی بگیرند می توانند با ارائه نامه کسر از حقوق در رتبه های اعتباری بالا و در رتبه های پایین با ارائه چک و 
سفته، وام دریافت کنند.

این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: اینکه در انتقاد به مصوبه تسهیلات خرد بدون ضامن اعلام می شود که افزایش نقدینگی و تورم را ایجاد خواهد کرد کارشناسی نیست، زیرا این مصوبه تنها برای تسهیل پرداخت وام است نه اینکه تقاضای 
جدیدی ایجاد کند.عزیزنژاد گفت: با ابلاغ این مصوبه قواعد حاکم بر کنترل ترازنامه و خلق پول بانک ها تغییری نخواهد کرد. براساس این قواعد بانک ها ۲ تا ۲.۵ درصد می توانند افزایش دارایی داشته و تسهیلات خود را افزایش دهند؛ علاوه براین 
طبق قانون، بانک ها نمی توانند حجم تسهیلات، سیاست های احتیاطی و نظارتی را افزایش دهند.پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن از شنبه گذشته )نهم بهمن ماه ۱۴۰۰( توسط وزارت اقتصاد به شبکه بانکی ابلاغ شده است تا روش اعطای وام 
به آحاد جامعه تسهیل شود. براساس این ابلاغیه شاغلان، بازنشستگان و مستمری بگیران اجرایی دولتی همچون وزارتخانه ها، سازمان های دولتی، شرکت های دولتی و نهادهای عمومی غیر دولتی و شرکت های معتبر بخش خصوصی، کارکنان سایر 
شرکت های بخش خصوصی، همچنین کارکنان سایر شرکت های بخش خصوصی مشمول این طرح می شوند. همچنین بانک های ملت، تجارت، صادرات، ملی، سپه، مسکن، کشاورزی، صنعت و معدن، توسعه صادرات، پست بانک، رفاه کارگران، 
توسعه تعاون و بانک قرض الحسنه مهر ایران از جمله بانک هایی هستند که بخشنامه تسهیلات آسان به آنها ابلاغ شده است. افرادی که حقوقشان به شعب این بانک ها در سراسر کشور واریز می شود می توانند از مزایای این طرح استفاده کنند.

براساس اعلام بانک  مرکزی تا پایان امسال بسته تسهیلات خرد با تضامین سهل تر تهیه و به شبکه بانکی ابلاغ خواهد شد.

قیمت گوشت قرمز در روزهای اخیر به رقم های نجومی رسیده که فعالان 
صنفی دلیل این افزایش قیمت را وجود دلالان، واســطه ها و مافیای گوشت 

می دانند که به دنبال افزایش قیمت هستند.
قیمت گوشت قرمز که طی هفته های گذشته روند افزایشی گرفته در روزهای 
اخیر به رقم های نجومی رسیده و فعالان صنفی می گویند شیطنت های مافیای 
بازار گوشت دلیل اصلی این اتفاق است. بررسی های میدانی نشان می دهد که 
قیمت لاشه گوسفند درب مغازه بین ۱۴۲ تا ۱۴۶ تومان، شعب عمده فروشی 
۱۳۶ هزار تومان، ران گوساله حدود ۱۸۰ هزار تومان، سردست گوساله ۱۷۰ 
هزار تومان، فیله گوساله ۳۳۰ هزار تومان، راسته گوساله ۱۸۰ هزار تومان، ران 
گوسفند ۱۸۴ هزار تومان، سردست گوسفند ۱۸۰ هزار تومان، گردن گوسفند 
۱۴۲ هزار تومان و راسته مغز بی استخوان گوسفندی ۲۹۰ هزار تومان است.

 دلیل اصلی گرانی گوشت، شیطنت مافیاست
براین اســاس عده ای صادرات دام زنده را دلیل افزایش قیمت این کالای 
اساسی عنوان می کنند، برخی نیز معتقدند که مطرح شدن زمزمه های مبنی 
بر حذف ارز ترجیحی منجر به التهاب بازار شد و هر چند که دولت بعداً این 

مساله را تکذیب کرد اما تعادل به بازار گوشت برنگشت، برخی نیز معتقدند 
که عرضه کنندگان گوشــت در بازار دلیل التهابات فعلی هســتند در همین 
راستا افشین صدردادرس، مدیرعامل اتحادیه دام سبک گفت: جمعیت دام در 
استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، کرمانشاه، ایلام و خوزستان و 
حتی در برخی از مناطق لرستان و همدان زیاد است همچنین در مناطق مرکزی 
و شرقی کشور نمی توانیم بگوییم دام نیست اما میزان آن به اندازه فصل است.

او اضافه کرد: علت اصلی گرانی وجود دلالان و واسطه ها و مافیای گوشت 
اســت که به دنبال افزایش قیمت گوشــت قرمز هستند و بتوانند از شرایط 
ایجاد شــده و حساسیت مسئولان نسبت به افزایش قیمت کالاهای اساسی 

سوءاستفاده کنند.

 دولت برای واردات گوشت و دام رایزنی می کند
دادرس ادامه داد: همین الان هم شرکت پشتیبانی امور دام در حال رایزنی 
برای واردات گوشــت گوساله، گوشت گوسفندی و دام زنده است که واردات 
گوشــت گوساله امکان پذیر اســت اما واردات گوشت گوسفندی و دام زنده 

توجیه اقتصادی ندارد.

او افــزود: افزایش قیمت دام زنده به میزانی نبــوده که تأثیر زیادی روی 
قیمت گوشــت داشته باشد و افزایش قیمت گوشت بیشتر به دلیل اقدامات 

دست اندرکاران بازار است.
این فعال صنفی ادامه داد: از مهرماه که مصوبه صادرات صادر شد میانگین 
قیمت دام زنده حدود ۵۵ هزار تومان بود و در حال حاضر به ۶۰ تا ۶۱ هزار 
تومان رســیده که این اختلاف حدود ۵ هزار تومان بیشتر نیست اما قیمت 
گوشت قرمز از کیلویی ۱۲۰ هزار تومان به ۱۶۰ هزار تومان و حتی قیمت های 
بالاتر رسیده است.دادرس گفت: بنابراین ۵ هزار تومان افزایش قیمت دام زنده 
تناسبی با ۳۰ تا ۵۰ هزار تومان افزایش قیمت گوشت قرمز ندارد و نشان دهنده 

شیطنت مافیای بازار گوشت است.
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک تصریح کرد: بهانه دیگری که ممکن است 
برخی افراد عنوان کنند بحث صادرات دام زنده است در حالی که در چهار ماه 
گذشته میزان صادرات دام زنده آنقدر ناچیز بوده که نسبت به جمعیت دام زنده 
کشور اصلًا به حساب نمی آید و علاوه بر این در مسیر صادرات کارشکنی های 
زیادی می شود و روند آن بسیار کند است بنابراین نمی تواند در افزایش قیمت 

گوشت مؤثر باشد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

 ایده روز
چهارشنبه  1400/11/20

شماره : 1308

 دبیر کمیته راهبردی فناوری نانو وزارت 
جهاد کشــاورزی گفت: در ستاد ویژه توسعه 
فناوری نانو،  ۱۶ شــرکت در حوزه کشاورزی 
و ۱۱ محصــول در این حوزه ثبت و نماد نانو 

مقیاس را دریافت کرده اند.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، محسن 
جهانشاهی با برشمردن اهم اولویت ها و برنامه 
های این کمیته، بر نقش ویژه موسســه های 
تحقیقاتــی و محققان ســازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی در ارتقای ضریب 
نفوذ نانو در کشاورزی کشور و تامین امنیت 

غذایی تاکید کرد.
وی افزود: کمیته فناوری نانو وزارت جهاد 
کشاورزی هم زمان با تشکیل ستاد نانو در دفتر 
فناوری های ریاست جمهوری در سال ۱۳۸۴ 
راه اندازی شد و عمده تمرکز برنامه های آن 
در دهه ۹۰ در حوزه ترویج، آموزش و برگزاری 
همایش ها بوده اســت که برنامه ریزی برای 

تقویت آن به روزرسانی شد.
دبیر کمیته راهبــردی فناوری نانو وزارت 
جهاد کشاورزی، با اشاره به اهم اولویت های 
ســتاد نانو، اظهار داشت: حوزه سلامت، آب و 
محیط زیست و انرژی از اولویت های مهم ستاد 
نانو اســت که در ۱۰ ساله گذشته تاکنون در 
این زمینه ها خوب کار شده است.وی به دیدار 
اعضای ستاد نانو با رهبر معظم انقلاب اشاره 
کرد و گفت: رهبر معظم انقلاب در این دیدار 
خطاب به اعضای ستاد نانو، با بیان اینکه رسوخ 
نانو در کشاورزی باید از اولویت ها باشد، فرمودند 
»ما اولویت ویژه ای را برای کاربرد نانو فناوری 
در کشاورزی قائل می شویم چرا که غذای مردم 
وابسته به کشاورزی است و یک صنعت فراگیر 
محسوب می شود.«جهانشاهی با بیان این که 
از ابتدای دهه ۹۰، پژوهش و تولید تعدادی از 

محصولات در حوزه فناوری نانو دیده شــده، 
تصریح کرد: در این راستا تا به امروز گام های 
خوبی برداشــته شده است، وقتی جمعیت با 
این رشــد پیش می رود بایــد از فناوری های 
نویــن در دو حوزه مطلوب اســتفاده کنیم و 
در این بین، افزایش بهــره وری و جلوگیری 
از ضایعات دو بحث بســیار کلیدی اســت.

وی، برنامه های کمیته راهبردی فناوری نانو 
وزارت جهاد کشاورزی را مورد اشاره قرار داد 
و افزود: برنامه هایی از قبیل افزایش ماندگاری 
گندم پس از برداشــت تا ۶ ماه در سیلوها با 
استفاده از نانو ذرات زیستی هوشمند، تولید 
سموم زیستی فرموله  شده نانو امولسیونی با 
ماندگاری دوساله، بسته بندهای نانو دوستدار 
محیط زیست از ضایعات کشاورزی، سیلوهای 

پلاســتیکی نانویــی برای حفــظ گندم زیر 
آب، تولید نانوســموم آهسته رهش، تصفیه 
پســاب های مختلف  با استفاده از فناوری نانو 
برای کشــاورزی، نانوداروها و نانو واکسن ها 
در حوزه دام و طیور در دست انجام است که 
امیدواریم بتوانیم با کمک همه عزیران و حضور 
تیم جدید تا سال ۱۴۰۴ نویدبخش اخبار بسیار 
خوب برای مردم عزیز ایران باشیم.نایب  رییس 
کمیته نانو وزارت جهاد کشاورزی ضمن مروری 
بر تاریخ شکل گیری سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشاورزی بیان داشت: تقریبا ۲ هزار 
نفر عضو هیات  علمی شــامل ۵۵ نفر استاد 
تمام  و بیش از ۳۰۰ نفر دانشــیار در سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی حضور 
دارند که این آمار هم از منظر کمیت و هم از 

منظر کیفیت فاخر است.وی گفت: تفاوتی که 
وزارت جهادکشاورزی با وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری و وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی دارد این است که عمده محققان و 
پژوهشگران این وزارتخانه، محققان مهارتی 
و میدانی اند. هم در حوزه تولید علم دستی بر 
آتش دارند و هم در حوزه فناوری و صنعت و 
بازار. بخش زیادی از فعالیت های انجام  شده در 
وزارت جهاد کشاورزی دسترنج خود محققان 
این وزارتخانه است، اگر چه از یافته های علمی 
دانشگاه ها هم بهره  می بریم.جهانشاهی تصریح 
کرد: ما در دانشــگاه های تراز اول کشــوری، 
دانشــجوی دانا تربیت می کنیم، لزوما دانایی 
مساوی با توانایی نیست در حالی که توانایی 
از جنس فناوری است. در همان وزارت علوم  

می بینید زنجیره ای از دانشــگاه های مهارتی 
هم دارید و دانشجویانی که در این دانشگاه ها 
تربیت  می شوند به تعبیر رهبر معظم انقلاب 
به آن ها دانش آموخته پنجه  ماهر می گویند؛ 
دانــش و توانایی در مراکــز تحقیقات وزارت 
جهادکشــاورزی تجمیع شده است و اعضای 
هیــات علمی و محققانی کــه در این مراکز 
فعالیت  می کنند همه نخبگانی هســتند که 
هــم روی مرز دانــش حرکت  می کنند و هم 
پنجه  ماهرند.این مقام مسوول اظهار داشت: 
در وزارت جهاد کشــاورزی موسسات، مراکز 
تحقیقاتی، پژوهشگاه ها و انجمن های علمی 
زیادی وجود دارد، تلاش های خوبی نیز تاکنون 
انجام شده که بسیار خوب است اما کافی نیست 
و ما امیدوارم در برنامه ای که در دست تدوین 
داریم تا افــق ۱۴۰۴ بتوانیم به اهداف عالی 

وزارت جهاد کشاورزی و نظام برسیم.
وی عملکــرد وزارت جهادکشــاورزی در 
حوزه تولید علم و فناوری را مطلوب ارزیابی و 
خاطرنشان کرد: تولید علم، حلقه اول زنجیره 
ارزش است و ما باید به سمت فناوری، صنعت 
و بازار برویم. اما برای رفتن به سمت صنعت و 
بازار همت بلندی می طلبد و احساس می کنم با 
تیم جدید به  ویژه حضور وزیر جهادکشاورزی و 
معاون وزیر و رییس سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشــاورزی، رویکرد بسیار مثبتی به 
مباحث فناوری های نوین وجود دارد که گام 
های خوبی نیز برداشته شده است.دبیر کمیته 
نانو وزارت جهاد کشــاورزی گفت: ماموریت 
ما این اســت که با تولید علم و تبدیل آن به 
فناوری، صنعت و بازار، نتیجه این تولید علم 
را در سفره مردم ببینیم و این برنامه ای است 
کــه در گام اول تا افــق ۱۴۰۴ بر آن اهتمام 

خواهیم داشت.

اعطای نماد نانو مقیاس به ۱۱ محصول کشاورزی

 واردات و ذخیره سازی بیش از ۱.۱ میلیون تن روغن خام
 شــرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد: از ابتدای ســال تا پایان دی ماه 
امســال بیش از یک میلیون و ۱۵۰ هزار تن روغن خام از طریق بنادر مختلف 

وارد کشور شده است.
به گزارش از شرکت بازرگانی دولتی ایران، تاکنون ۶۵ کشتی در بنادر ایران 
پهلوگیری کرده اند که محموله های ۶۰ کشــتی تخلیه و به مراکز ذخیره سازی 

ارسال شده است. محموله ی سایر کشتی ها نیز در حال تخلیه است.
در هیمن مدت زمانی حدود ۶۰۰ هزار تن روغن خام نیز از خارج خریداری 

شده است.
بر این اســاس، روغن خام وارداتی پس از ورود به بنادر، تخلیه شــده و برای 
حفظ ذخایر استراتزیک در مخازن روغن کشور نگهداری می شود و بخشی نیز بر 
اساس نیاز پس از تصفیه در کارخانجات روغن کشی و دستور ستاد تنظیم بازار 

از طریق شبکه های سراسری توزیع در دسترس مصرف کنندگان قرار می گیرد.
 به گفته وزیر جهاد کشاورزی در ابتدای هفته ۳۰۰ میلیون دلار برای واردات 
روغن تخصیص یافت و اکنون ذخایر اســتراتژیک روغن در بهترین شرایط قرار 

دارد و هیچ مشکلی در تامین روغن وجود ندارد. 

 بالغ بر پنج هزار تن کیلکا در سواحل گیلان صید شد
 مدیرکل شیلات گیلان با بیان اینکه صیادان کیلکاگیر موفق شدند تا پایان 
دی ماه ســال جاری پنج هزار و ۴۶۹ تن کیلکا در ســواحل گیلان صید کنند، 

گفت: این مقدار نسبت به مدت مشابه سال قبل ۹ درصد افزایش داشته است.
عظیم مدبری گفت: از این مقدار صید پنج هزار و ۳۱۰ تن به مصرف پودری 

و ۱۶۱ تن آن به مصرف انسانی رسیده است.
وی ارزش فــروش ناخالص این مقدار صید را ۳۲۰ میلیارد ریال اعلام کرد و 
افزود: علت اصلی رشد صید کیلکا در گیلان، افزایش پنج درصدی دریاروی است.

اســتان گیلان دارای ۳۰ فروند شناور صیادی کیلکاگیر است که حدود ۲۴۰ 
نفر در آن به فعالیت صیادی مشغول هستند .

کیلکا ماهیان با اســتفاده از تورهای قیفی شکل مجهز به نور صید میشوند. 
صید کیلکا ماهیان از ۲۰ خرداد ماه ۱۴۰۰ آغاز شد

ماهی کیلکا با جثه بسیار کوچک )به طول متوسط ۷ تا ۱۰سانتی متر و وزن ۷ 
تا ۱۰ گرم( سرشار از پروتئین، ویتامین و کلسیم است. تاکنون سه گونه ماهی کیلکا 
آنچووی، چشم درشت و ماهی کیلکا معمولی در دریای خزر گزارش شده است.

ماهــی کیلکا در طول روز به صورت گله متراکم یافت می شــود و با تاریک 
شدن هوا پراکنده می گردند. فرمانده شناورهای صید کیلکا قبل از تاریک شدن 
هوا با اســتفاده از دســتگاه ماهی یاب عملیات تعقیب گله های ماهی کیلکا را 

انجام می دهد. 

 حجم مبادلات تجاری ایران و روســیه به چهــار میلیارد دلار
 افزایش یافت

گمرک روسیه روز دوشنبه اعلام کرد که حجم مبادلات تجاری این کشور و 
جمهوری اسلامی ایران در سال ۲۰۲۱ با جهش ۸۱.۷ درصدی به بیش از چهار 

میلیارد دلار رسید.
 ســرویس گمرک فدرال روسیه )FCS(  اعلام کرد: گردش مالی تجاری بین 
روســیه و ایران  برای ســال ۲۰۲۱ افزون بر ۴.۰۳۵ میلیارد دلار بوده است که 

افزایش ۸۱.۷ درصدی را نسبت سال قبل نشان می دهد.
 بر اســاس این گزارش صادرات روســیه به ایران  با افزایش ۲.۲ برابری به 
۳.۰۶۸ میلیارد دلار، واردات این کشــور از ایران بــا افزایش  ۲۱.۴ درصدی به 

۹۶۷.۳ میلیون دلار رسید.
سهم ایران از کل گردش مالی تجارت خارجی فدراسیون روسیه در دوره گزارش 

از ۰.۴ درصد در سال گذشته به ۰.۵ درصد افزایش یافته است.
در مجموع تراز مثبت تجارت خارجی روسیه در سال ۲۰۲۱ به ۱۹۷.۳ میلیارد 
دلار رسید که ۸۸.۴۴ درصد )یا ۹۲.۶ میلیارد دلار( بیشتر از سال ۲۰۲۰ است.

صادرات کالا از فدراســیون روسیه در دوره گزارش به ۴۹۳.۳ میلیارد دلار و 
واردات هم ۲۹۶.۱ میلیارد دلار افزایش یافته است. بنابراین، گردش مالی تجارت 
خارجی فدراســیون روســیه در ســال ۲۰۲۱ با ۳۷.۹ درصد افزایش به ۷۸۹.۴ 

میلیارد دلار رسید.
اســاس صادرات روسیه در ســال ۲۰۲۱ به طور سنتی محصولات سوخت و 
انرژی بوده است که سهم آن در ساختار کالایی صادرات به ۵۴.۳ درصد رسیده 
اســت. در ساختار کالایی واردات، ماشین آلات و تجهیزات بیشترین سهم را به 

خود اختصاص دادند.
طبق گزارش گمرک روســیه، در ساختار تجارت خارجی این کشور در سال 
۲۰۲۱، اتحادیه اروپا با ۳۵.۹ درصد بیشــتر مبلادت تجاری را با روســیه داشته 
است. کشــورهای ســازمان همکاری های اقتصادی آسیا–پاسفیک  )APEC( و 
کشور های اتحادیه کشورهای مستقل همسود )C.I.S( در رده های بعدی تجارت 

با روسیه بوده اند.
شــرکای تجاری اصلی روسیه در ســال ۲۰۲۱ چین با گردش مالی ۱۴۰.۷ 
میلیــارد دلار، آلمان ۵۷ میلیارد دلار، هلنــد ۴۶.۴ میلیارد دلار، ایالات متحده 
۳۴.۴ میلیارد، دلار، ترکیه ۳۳ میلیارد دلار، ایتالیا  ۳۱.۴ میلیارد دلار، جمهوری 
کره ۲۹.۹ میلیارد دلار، انگلیس ۲۶.۷ میلیارد دلار، لهستان ۲۲.۵ میلیارد دلار 

و فرانسه ۲۲ میلیارد دلار بوده است. 

 کشــورهای پیشــرفته 4 برابر ایران برای تامیــن غذای مردم
 یارانه می دهند

 مدیرکل امور استان های وزارت جهاد کشاورزی گفت: در کشورهای پیشرفته 
جهان ۴ برابر ایران برای تأمین غذا یارانه پنهان و آشکار داده می شود اما روش 

ما در پرداخت یارانه غلط است.
 هوشــنگ محمدی ظهر دو شــنبه در آئین تکریم و معارفه رئیس سازمان 
جهاد کشاورزی خراسان شمالی که در سالن همایش دانشگاه آزاد بجنورد برگزار 
شد، اظهار کرد: امنیت غذایی یکی از محوری ترین برنامه های دولت سیزدهم در 

وزارت جهاد کشاورزی است.
مدیرکل امور استان های وزارت جهاد کشاورزی ادامه داد: در کنار اقتدار نظامی، 
اقتدار غذایی برای ایجاد امنیت کشــور مهم است و به همین علت در دنیا برای 

تأمین غذای مردم یارانه تعلق می گیرد.
وی افزود: در کشــورهای پیشرفته جهان ۴ برابر ایران برای تأمین غذا یارانه 

پنهان و آشکار داده می شود اما روش ما در پرداخت یارانه غلط است.
محمدی تصریح کرد: ۹۵ درصد امورات کشــاورزی در دست کشاورزان و ۵ 
درصد در دست مدیران است که همین مقدار ناچیز باعث نارضایتی شده است.

مشاور وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به مشکلات متعددی همچون ایجاد صف 
برای عرضه مرغ در دولت گذشته، گفت: باید کرامت انسانی مردم را حفظ کرده 

و سفره مردم را پر بار کنیم.
وی افزود: دولت سیزدهم صفر تا صد زنجیره تأمین سفره مردم را در اختیار 
جهاد کشــاورزی گذاشته است.محمدی با تاکید بر اینکه باید دست دلالان را از 
فرآیند غذای مردم قطع کرد، گفت: ۴ و نیم میلیون کشــاورز پایه های حکومت 
را تقویت می کنند لذا رفع مشکلات آنان به افزایش سرمایه اجتماعی می انجامد.

وی در خصــوص انتخــاب مدیران اســتانی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
برای انتخاب مدیران تحت فشــار نیســتیم.محمدی در انتها بیان داشت: منکر 
 اقدامات مدیران گذشته نیستیم اما کافی نبوده و باید برای امنیت غذایی بیشتر

 وقت بگذاریم.

 عضــو هیات علمی مرکــز تحقیقات و آموزش 
کشاورزی هرمزگان گفت: بیماری سر خشکیدگی 
فلفــل برای اولین بار در ایران در روســتاهای قلعه 

قاضی از توابع استان هرمزگان رویت شد.
آزاده گودرزی در مورد رؤیت ســر خشکیدگی 
فلفل برای نخستین بار در ایران بیان داشت: به دنبال 
ارســال نمونه گیاهان فلفل سبز تند از منطقه قلعه 
قاضی اســتان هرمزگان و بررسی آزمایشگاهی این 
 )Dieback( نمونه ها، علائم بیماری سرخشــکیدگی
روی این گیاهان مشــاهده شد.به گفته وی این علائم شــامل بافت مردگی شاخه های گیاهان از انتهاست که به 
تدریج به بخش های پایین تر پیشــروی می کند. گیاهان آلوده ظاهر پژمرده به خود می گیرند و در صورت شــدت 
یافتن آلودگی، میوه ها نیز پوسیده می شوند. به علاوه، تعداد میوه های تولید شده در گیاهان مبتلا به سرخشکیدگی 

کاهش می یابد و این میوه ها از کیفیت قابل قبولی برخوردار نیستند.
گودرزی خاطرنشــان کرد: در صورتی که آلودگی در ابتدای دوره رشــد گیاهان روی دهد، گل ها نیز پوسیده 

می شوند و ریزش می کنند.
وی افزود: بر اســاس نتایج بررســی های میکروســکوپی اولیه، بیمارگر قارچی Alternaria sp به عنوان عامل 
بیماری تشــخیص داده شده اســت. علائم بیماری سرخشکیدگی ممکن است در بسیاری از محصولات سبزی و 

صیفی مشاهده شود، هرچند که شدت بیماری در فلفل معمولاً بیشتر است.
عضو هیأت علمی مرکز تحقیقات و آموزش گفت: در صورتی که بیماری به موقع کنترل نشود، محصول قابل 

توجهی برداشت نمی شود.
وی بیان داشــت: یکی از راه های پراکنش بیماری، انتقال از طریق بذر آلوده اســت و از این رو، استفاده از بذر 
ســالم و عاری از بیماری در پیشــگیری از وقوع آلودگی ضروری است. به علاوه، ضدعفونی بذر با قارچ کش های 
شیمیایی در کاهش زادمایه بذرزاد عامل بیماری بسیار مؤثر است. محلول پاشی گیاهان با قارچ کش های محافظتی 

در کاهش وقوع بیماری و بهبود عملکرد گیاهان مبتلا به بیماری از اثربخشی قابل قبولی برخوردار است.
بیماری سرخشکیدگی فلفل تا کنون از ایران گزارش نشده است.

 رییس موسســه تحقیقات کشاورزی دیم کشور 
از افزایش ۱۵۰ درصدی هسته های بذری گندم و 

جو دیم در کشور خبر داد.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، » خشنود 
علیزاده« افزود: تولید هســته های بذری حبوبات و 
محصولات جایگزین نزدیــک به ۲۵۰ درصد برای 
تحقق اهداف طرح جهش تولید در دیمزارهای کشور 

در سال جاری افزایش داشته است.
رییس موسســه تحقیقات کشاورزی دیم کشور 

اظهارداشت: تولید هسته های بذری محصولات زراعی نقش پایه و زیربنایی در تحقق اهداف طرح جهش تولید دارد.
وی گفت:  در برنامه جهش تولید در دیم زارها، تولید بذر پرورشی ۱ گندم و جو، هر یک ۱۵۰ درصد افزایش 

داشته و در مورد گندم تولید از متوسط ۴۰ تن به حدود ۱۰۰ رسیده است.
علیزاده تصریح کرد: طی پنج سال اجرای طرح جهش تولید در دیم زارها برای پوشش سطوح پیش بینی شده، 
مطابــق یک برنامه مدون، بذور محصولات غلات، حبوبات، دانه های روغنی و گیاهان علوفه ای در طبقات بذری 
پرورشی ۱، پرورشی ۲ و پرورشی ۳ افزایش می یابد و مطابق آن، طبقات مادری و گواهی شده باید تولید شود.

وی افزود: طبقات بذری پرورشی ۱، پرورشی ۲ و پرورشی ۳ زیر نظر مستقیم موسسه تحقیقات کشاورزی دیم 
و طبقات مادری و گواهی شده با کمک بخش خصوصی و بخش اجرا به تولید می رسد.

وی بــا بیان این که با حمایت معاونت زراعت، یــک برنامه مدون برای تولید بذر وجود دارد، گفت: با تصویب 
طرح جهش تولید در دیم زارهای کشور، پشتیبانی ستاد اجرایی فرمان امام )ه( و همگرایی و اهتمام ملی در بخش 

اجرا و تحقیقات، تولید بذر را جدی تر و منسجم تر دنبال می کنیم.
رییس موسسه تحقیقات کشاورزی دیم کشور اعلام کرد: طبق برآوردهای این موسسه، روند تولید هسته های 

بذری منطبق با اهداف طرح افزایش تولید در دیم زارها است.
وی اظهارداشت: علاوه بر تولید هسته های بذری، پشتیبانی فنی هم بر عهده این موسسه است، زیرا این بذور 
و ارقام، زمانی منجر به افزایش عملکرد و بهره وری می شــوند که همراه با بســته های زراعی و دســتورالعمل های 

فنی مورد استفاده قرار بگیرند.

معاون وزیر جهاد با اشاره به دلیل واردات سیب زمینی 
به کشــور علیرغم کافی بودن تولید این محصول گفت: 
قیمت ۹ هزار و ۵۰۰ تومانی گندم به ما ابلاغ نشده است.

معاون امور زراعت وزارت امور جهاد کشــاورزی در 
نشستی خبری در پاســخ به خبرنگار مهر درباره اینکه 
وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده خودکفایی در تولید 
برنج از اولویت های این وزارتخانه اســت اما کارشناسان 
تاکید دارند که منابع آبی کشــور جوابگوی این برنامه 
نیســت و کشــت برنج باید هر چه ســریع تر حتی در 
استان های شمالی نیز محدود شود گفت: برای افزایش 
تولید برنج در کشــور دو راه وجود دارد که راهکار اول 
افزایش ســطح زیر کشت و راهکار دوم افزایش عملکرد 
در واحد سطح است که ما بیشتر به دنبال راه حل دوم 
و افزایش عملکرد هستیم ضمن اینکه ارقام جدیدی در 
دنیا برای برنج معرفی شده که یکی از آنها ارقام هیبریدی 
است که با کشــت این ارقام امکان برداشت ۱۰ تن در 

هکتار وجود دارد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به اینکه در 
اســتان های شمالی وزارت جهاد کشاورزی طرح بزرگی 
را به منظور تسطیح و زهکشی کل اراضی زراعی منطقه 
دنبال می کند گفت: با این کار امکان کشــت دو بار در 
سال برنج فراهم می شود و با زهکشی که انجام می گیرد 
به اندازه کافی آب برای اجرای این طرح تأمین می شود. 

بدون اینکه به منابع آب فشاری وارد شود.
 نیاز کشــور به سیب زمینی در سال ۴.۵ میلیون تن 
است ضمن اینکه امکان تولید آن در کشورمان تا حدود 
۱۰ میلیون تن اســت امــا در حال حاضر بین ۵ تا ۵.۵ 
میلیون تن تولید می کنیم که از این میزان ۶۰۰ هزار تن 
آن صادر شده است.معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره 
به اینکه ظرفیت صادرات در ســال جاری تکمیل شده، 
اســت گفت: در واقع امکان صادرات ما در ســال جاری 
همین ۶۰۰ هزار تنی بوده که به خارج از کشــور رفته 
است.وی با اشــاره به اینکه تا خردادماه به یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار تن ســیب زمینی نیاز داریم گفت: در حال 
حاضر ۶۰۰ هزار تن سیب زمینی در انبارها موجود است 
و ۶۰۰ هزار تن نیز در استان های جنوبی کشور از جمله 
جنوب کرمان و خوزستان در حال تولید است. بنابراین 

میزان ذخیره و تولید سیب زمینی ما ۱ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن اســت ضمن اینکه از این میزان ۵۵۰ هزار تن 

نیز بذری است که برای سال آینده باید کشت شود.
معاون امور زراعت وزارت امور جهاد کشاورزی درباره 
اینکــه با وجود کافی بــودن ذخایر و تولید به چه دلیل 
وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرده که برای تنظیم بازار 
این محصول ۱۰۰ هزار تن ســیب زمینی وارد می کند 
افزود: نظر وزیر جهاد کشــاورزی این است که صادرات 
محصولات کشاورزی نباید متوقف شود و اگر کمبودی در 
بازار ایجاد شود باید آن را از طریق واردات تأمین کنیم.

 هندوانــه کمترین میــزان آب را در حوزه 
کشاورزی مصرف می کند

معاون وزیر جهاد کشــاورزی در بخــش دیگری از 
ســخنان خود در باره اینکه برخی عنوان می کنند تولید 
هندوانه در کشور با توجه به شرایط آبی به صرفه نیست 
گفت: ما به طور کلی در حوزه کشاورزی دو نوع محصول 
خشک و تر تولید می کنیم که محصولات خشک شامل 
گندم، برنج، ســویا و ... و محصولات تر شامل هندوانه، 
گوجه فرنگی، سیب زمینی، پیاز و… است که ۹۰ تا ۹۵ 

درصد آنها را آب تشکیل می دهد.
مهاجر با اشاره به اینکه برای تولید ماده خشک زمان 
زیادی لازم است، ادامه داد: با این حال تولید محصولات 
تــر از جمله خیار فقط دو ماه زمان می برد. بنابراین اگر 
طول دوره رشــد محصولات تر را نسبت به محصولات 
خشــک در نظر بگیریم متوجه می شویم که محصولات 
تر آب کمتری را مصــرف می کنند. بنابراین هندوانه از 
جمله محصولاتی است که کمترین آب را مصرف می کند.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به اینکه ۱۰۰ 
درصد کشــاورزی کشور توســط بخش خصوصی انجام 
می شــود، تصریح کرد: این مردم هســتند که تصمیم 
می گیرند چه محصولی را بکارند و چه محصولی را کشت 
نکنند. به خاطر آفتاب خوبی که در مناطق جنوبی کشور 
داریم و شرایط آن مناطق، مردم هندوانه را تولید و صادر 
می کنند. اگر قرار باشد که در این مناطق هندوانه کشت 
نشود گوجه یا خیار جای آن را می گیرد که فرق چندانی 
با هم ندارند و ما نمی توانیم به مردم بگویند که چه چیزی 

را کشت کنند یا کشت نکنند.
وی درباره مباحث مطرح شــده مبنی بر خرد شدن 
اراضی کشاورزی و تقسیم اراضی بین وارثان یک کشاورز 
بعد از مرگ او گفت: به اعتقاد بنده باید یک بانک زمین 
ایجاد شــود تا اجازه ندهد اراضی کشاورزی بعد از فوت 
صاحب آنها خرد شود. به دلیل اینکه خرد شدن اراضی 
آسیب های خیلی زیادی به کشاورزی کشور وارد می کند.

 خودکفایی در تولید شــکر و پنبه در دولت 
سیزدهم دنبال می شود

معاون وزیر جهاد کشــاورزی در بخــش دیگری از 
ســخنان خود با اشــاره بــه اینکه از جملــه مهمترین 
برنامه های دولت ســیزدهم در حوزه زراعت، خودکفایی 
در تولید شــکر و پنبه است گفت: با احداث دو کارخانه 
در قطب های تولید به راحتی می توانیم تمام نیاز کشور 
به شــکر را در داخل تأمین کنیــم. همچنین در حوزه 
پنبه نیز باید چنین اتفاقی بیافتد.به گفته مهاجر افزایش 
عملکرد در تولید محصولاتی مانند برنج، گندم و تولیدات 
علوفه ای از دیگر برنامه های وزارت جهاد کشــاورزی در 
دولت سیزدهم است.وی اضافه کرد: از دیگر برنامه های 
ما انتقال محصولات پرآب بر از تابســتان به پاییز است 
تا این محصولات از آب ســبز استفاده کنند و نیاز آبی 

کشور کاهش یابد.

 کشت برنج در سال آینده قراردادی می شود
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به اینکه وزیر 
جهاد معتقد است هیچ محصولی در کشور نباید کشت 
شود مگر اینکه مشتری آن مشخص باشد گفت: در حال 
حاضر صد درصد شکر کشور به صورت قراردادی تولید 
می شود همچنین در محصول پنبه نیز به دنبال افزایش 
کشت قراردادی هستیم. در حوزه گندم از سال گذشته 
قراردادهایی با کارخانجات ماکارونی برای کشــت گندم 
دوروم منعقد شده و به دنبال این هستیم که کارخانجات 
صنعتی به حوزه کشــت سیب زمینی ورود کند و تولید 

این محصول نیز به شکل قراردادی انجام شود.
مهاجــر تصریــح کرد: برای ســال آینــده ۴۰ هزار 
 هکتــار از کشــت برنج هــای پرمحصــول بــه صورت

 قراردادی انجام می شود.

 صادرات یک میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار 
سبزی و صیفی از کشور

معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: سالانه فقط حدود 
یــک میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار محصولات ســبزی و 
صیفــی از جمله گوجه فرنگی، پیاز و ســیب زمینی از 
کشــور صادر می شــود و به دنبال این هستیم که تمام 
این محصولات را شناسنامه دار کنیم و اطلاعات مربوط 

به آنها را در اختیار کشورهای مبدا قرار دهیم.
مهاجر همچنین درباره سفر اخیر هیئت ایرانی به عراق 
و توافقات حاصل شــده با این کشور در حوزه کشاورزی 
گفت: با توجه به ارتباطی که بین دو کشور وجود دارد اگر 
امروز تصمیم گرفته شود محصولی به عراق برود فردا این 
تصمیم اجرایی می شود و مانند کشورهای دیگر نیست که 
روند کار طولانی باشــد ضمن اینکه ما به عراق صادرات 
داریم و ســال به ســال نیز میزان این صادرات افزایش 
پیدا می کند.معاون وزیر جهاد کشــاورزی درباره کشت 
گندم نیز توضیح داد: سالانه ۲ میلیون هکتار گندم آبی 
و ۴ میلیون هکتار گندم دیم در کشور تولید می شود و 
امسال سومین سالی است که میزان بارندگی ها در کشور 
مطلوب نبوده و همین الان میزان بارندگی ها نســبت به 
ســال گذشته حدود ۳۰ درصد و نســبت به درازمدت 
حدود ۳۵ درصد کمتر شــده اســت.مهاجر گفت: این 
اتفاق ۴ میلیون هکتار تولید گندم دیم کشــور را تحت 
تأثیر قرار می دهــد و همچنین برای گندم های آبی نیز 

چالش هایی ایجاد می شود.
وی اضافه کــرد: با این حال پیش بینی می کنیم در 
ســال زراعی جاری حدود ۱۰ میلیون تن گندم تولید و 
۶ تــا ۶.۵ میلیون تن از این محصول را خریداری کنیم 

که ۲ میلیون تن از رقم امسال بیشتر است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی این مسئله را منوط به 
آن دانســت که در اردیبهشت ۱۴۰۱ دو تا سه بارندگی 
خوب اتفاق بیافتد.مهاجر همچنین درباره قیمت خرید 
تضمینی گندم برای ســال زراعــی گفت: قیمت گندم 
توسط شورای قیمت گذاری محصولات استراتژی ۷,۵۰۰ 

تومان تعیین شده است.

بیماری سرخشکیدگی فلفل در روستاهای قلعه 
قاضی رویت شد

 قیمت ۹۵۰۰ تومانی گندم به ما ابلاغ نشده است 

 افزایش ۱۵۰ درصدی هسته های بذری 
گندم و جو دیم



1119/78/24

1066
ــخ  ــی در تاری ــد عل ــن فرزن ــینا خیرالدی ــه محمدس ــق ب ــماره 4560313210 متعل ــه ش ــنامه ب شناس

 1400/09/20مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

1150
کپــی برابــر اصــل و برگــه منابــع طبیعــی و ســند ملــک بــه شــماره 841-16-24 و شــماره ثبتــی 252 
متعلــق بــه حســن منتظــری ســانیچی فرزنــد علــی در تاریــخ 1400/11/02 مفقــود گردیــده و از درجــه 

اعتبار ساقط می باشد.

1502
ــخ1400/10/11   ــد آرش در تاری ــکوئی فرزن ــیا اس ــه ارش ــق ب ــماره 2284606725متعل ــنامه بش شناس

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

1504
ــه  ــق ب ــه شــماره 1815325844 متعل ــی ب ــه شــماره 1815325844 و کارت مل ــه دو ب ــه پای گواهینام
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/09/30 مفق ــن در تاری ــد حس ــی  فرزن ــه  ثقف  مرضی

می باشد.

1505
شناســنامه بــه شــماره 226 متعلــق بــه مختــار مهرابــی فرزنــد کــرم بــه شــماره ملــی 2510900048 در 

تاریخ 1400/10/28 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 2430254980 متعلــق بــه باقــر مــرادی فرزنــد کرامــت الــه در تاریــخ 
 1400/10/13مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گذرنامــه بــه شــماره 2432003950 متعلــق بــه مرتضــی فلاحــی عشــرت ابــادی  فرزنــد نعمــت الــه  در 
تاریــخ 1399/09/08 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــه در تاری ــن ال ــد عی ــور فرزن ــی پ ــه فدای ــه فاطم ــق ب ــماره 2431942147 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.  1400/11/17مفقــود گردی

کارت ملــی بــه شــماره 2420255933 متعلــق بــه علیرضــا زارع پیشــه فرزنــد نبــی در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/11/13 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 2420250184 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 2420250184 متعلــق بــه 
محمدعلــی بهرامــی فرزنــد شــکراله در تاریــخ 1400/11/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 2539010903 متعلــق بــه نجمی فارســی فرزنــد ایمــان در تاریــخ1400/11/17  
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

1506
گواهینامــه پایــه یــک متعلــق بــه ارغــوان بهــروزی گرائــی فرزنــد حاصــل در تاریــخ 1400/10/19 مفقــود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

ــخ 1400/11/01  ــد رضــا در تاری ــام احــرار فرزن ــه پی ــق ب ــه شــماره 2298009503 متعل ــی ب کارت مل
مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

ــت در  ــید کرام ــد س ــناس فرزن ــزدان ش ــه ی ــه ریحان ــق ب ــماره 2282504178 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
تاریــخ 1400/10/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد

1866
ــه  ــق ب ــه شــماره 3359260570 متعل ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 3359260570 و گواهینام ــی ب کارت مل
حمــدالله پرویــزی فرزنــد محمدمــراد در تاریــخ 1400/02/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

2020
ــران 10 و کارت  ــه شــماره 96ل433ای ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 0058803181 و گواهینام ــی ب کارت مل
ســوخت بــه شــماره 96 ل 433 ایــران 10 متعلــق بــه مهــدی  شــفیعی اورتــه چشــمه  فرزنــد قربــان 

محمد  در تاریخ 1400/10/25 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــه  ــق ب ــه شــماره 0056795807 متعل ــه دو ب ــه پای ــه شــماره 0056795807 و گواهینام ــی ب کارت مل
فیــروزه  کیهانــی  فرزنــد محمدعلــی در تاریــخ 1400/11/09 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0490184741 متعلــق بــه فریــده  یوســفی  فرزنــد نصرالــه  در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/11/10مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0385750201 متعلــق بــه علــی  ســعیدی  فرزنــد محمــود  در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/11/15 مفق

2084
ــید  ــد س ــهری فرزن ــوی ش ــب موس ــید حبی ــه س ــق ب ــماره 0919265057 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

محمدعلی در تاریخ 1400/11/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

گواهینامــه و کارت ملــی بــه شــماره 1828969893 متعلــق بــه علــی انصــاری فرزنــد عبدالحســین در 
تاریــخ 1400/11/18 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه و کارت جانبــازی و کارت ملــی بــه شــماره 1229233164 متعلــق بــه حســن ایلیائــی فرزنــد 
غلامحســین در تاریــخ 1400/11/05 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2110
کارت ملــی بــه شــماره 1610359305 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 1610359305 و گواهینامــه 

ویــژه بــه شــماره 1610359305 و کارت پایــان خدمــت بــه شــماره 1610359305 و کارت هــای عابــر 
بانــک بــه شــماره 1610359305 متعلــق بــه باقــر شــیری قــره آغــاج فرزنــد تقــی در تاریــخ 

 1400/11/10مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2302
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 4590505630 متعلــق بــه حســین بســطامی فرزنــد رمضــان  در 

تاریخ 1400/10/19 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــین و  ــی 2220076229 و کارت ماش ــماره مل ــه ش ــه ب ــه س ــه پای ــمند و گواهینام ــی هوش کارت مل
کارت ســوخت و بیمــه نامــه خــودرو ال نــود  بــه شــماره پــلاک 59 124 ط 83  متعلــق بــه معصومــه 
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/11/02 مفق ــر در تاری ــی اصغ ــد عل ــتری فرزن  شوش

می باشد.

2501
ــی  ــرا ابراهیم ــه زه ــق ب ــماره 2356 متعل ــه ش ــنامه ب ــماره 1140834924 و شناس ــه ش ــی ب کارت مل

فرزند عبدالغفار در تاریخ 1400/01/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

کارت ملــی بــه شــماره 1111319731 متعلــق بــه عــزت طیــاری ســهرفیروزانی فرزنــد یــدالله در تاریــخ 
1400/10/20 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2508
ــخ  ــعود در تاری ــد مس ــي فرزن ــواد کریم ــه محمدج ــق ب ــماره 0386205558 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/08/01مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــخ  ــولاد در تاری ــد پ ــور فرزن ــري پ ــان اکب ــه پیم ــق ب ــماره 1272394131 متعل ــه ش ــنامه ب شناس
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 1273789237 وگواهینامــه پایــه3و کارت دانشــجوئي متعلــق بــه زهــرا امیــدي 
فرزنــد محمــود در تاریــخ 1400/11/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 1290168997 متعلــق بــه عــزت مــوذن کوهانســتاني فرزنــد جــلال در تاریــخ 
 1400/11/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

2601
ــخ  ــدالله در تاری ــد ی ــی فرزن ــواد کمال ــه ج ــق ب ــی 1050104250 متعل ــماره مل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/11/09مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2603
گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 0 متعلــق بــه مبیــن یعقوبــی مراقدر فرزنــد امیــر در تاریــخ 1400/08/01 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

2901
کارت ملــی بــه شــماره 1219765856 متعلــق بــه آقــای محســن جوهــری فرزنــد ذبیــح الله  در تاریــخ 

1400/10/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 3884 متعلــق بــه خانــم ســحر فتحعلــی زاده علیــا  فرزنــد محرمعلــی بــه کدملــی 
0080883109 در تاریــخ 1400/11/18 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــی   ــای محمــد محمــد خان ــه آق ــق ب ــی متعل ــه شــماره 0022314814 و رســید کارت مل شناســنامه ب
فرزنــد تقــی  در تاریــخ 1400/09/09 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــد مجتبــی در تاری ــم حدیــث صالحــی فرزن ــه خان ــق ب ــه شــماره 0018093574 متعل ــی ب کارت مل
 1400/09/15مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــت  و  ــان خدم ــماره 0932292178 و کارت پای ــه ش ــی ب ــماره 65996 و کارت مل ــه ش ــنامه ب شناس
گواهینامــه پایــه دو  متعلــق بــه آقــای علــی شــریعتی  فرزنــد محمدتقــی در تاریــخ 1399/06/05 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــران  ــلاک 22و767ای ــماره پ ــه ش ــوخت ب ــین وکارت س ــه وکارت ماش ــه نام ــه دووبیم ــه پای گواهینام
20وشــماره موتــور M15/ 8667761وشــماره شاســی NAS831100J5797030 متعلــق بــه حمیــد 
ســرحدی نژادبــه شــماره ملــی 3031409965 فرزنــد روح الــه در تاریــخ 1400/11/10 ســرقت گردیــده 

و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0073121916 متعلــق بــه مریــم ابراهیمــی کجانــی فرزنــد ولــی الــه در تاریــخ 
1400/08/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــد سیدحســین در  ــور فرزن ــه ســیدهادی میرنیــازی پ ــه شــماره 0048388513 متعلــق ب کارت ملــی ب
تاریــخ 1400/04/02 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــی در تاری ــد جعفرقل ــارمی فرزن ــیمین  س ــه س ــق ب ــماره 0639562124 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــی باشــد. ــار ســاقط م ــده و از درجــه اعتب ــود گردی  1400/07/01مفق

ــخ  ــی همــت در تاری ــد عل ــه فاطمــه یاراحمــدی فرزن ــق ب ــه شــماره 4131633388 متعل ــی ب کارت مل
1400/11/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 3256037372 متعلــق بــه منوچهــر شــجاعیان فرزنــد باقــر در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/09/01مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0041771354 متعلــق بــه حمیدرضــا اســلام دوســت  فرزنــد محمدحســن در 
تاریــخ 1400/09/30 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0480855031 متعلــق بــه محدثــه احمدنژادمهابــادی  فرزنــد مجیــد در تاریــخ 
 1400/09/01مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

کارت ملــی بــه شــماره 0075214539وشناســنامه وگواهینامــه پایــه 2وگذرنامــه وطــلاق نامــه وصیغــه 
ــد  ــانی فرزن ــه نرگــس حاجــی اســماعیل لواس ــق ب ــارگاد متعل ــی .صادرات.وپاس ــی مل ــه وکارت بانک نام

حســن در تاریــخ 1396/01/01 ســرقت گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــخ  ــا در تاری ــد غلامرض ــی فرزن ــود  رضای ــه محم ــق ب ــماره 0519830342 متعل ــه ش ــی ب کارت مل
ــد.// ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی  1400/05/01مفق

ــران   ــه شــماره 77657 ای ــه موتورســیکلت ب ــه شــماره 0451178513 و گواهینام ــم ب ــی قدی کارت مل
139 و بیمــه نامــه موتــور ســیکلت بــه شــماره 77657  ایــران  139 و کارت موتــور بــه شــماره 77657  
ایــران  139 متعلــق بــه مهــدی رمضــان آقایــی فرزنــد محمــد علــی  در تاریــخ 1400/07/13 مفقــود 

گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.//

و  دو  پایــه  گواهینامــه  و  خدمــت  پایــان  کارت  و   0491335474 شــماره  بــه  ملــی  کارت 
ــی  ــماره شاس ــه ش ــران 99 ب ــماره 21 ص 717 ای ــه ش ــین ب ــیکلت و کارت ماش ــه موتورس گواهینام
NAS811100E5811  و شــماره موتــور  8184161 و کارت موتــور بــه شــماره 43595  ایــران  112 
ــور CG125NB1AC44329 و  ــماره موت ــه ش ــی 125C8846770***NB1 وب ــماره شاس ــه ش ب
کارت ســوخت ماشــین بــه شــماره 21 ص 717  ایــران  99 و کارت ســوخت  موتــور بــه شــماره 43595  
ایــران  112 متعلــق بــه امیــر  مالکــی  فرزنــد محمــد هاشــم در تاریــخ 1400/11/17 مفقــود گردیــده و 

ــار ســاقط مــی باشــد.// از درجــه اعتب

2903
ــخ  ــد حســن در تاری ــی فرزن ــه حمیــد زمان ــق ب ــه شــماره 1092030298 متعل کارت ملــی هوشــمند ب

1400/09/01 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــماره 0068751745و کارت  ــه ش ــن ب ــنامه و کارت واکس ــت و شناس ــان خدم ــی وکارت پای کارت مل
ــد  ــه اکبــر رشــیدی فرزن ــران 77 متعلــق ب ــه شــماره پــلاک 59 س 176 ای ماشــین و کارت ســوخت ب

ــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. بیــوک در تاریــخ  1400/11/09مفقــود گردی

گواهینامــه پایــه دو  وکارت پایــان خدمــت بــه شــماره 0534070299 وکارت ماشــین و کارت ســوخت 
ــخ  ــم در تاری ــد محمدکری ــفیعی فرزن ــاس ش ــه عب ــق ب ــران 662 د 94 متعل ــلاک 99 ای ــماره پ ــه ش ب

 1400/11/10مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

ــماره 0072666900  ــه ش ــده ب ــمند رانن ــک وکارت هوش ــه ی ــی پای ــه رانندگ ــی و گواهینام کارت مل
متعلــق بــه فرهــاد رحمانــی فرزنــد حســین در تاریــخ 1400/06/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار 

ســاقط مــی باشــد.

گواهینامــه پایــه دو  ودفترچــه بیمــه وســایر مــدارک بــه شــماره 0042612144 متعلــق بــه 
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/11/03 مفق ــر در تاری ــد اکب ــی فرزن ــر میرزای  اصغ

می باشد.

کارت ملــی هوشــمند و کارت پایــان خدمــت و گواهینامــه رانندگــی  بــه شــماره 2722590591 وکارت 
 NAAN01CE0LH333347  ــی ــماره شاس ــران 398 د 55و ش ــلاک 40 ای ــماره پ ــه ش ــین ب ماش
ــخ  ــمعیل در تاری ــد اس ــرا فرزن ــور کیاس ــان علیپ ــه احس ــق ب ــور 124K1504687 متعل ــماره موت ش

ــار ســاقط مــی باشــد. ــده و از درجــه اعتب  1400/10/29مفقــود گردی

2909
کارت ملــی بــه شــماره 1463449763 متعلــق بــه قربــان ســلامی فرزنــد ســواد در تاریــخ 1400/11/14 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

3016
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره 0924326115 متعلــق بــه ســعید کاظمــی فرزنــد ســردار در تاریــخ 

 1400/11/11مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

ــد محمــد در  ــره داشــی فرزن ــه مســعود ق ــق ب ــه شــماره 5740024447 متعل ــی هوشــمند ب کارت مل
تاریــخ 1400/06/15 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

3041
ــخ  ــین در تاری ــد حس ــماعیل زاده  فرزن ــا اس ــه رض ــق ب ــماره 0690770146 متعل ــه ش ــی ب کارت مل

 1400/10/15مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

3044
کارت ملــی بــه شــماره 6360126001 و گواهینامــه پایــه ســه بــه شــماره 6360126001 متعلــق بــه 
ــاقط  ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی ــخ 1400/11/01 مفق ــرام در تاری ــد به ــادی فرزن ــین فره  حس

می باشد.

4011
کارت ملــی هوشــمند بــه شــماره ملــی 3732935078 متعلــق بــه محمــد جــوکار فرزنــد توفیــق و کارت 
ــار ســاقط  ــده و از درجــه اعتب ــخ 1400/11/10 مفقــود گردی ــوکل در تاری ــده ت ــه زی ــق ب  ســوخت متعل

می باشد.

ــخ  ــدالله در تاری ــد عب ــی راد فرزن ــواد قهرمان ــه ف ــق ب ــی 3733216946 متعل ــه شــماره مل شناســنامه ب
1400/09/01 مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

5560
کارت ملــی بــه شــماره 0630376670 متعلــق بــه محمــد برات پــور فرزند علــی در تاریــخ 1400/11/02 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شناســنامه بــه شــماره 0682213144 متعلــق بــه علــی باغچقــی فرزنــد احیامحمــد در تاریــخ 
ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب ــده و از درج ــود گردی 1400/11/16 مفق

کارت ملــی بــه شــماره 0670966878 متعلــق بــه محمدامیــن عبــاس زاده فرزنــد عزیــزالله  در تاریــخ 
 1400/10/20مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

7011
کارت ملــی بــه شــماره 0601170271 و گواهینامــه پایــه دو بــه شــماره 0601170271 و کارت عابــر 
بــه  ماشــین  کارت  و  79ایــران632د59  شــماره  بــه  ماشــین  نامــه  بیمــه  و  رفــاه   بانــک 
ــی  ــه قربانعل ــق ب ــران632د59 متعل ــماره 79ای ــه ش ــوخت ب ــران632د59 و کارت س ــماره 79ای ش
اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده  تاریــخ 1399/12/01 مفقــود  در  مروتعلــی  فرزنــد   یوســفی 

ساقط می باشد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1400/11/20

شماره : 1308

 معاون وزیر نفت با اشــاره به هدفگذاری رشد ۱۰۰ 
درصدی ظرفیت تولید محصولات پتروشــیمی تا پایان 
برنامه هشــتم توســعه، گفت: بر اســاس پیش بینی ها 
صادرات محصولات پتروشــیمی معادل ۱۴ میلیارد دلار 

تا پایان سال خواهد بود.
مرتضی شاه میرزایی، در نشستی خبری با اشاره به اینکه 
نمایشگاه ایران پلاست در تراز نمایشگاه های جهانی قرار 
دارد، افزود: این نمایشگاه جای افتخار دارد و پانزدهمین 
نمایشگاه ایران پلاست فرصتی است تا همه فعالان، سرمایه 
گذاران، نوآوران و غیرهدر آن با همه اصحاب پتروشیمی 
در این نمایشگاه دیدار داشته باشد و صنعت پتروشیمی 

ایران را ارتقا دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پتروشیمی با بیان اینکه در 
سال ۴۲ نخستین مجتمع پتروشــیمی در مرودشت با 
تولید کود شــیمیایی آغاز به کار کرد، گفت: در آن زمان 
کشورهای دیگر اجازه نمی دادند نیروهای ایرانی مداخله 
کنند و به طور عمده صنعت پتروشیمی در آن روز توسط 

مستشاران خارجی اداره می شد. 
وی تاکیــد کرد: تا انقلاب اســلامی در ســال ۵۷، 
محصولات با کیفیت پتروشیمی در کشور تولید نمی شد، 

تولید واقعی پتروشــیمی تا پیش از انقلاب اسلامی ۱.۵ 
میلیون تن بود و ظرفیت نیز حدود ۲.۵ تا ۳ میلیون تن 
برآورد می شود. شاه میرزایی ادامه داد: با پیروزی انقلاب، 
متخصصان کشور به فکر توسعه صنعت نفت و پتروشیمی 
افتادند و بعد از دوران جنگ بازسازی را آغاز کردند و به 

سرعت توسعه صنعت پتروشــیمی آغاز شد.مدیرعامل 
شرکت ملی پتروشیمی، تعداد مجتمع های پتروشیمی تا 
پیش از انقلاب را هفت مجتمع عنوان کرد و گفت: امروز 
۶۸ مجتمع پتروشــیمی در کشور وجود دارد و یک خط 
طولانی اتیلن از عسلویه تا شمال غرب کشور به طول ۲ 

هزار و ۸۰۰ کیلومتر در هشت استان کشور ساخته شده 
که در دنیا بی نظیر است. 

وی با اشــاره به اینکه اختلافاتی در مورد مالکیت این 
خط مطرح بود، افزود: با روی کار آمدن دولت ســیزدهم 

امروز این خط به بیت المال بازگشته است. 
شــاه میرزایی اضافه کرد: مجتمع های پتروشیمی در 
مسیر خط اتیلن غرب عمده نیازهای کشور را رفع خواهد 
کرد. وی با تاکید بر شعار »ما می توانیم« و تکیه بر ظرفیت 
پژوهشی و دانشی داخل کشور، گفت: ظرفیت اسمی این 
مجتمع ها ۹۰ میلیون تن در سال است اما تا پایان سال 
۱۴۰۰ حدود ۶۵ میلیون تن محصول را تولید خواهند کرد. 
معــاون وزیر نفت افزود: از این میزان ۲۵ میلیون تن 
خوراک بین مجتمعی است. همچنین حدود ۳۰ میلیون 
تن از این میزان صادر می شــود و پیش بینی این است 
که ۱۴ میلیارد دلار ارزش صادرات محصولات پتروشیمی 
تا پایان سال باشد که حدود ۲ میلیارد دلار برای واردات 

محصولات صنایع تکمیلی هزینه خواهد شد. 
وی پیش بینی کرد تا پایان ســال ۱۲.۵ میلیارد دلار 
ارز به سامانه نیما عرضه شود که تاکنون ۱۰ میلیارد دلار 

آن عرضه شده است.

صادرات ۱۴ میلیارد دلار محصول پتروشیمی تا پایان سال ۱۴۰۰

 کاهش بهای جهانی نفت در پی به مذاکرات وین
رویترز گزارش داد بهای جهانی نفت خام روز دوشنبه همزمان با پدیدار شدن 
نشــانه هایی از پیشرفت در مذاکرات وین و احتمال لغو تحریم های واشنگتن بر 
فروش و صادرات نفت ایران، کاهش یافت. خبرگزاری رویترز؛ بهای نفت خام برنت 
با ۳۱ سنت یا ۰.۳ درصد کاهش از ۹۴ دلار که بالاترین میزان از اکتبر ۲۰۱۴ به 
شمار می رفت، به ۹۲ دلار و ۹۶ سنت و بهای نفت خام وست تگزاس اینترمدیت 
ایالات متحده نیز با کاهش ۷۸ ســنتی یا ۰.۸ درصدی از ۹۲ دلار و ۷۳ سنت به 
۹۱ دلار و ۵۳ سنت رسید.جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا روز جمعه هم زمان 
با ورود مذاکرات توافق هسته ای ۲۰۱۵ به مرحله پایانی، معافیت های ایران را از 
تحریم اجرای طرح های همکاری هسته ای بین المللی، از سرگرفت. گرچه کاهش 
این تحریم ها اثرات محدودی بر اقتصاد دچار دشواری ایران خواهد داشت، اما بازارها 
آن را نشانه مثبتی دلار از تصمیم هر ۲ طرف مذاکرات هسته ای برای دستیابی به 

توافق، برداشت خواهند کرد.
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دولت سیزدهم بارقه های امید را در جامعه ایجاد کرده است

چهار دهه جهاد برای آبادانی روستاها در خراسان رضوی

 مشکل زباله مازندران تا پایان دولت سیزدهم رفع می شود

 پیشرفت و توسعه کشور پس از پیروزی انقلاب اسلامی در حوزه های مختلف 
علمی، عمرانی، اقتصادی، فرهنگی و سیاسی چشمگیر بوده اما توسعه در روستاها 
با گســترش خدمات زیرســاختی دوچندان شده تا شور زندگی در آبادی ها با 

بهره مندی از نعمت آب، برق و گاز برقرار شود.
طبق اعلام وزارت نیرو، در ســال ۱۳۵۷ و در ابتدای تشکیل نظام، تنها ۱۲ 
درصد از جمعیت روستایی تحت پوشش آب رسانی بهداشتی و پایدار بودند که 

تا ابتدای بهمن ماه در دولت سیزدهم این رقم به ۸۲.۹ درصد رسیده  است.
عملکرد مقایسه ای در برق رسانی به روستاها نیز نشان می دهد تا اوایل پیروزی 
انقلاب اسلامی، چهار هزار و ۳۶۷ روستا در کشور از نعمت برق بهره مند بودند که 
این رقم تا چهارمین ماه فعالیت دولت سیزدهم، به ۵۷ هزار و ۹۲۵ روستا رسید.

همچنین  در چهار دهه گذشته در صنعت گاز نیز، طول خطوط انتقال در 
سراسر کشور نسبت به ابتدای انقلاب، ۲۶ برابر افزایش یافته و اکنون بیش از 
۹۵ درصد جمعیت ایران، در هزاران شهر و روستا به گاز طبیعی دسترسی دارند.

 پایان عطش در روستاهای خراسان رضوی
یک میلیون و ۷۰۰ هزار نفر از جمعیت ۶ میلیون و ۸۷۰ هزار نفری خراسان 
رضوی ساکن ۲ هزار و ۵۴۰ روستای این استان هستند که نقش مهمی در تولید 
و اقتصاد استان ایفا می کنند، آب رسانی به این جمعیت در دهه های گذشته اولویت 
استان بوده و برخورداری این روستاها از آب آشامیدنی پایدار و بهداشتی مورد 
تاکید بوده و هست.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان رضوی در خصوص 
وضعیت آب رسانی در استان به خبرنگار ایرنا گفت: در اوایل پیروزی انقلاب هزار 
و ۷۷ روستا با ۲۱۳هزار خانوار از آب شرب بهره مند بودند که این رقم درحال 

حاضر به ۲ هزار و ۲۵۴روستا با ۴۰۴ هزار خانوار برآورد می شودرسیده است.
ســید ابراهیم علوی افزود: مصرف آب هر خانوار در روستاها  ۲۰۰ لیتر در 
شــبانه روز است و ســالانه ۱۲۰ میلیون متر مکعب آب از منابع برداشت و در 

اختیار روستاییان خراسان رضوی قرار می گیرد.
وی اضافــه کرد: در حال حاضر ۹۱ درصد روســتاهای بــالای ۲۰ خانوار 
خراسان رضوی زیر پوشش شرکت آبفا قرار دارند و بقیه به صورت خودگردان 
اداره می شوند.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب خراسان رضوی گفت: به دنبال 
یکپارچه سازی خدمات شرکت های آب و فاضلاب شهری و روستایی از سال 

۹۹،  با اقدامات انجام شده شرایط آبی ۹۰۰ روستای استان بهبود یافته است.
علــوی افزود: بــه دنبال جــذب اعتبارات مــاده ۵۶ قانــون بودجه برای 
 بهبود شــرایط آب رســانی در روســتاهای خراسان رضوی هســتیم و طبق

 برنامه ریزی های انجام شــده در ســال ۱۴۰۱ چیزی به نام روستای مواجه با 
کمبود و بحران آب در استان نخواهیم داشت.

 آب رسانی به روستاهای مشهد
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
کرد: شرکت آب و فاضلاب مشهد اهالی ۲۲۳ روستای پیرامون این کلانشهر را 
زیر پوشش خدمات خود دارد.حسین اسماعیلیان افزود: در حال حاضر با فرآیند 
یکپارچه سازی شرکتهای آب و فاضلاب شهری و روستایی، روستاهای زیرپوشش 
به ۲۶۲ روستا با جمعیت حدود ۳۰۰ هزار نفر رسیده است.وی همچنین از در 
دست اجرا بودن طرحهای آب رسانی به ۲۵ روستای فاقد دهیاری در مشهد با 
هدف برخورداری ســاکنان آنها از نعمت آب آشامیدنی سالم و پایدار خبر داد.

اســماعیلیان افزود: ۶ هزار و ۵۰۰ نفر در این روستاها ساکن هستند و با انجام 
طرح های در دست اجرا منابع پایدار آب شرب برای این روستاها فراهم می شود.
بهره مندی ۹۸ درصدی روستاها و آبادی های خراسان رضوی از نعمت روشنایی

یکی دیگر از مهمترین دستاوردهای انقلاب اسلامی در کشور و به تبع آن در 
خراسان رضوی، بهره مندی ۱۰۰ درصدی مردم از نعمت برق و حتی صادرات 
برق به خارج از کشور است.پیش از انقلاب حجم روزانه تولید برق در خراسان 
رضوی ۳۱۴ مگاوات بود اما پس از افزون بر چهار دهه تلاش و ســازندگی در 
دوران انقلاب اسلامی این میزان هم اکنون به سه هزار و ۶۱۰ مگاوات برق رسیده 
اســت و ۱۰۰ درصد روستاهای دارای بیشتر از ۱۰ خانوار جمعیت در خراسان 
رضوی از خدمات برق رسانی به طور مستقیم برخوردار هستند و روستاهای با 
جمعیت کمتر از ۱۰ خانوار واقع در مسیر خطوط انتقال نیرو نیز برق دار شده اند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی در این خصوص گفت: 
تمام روستاهای دارای بیش از ۱۰ خانوار جمعیت در خراسان رضوی به شبکه 
برق متصل و از مزایای آن بهره مند هستند که این از دستاوردهای شرکت توزیع 

نیروی برق استان بعد از انقلاب اسلامی است.
محسن ذبیحی افزود: هم اینک ۲ هزار و ۶۸۰ روستا در استان از نعمت برق 
بهره مند هســتند و روستاهای بی برق استان نیز جمعیت کمتر از ۱۰ خانوار 

دارند یا مهاجرت معکوس در آنها در حال رخ دادن است.
وی اضافه کرد: همچنین از ابتدای امســال تاکنــون در قالب اجرای طرح 
بهارستان، شبکه های برق روستایی در ۲۴۰ روستای استان بهسازی، سامان دهی 
و تکمیل شده و و به بهره برداری رسیده است، طرح بهارستان مربوط به اقداماتی 
برای رفع افت ولتاژ، حذف پایه های برق عامل سد معبر و اصلاح و توسعه شبکه 

برق می شود که برای روستاهای دارای برق انجام می گیرد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق خراسان رضوی گفت: با احتساب اعتبارات 
توسعه روستایی مجموع روستاهای بهره مند از اعتبارات طرح توسعه و بهسازی 
در خراسان رضوی ۹۰۰ روستاست که این طرح با اولویت روستاهای مشکل دار 

و طی هماهنگی با فرمانداریها در حال اجراست.

 برخورداری ۹6 درصدی روستاهای خراسان رضوی از نعمت گاز
در ابتدای انقلاب هیچ روستایی در خراسان رضوی از نعمت گاز بهره مند نبود 
اما در حال حاضر جمعیت روستایی برخوردار از گاز به ۹۶ درصد رسیده است.

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی نیز در این خصوص به خبرنگار ایرنا 
گفت: در حال حاضر ۲ هزار و ۴۹۵ روســتا در استان گازرسانی و ۵۰۸ هزار و 

۱۱۵ خانوار روستایی از این نعمت بهره مند شده اند.
حسن افتخاری افزود: طرح گازرسانی در ۱۸۶ روستای خراسان رضوی نیز در 
دست اجراست و با اتمام این طرح ها کل جمعیت روستایی استان تحت پوشش 
گازرســانی قرار می گیرد.وی با بیان این کــه هم اکنون ۹۹.۹ درصد جمعیت 
شهری و بیش از ۹۶ درصد جمعیت واجد  شرایط روستایی استان از نعمت گاز 
طبیعی بهره مند هستند ادامه داد: خراسان رضوی رتبه نخست تعداد روستاهای 
گازدار و خانوار بهره مند از گاز طبیعی را در کشور به خود اختصاص داده است

مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی گفت: دهه فجر امسال طرح اتصال ۶۰ 
روستای خراسان رضوی به شبکه سراسری گاز با هزینه ۷۷۰ میلیارد ریال آماده 
افتتاح شــده که با بهره برداری از این پروژه ها ۶ هزار و ۴۷۷ خانوار روســتایی 

استان به شبکه گاز طبیعی متصل می شوند.

 مشــاور وزیر کشور در امور زمین و مسکن با اظهار این که وجود زباله 
زیبنده استان گردشگری مانند مازندران نیست ، گفت : مشکل ساماندهی 
بهداشتی زباله در مازندران تا سه سال و نیم آینده یعنی تا پایان عمر دولت 
ســیزدهم حل می شود. علیرضا انصاری در جلسه هماهنگی تامین مسکن 
اقشــار آسیب پذیر مازندران در ســاری افزود: مدیریت پسماند و بازیافت 
طلای کثیف در مازندران با بهره گبری از ظرفیت شــرکت های داخلی و 
ســرمایه گذاری خارجی با احداث نیروگاه زباله سوز در سال های آینده به 

طور کامل رفع می شود. 
وی از فراهم شــدن مقدمات لازم برای  ورود یک شرکت چینی جهت 
حل مشکل زباله مازندران خبر داد و گفت که معضل زباله مازندران با تولید 

برق و کود از آن حل خواهد شد.
 مشــاور وزیر کشــور با ابراز امیدواری نسبت به صدور مجوز لازم برای 
اجرای طرح تولید کود از زباله در سفر استانی رییس جمهور به مازندران ، 
افزود : تکنولوژی تولید کود از زباله در کشور وجود دارد و از ظرفیت شرکت 

های دانش بنیان در این بخش استفاده می شود.
وی با تایید این که فاضلاب هم تبدیل به معضل دیگری برای مازندران 
شده است ، گفت : استفاده مجدد از فاضلاب و پساب برای آبیاری و کشاورزی 

باید مورد توجه قرار گیرد. 
انصــاری افــزود : افزایش جمعیت، مهاجرت به شــهرها و گســترش 

شهرنشینی، ارتقای اســتانداردهای زندگی، رشد و گسترش صنایع حجم 
بالایی از فاضلاب را تولید می کنند که در صورت تصفیه می تواند به عنوان 

منبعی برای تامین آب، مواد و انرژی مورد توجه قرار گیرد.
وی تاکید کرد : اســتفاده از فرصت تهاتر زمینه مطلوبی را فراهم کرده 
است تا علاوه بر بهره گیری از  توان و ظرفیت شرکت های خارجی، کارها 

را نیز عملیاتی کنیم تا به ه سرانجامی برسند.
 مشــاور وزیر کشور در امور مسکن همچنین در این نشست بر ضرورت 
اجرایی شدن طرح نهضت ملی مسکن به عنوان یک طرح انقلابی و ارزشمند 
تاکید کرد و گفت : دولت سیزدهم از تمام ظرفیت های قانونی برای خانه 

دار شدن مردم استفاده می کند.وی بر لزوم اهتمام بیشتر مسوولان دستگاه 
های اجرایی ذیربط در راستای اجرای کامل طرح جهش تولید ملی مسکن 
تاکید کرد و افزود : دستگاه های اجرایی بویژه منابع طبیعی، محیط زیست، 
آب و فاضلاب و مسکن و راه و شهرسازی باید با تسهیل گری زمینه خانه 
دار شــدن مردم را فراهم کنند. انصاری با تاکیــد بر این که موانع موجود 
در طرح جهش تولید مســکن باید با  اتخاذ راهکارهای درست و اصولی و 
اهتمام بیشتر مسوولان دستگاه های اجرایی رفع شود ، گفت : مازندران با 
این که از قطب های مهم تولید محصولات کشاورزی در کشور است  و در 
ارز آوری، ارزش آفرینی و افزایش تولید ناخالص ملی کشور سهم بالایی را 
در اختیار دارد، اما در زمینه زیرساخت ها با مشکلات متعددی مواجه است.

وی با بیان اینکه وزارت کشور در صدد است سهم خود از تهاتر نفتی را 
دریافت و مشخص کند ، افزود : در آینده نزدیک سهم مازندران در ارزآوری و 
صادرات مشخص می شود تا بر مبنای آن نیز برنامه ریزی لازم صورت گیرد. 
مشــاور وزیر کشور گفت : دولت ســیزدهم آمده است کم کاری دولت 
گذشته را جبران و فرامین امام و رهبری را اجرا کند و یکی از آنها تقویت 
تولید داخلی است و در این راستا زمین های واگداری شده به متفاصیان برای 
سرمایه گذاری در صورتی که تاکنون  محقق ن شده باید بازپس گرفته شود.

وی تاکید کرد : اجرای عدالت و مبارزه با فساد و رانت خواری شعار اصلی 
دولت سیزدهم است و آن را اجرایی می کند.

  طرح ملی آزادراه حرم تا حرم تا سال ۱۴۰۲ تکمیل می شود
سمنان-  معاون توسعه منابع وزیر راه و شهرسازی گفت: 
طرح ملی آزادراه حرم تا حرم با تلاش این وزارتخانه برای 

تامین اعتبارات لازم تا سال ۱۴۰۲ تکمیل می شود.
 ایمان اسلامیان روز سه شنبه در سمنان با بیان اینکه 
نهضت ملی حمل و نقل می تواند مشکلات اقتصادی کشور 
را برطرف کند گفت: در حوزه حمل و نقل طرحهای مختلفی 
برنامه ریزی شد که یکی از آنها تکمیل آزادراه حرم تا حرم 
است که  طرحی ملی، زیارتی، تجاری و فرهنگی محسوب می شود.معاون توسعه 
منابع وزیر راه و شهرسازی افزود: با توجه به محدودیت منابع، طرحها اولویت بندی 
شده و تکمیل طرح حرم تا حرم تا قبل از اتمام سال ۱۴۰۱ در دستور کار است 
.اسلامیان با بیان اینکه استان سمنان سهم قابل توجهی از منابع حوزه حمل و نقل 
را به خود اختصاص داده است ابراز امیدواری کرد: سال آینده زمان شکوفایی در 
حمل و نقل این استان باشد.وی درباره طرح مسکن ملی هم گفت: تقریبا در تمام 
شهرهای استان سمنان ، زمین برای ساخت مسکن ملی تامین شده است.در آیینی 
با حضور معاون وزیر راه و شهرسازی ، مهدی رجبی به عنوان سرپرست اداره کل راه 
و شهرسازی استان سمنان معرفی و از خدمات حسین دهقان قدردانی شد.آزادراه 
حرم تا حرم در قطعه قم تا گرمسار تکمیل است و مورد استفاده قرار می گیرد و 
اکنون قطعه گرمسار به سمنان در استان سمنان به کندی در حال ساخت است. 

 دژ خاکی حاشیه اروندرود برداشته می شود
تاکید بر حذف دژ خاکی  آبادان -  وزیر کشور ضمن 
در ساحل رودخانه اروند گفت: این دژ باقی مانده از جنگ 
تحمیلی به تدریج با هماهنگی سازمان منطقه آزاد اروند و 

مسوولان محلی برداشته خواهد شد.
از دژ نظامی حاشیه  بازدید   احمد وحیدی در جریان 
اروندرود در جزیره مینو در خرمشهر اظهار داشت: به منظور 
بهره مندی اهالی از ساحل اروندرود این دژ خاکی حذف 
خواهد شد.وی همچنین در بازدید از خرمشهر گفت: مبلمان و سیمای شهری 

خرمشهر وضعیت نامطلوبی دارد و باید به این شهر رسیدگی شود.
وزیر کشور افزود: خرمشهر به لحاظ جاذبه های فراوان گردشگری آبی نیازمند 
راه اندازی اسکله گردشگری و ماهیگیری است تا مردم از فضای رودخانه استفاده 

کنند ضمن اینکه این مهم در اشتغالزایی مردم تاثیربسزایی دارد.
وحیدی در پاسخ به سوالی در خصوص دستور رییس جمهور در خصوص آزاد 
سازی حریم ساحل برای بهره برداری و استفاده مردم گفت: این طرح اکنون در 
سواحل شمالی کشور در حال اجرا بوده و آزادسازی ساحل شروع شده است البته 
در سواحل جنوبی کشور نیز کم و بیش اجرا خواهد شد.وی ادامه داد: ساحل آزاد 
شده به شهرداری  مناطق واگذار می شود تا شهرداری ساحل را برای بهره برداری 
مردم آماده کند.دژ خاکی حاشیه اروند رود با شروع جنگ تحمیلی احداث شد. 
این خاکریز که ارتفاع آن در امتداد اروند رود متغیر است دسترسی اهالی آبادان، 
مینوشهر، اروندکنار و نیز روستاهای مجاور به اروند رود را محدود کرده و مشکلات 
بسیاری برای صیادان محلی موجب شده است.وزیر کشور روز سه شنبه با حضور 
در یادمان شهدای گمنام شلمچه نسبت به شهدای هشت سال دفاع مقدس ادای 

احترام کرد.وی برای انجام سفری ۲ روزه به خوزستان، دوشنبه وارد اهواز شد. 

 ایجاد سالانه سه هکتار فضای سبز در شهرک ها و نواحی صنعتی قزوین
قزوین  استان  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
با مشارکت  اعتبارات این شرکت و  از محل  گفت: سالانه 
سرمایه گذاران به طور میانگین سه هکتار فضای سبز در 
شهرک ها و نواحی صنعتی استان ایجاد می شود.رضا صفاری 
نواحی  و  ها  در شهرک  فضای سبز  توسعه  اینکه  بیان  با 
صنعتی می تواند به حفظ محیط زیست و کاهش آلودگی 
هوا کمک کند، افزود: امسال نیز تلاش داریم تا پایان سال 
این رقم را محقق سازیم.وی اظهار داشت: براساس قوانین باید ۲۵ درصد مساحت 
شهرک ها و نواحی صنعتی به فضاهای سبز اختصاص یابد که باید گسترش نهال 
کاری به این رقم دست یابیم که البته تلاش می شود به دلیل صرفه جویی در 
مصارف آب نهال ها از گونه های کم آب بر انتخاب شوند.این مسوول یادآور شد: 
حدود ۲۰۰ هکتار از مساحت شهرک های صنعتی استان قزوین به فضای سبز 
اختصاص یافته است.مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قزوین ادامه 
داد: ۱۵ درصد از این میزان از سوی شرکت شهرک های صنعتی در داخل معابر 
و پیاده روها و فضاهای عمومی شهرک ها نهال کاری می شود و ۱۰ درصد نیز 
باید از سوی سرمایه گذاران و صنعتگران در داخل طرح ها و واحدهای تولیدی به 
فضای سبز اختصاص پیدا کند.وی اظهار داشت: بخشی از توسعه فضای سبز در 
شهرک های صنعتی مطابق هرساله امسال در هفته درخت کاری با کاشت و غرس 

نهال انجام خواهد شد.

 رونق تولید و اشتغال با احیای واحدهای راکد در آذربایجان شرقی
تبریز -  احیای واحدهای تولیدی و صنعتی راکد و نیمه 
سیزدهم  دولت  دار  اولویت  سیاست های  از جمله  تعطیل 
در راستای تحقق رشد اقتصادی هشت درصدی است که 
آذربایجان شرقی  در  آن  تحقق  مسیر  در  مهمی  گام های 
برداشته شده است. رییس دولت سیزدهم از همان ابتدای 
آغاز فعالیت کابینه خود به صراحت اعلام کرد که اولویت در 
حوزه عمران و تولید با طرح های نیمه تمام و راکد است و 
دولت تمام تلاش خود را برای تحقق این مهم به کار می بندد؛ با این نگاه بود که 
مخبر، معاو اول رییس جمهوری در بازدید از چند واحد تولیدی در استان تهران 
از تصمیم برای راه اندازی ستاد احیای واحدهای راکد و نیمه تعطیل در کشور 
خبر داد. متناسب با این سیاست کلان دولت در حمایت از تولید و رفع موانع آن، 
نماینده عالی دولت در آذربایجان شرقی و تیم اقتصادی وی نیز احیای واحدهای 
تولیدی راکد و نیمه تعطیل را در اولویت کاری خود قرار دادند، به گونه ای که 
بازدید استاندار یا معاون اقتصادی وی از واحدهای تولیدی و صنعتی استان در سه 
ماه گذشته از سرخط های خبری اصلی رسانه های این خطه بوده است. البته این 
بازدیدها تنها در قالب دیدار صرف استاندار آذربایجان شرقی یا اعضای تیم اقتصادی 
وی از حوزه تولید و صنعت استان نبوده، بلکه بلافاصله بعد از هر دیدار، نشست 
عارضه یابی با حضور مدیران کل مسوول، برگزار و تصمیمات لازم برای کمک به 

تولیدکنندگان و صنعتگران استان برگزار شده است. 
از همین رو بوده که در پنج ماه گذشته ۸۵ واحد تولیدی و هشت واحد معدنی 
راکد و نیمه تعطیل آذربایجان شرقی به چرخه تولید بازگشته اند؛ تعداد واحدهای 
تولیدی و صنعتی راکد استان در شهریور امسال ۳۵۰ واحد اعلام شده بود که حال 
با این حساب به کمتر از ۲۷۰ واحد کاهش یافته است. از همین رو بوده که در پنج 
ماه گذشته ۸۵ واحد تولیدی و هشت واحد معدنی راکد و نیمه تعطیل آذربایجان 
شرقی به چرخه تولید بازگشته اند؛ تعداد واحدهای تولیدی و صنعتی راکد استان 
در شهریور امسال ۳۵۰ واحد اعلام شده بود که حال با این حساب به کمتر از ۲۷۰ 
واحد کاهش یافته است. ناظران محلی با استقبال از تلاش مدیریت ارشد آذربایجان 
شرقی برای کمک به حوزه تولید و صنعت در قالب بازدیدهای میدانی و برگزاری 
جلسات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید می گویند کارآمدی بیشتر هر گونه تصمیم 
محلی در این باب، نیازمند تفویض اختیارات بیشتر به ادارات کل و سازمان های 

استانی از سوی نهادهای مادر در تهران است. 

معــاون اجرایی رئیس جمهور گفت: دولت 
ســیزدهم بــا تــلاش و همت خــود در رفع 
مشــکلات جامعه، بارقه های امید را در جامعه 

ایجاد کرده است.
ســید صولت مرتضوی در آیین افتتاح ۲۵ 
هزار طرح اشــتغالزایی که در شهرک صنعتی 
قرچک برگزار شد اظهار داشت: امروز به برکت 
پیروزی انقلاب اســلامی، توفیقات مضاعفی 
برای مردم ایران و همه جهانیان حاصل شــده 
و قدرت نوظهوری در جغرافیای سیاسی جهان 
ایجاد گردیده که قطب بندی های رایج حاکم 

بر جهان را بر هم زده است.
وی افزود: انقلاب اسلامی با نظریه حکومت 
دینی با شــعار محــوری اســتقلال، آزادی و 
جمهوری اســلامی، به بشــریت تشنه عدالت 
در مقابله با سلطه استکبار و مقابله با بیگانگان 
انگیزه داده و استیلای استکبار نه فقط در حوزه 
جغرافیای سیاسی و طبیعی رخت بر بسته که 

سبب نجات بشریت نیز شده است.
وی تصریــح کرد: امروز ایران اســلامی در 
جای جای کره خاکــی ملت ها را بیدار کرده و 
موج بیداری اسلامی، زنجیر را از پای انسان های 

ستمدیده باز کرده است.
مرتضوی گفت: ایران اسلامی به برکت قیام 
امام راحل به ام القرای جهان اسلام تبدیل شده و 
به مدد اتکا به خدا، به سرآمد بسیاری از کشورها 

در حوزه های مختلف تبدیل شده است.
معــاون رئیس جمهوری افــزود: در حوزه  
بهداشــت و درمان، زیرساخت های نیروگاهی، 
احداث سدها با ارتفاع بلند، ساخت سازه های 

دریایــی و فراســنگین و حــوزه دفاعــی به 
دستاوردهایی دســت یافته ایم که بیگانگان و 
ابرقدرت هــا نتوانند نگاه نامعقول به جمهوری 

اسلامی داشته باشند.
وی بــا بیان اینکه در حوزه سیاســت های 
خارجی نیز ایــران از آن ژاندارم و مستشــار 
زمان شــاه، به قدرتی اثرگذار در جهان تبدیل 
شــده تصریح کرد: البته کشور در حوزه هایی 
نیز با مشــکل مواجه است که بخشی از آن به 
تحریم های به قول آمریکا و اروپا شکننده و فلج 
کننده ارتباط دارد، هر چند که ایستادگی مردم 
باعث شد که حتی سیاستمداران دموکرات و 
جمهوری خواه آمریکا به شکست آن اذعان دارند.

مرتضوی افزود: با این که تحریم ها مشکلاتی 
را برای کشــور به همراه آورد ولی باعث شــد 
جوانان این مرز و بوم به خودباوری رسیده و با 
اندیشه و خرد جمعی، بسیاری از نیازهای کشور 

را تولید و تأمین کنند.
وی تأکید کرد: اگر همچون دوران هشــت 
ســال دفاع مقــدس به تــوان و انگیزه جوان 
ایرانی اعتماد شود، بسیاری از مشکلات جامعه 

برطرف می شود.
معاون اجرایی رئیس جمهور اذعان داشت: 
علاوه بر تحریم، ســوء مدیریت نیز کشور را با 
مشکلاتی همراه کرد و خوشبختانه اعتماد مردم 
به آیت الله رئیسی و تلاش های دولت سیزدهم 

بار دیگر بارقه امید را در کشور ایجاد کرده است.
مرتضوی گفت: دولت سیزدهم نه تنها خزانه 
خالی را تحویل گرفته که تا ســال ۱۴۰۴ باید 
ســالانه ۱۰ هزار میلیــارد تومان بدهی دولت 
گذشته را نیز پرداخت کند و با وجود مشکلات 
فراوان، امروز کشور به ثبات اقتصادی رسیده و 
البته تا رسیدن اثرات این مهم به سفره مردم، 

باید زمان صرف شود.
وی گفت: اقتدار ایران اسلامی را می توان در 
سفرهای رئیس جمهوری و معاهدات بین المللی 

منعقد شده به خوبی مشاهده کرد.
وی بــا اشــاره به تلاش دولت در توســعه 
فعالیت های اقتصادی و اشتغالزایی در روستاها 

گفت: یکی از اشتباه های  گذشته این بود که 
پیش از ایجاد اشتغال، خدمات به روستاها برده 
شــد، امروز تمامی مناطق روستایی کشور از 
زیرســاخت های لازم برخوردار هستند ولی تا 
زمانی که اشتغال پایدار و مؤثر در این مناطق 
ایجاد نشود، این خدمات نمی تواند موجب توسعه 

روستا شود.
وی گفت: این که صندوق کارآفرینی امید 
با منابع اندک توانسته ۲۵ هزار واحد خرد راه 
اندازی کند، نشان از توجه دولت به حوزه اشتغال 
روســتاها دارد و این همان ریل گذاری دولت 
پیشرفت و عدالت در تحقق رشد هشت درصدی 
اقتصاد و جلوگیری از مهاجرت روســتاییان به 

شهرها است.
مرتضوی گفــت: در بودجه ســال ۱۴۰۱ 
دولت در تبصره ۱۸ ، ســاز و کار تأمین منابع 
حداقلی برای هر استان به میزان ۲ هزار میلیارد 
تومان را پیش بینی کرده که این منبع با اهرم 
مشارکت مردم، تا ۱۵۰ هزار میلیارد تومان نیز 

قابل افزایش است.
همزمان با ایــام الله  دهه مبارک فجر و با 
حضور معاون اجرایی رئیس جمهور، ۲ هزار و 
۵۰۰ طرح اشتغالزای صندوق کارآفرینی امید 

به طور همزمان در سراسر کشور افتتاح شد.
 در این مراسم که روز سه شنبه به صورت 
متمرکز در شهرک صنعتی قرچک برگزار شد، 
۲۵ هزار طرح با سرمایه گذاری ۱۷ هزار میلیارد 
تومان و اشتغال ۶۵ هزار نفر در قالب طرح های 
خــرد و خانگی واحدهــای تولیدی کوچک و 

متوسط به بهره برداری رسید.

 مدیریت مازندران بر میانکاله قانونی است؟
 مدیریت تالاب بین المللی میانکاله توســط اداره کل حفاظت محیط زیســت مازندران در حالی طی روزهای اخیر مورد انتقاد برخی مســئولان استان همجوار قرار گرفته که ضوابط و مقررات محیط زیستی کشور تأکید می کند این 
تالاب باید به صورت یکپارچه مدیریت شود و مرزهای جغرافیایی نقشی در مدیریت آن ندارد. چالش های تالاب بین المللی میانکاله که یکی از ۶۵۰ زیست کره ذخیره گاه جهان محسوب می شود کم نیستند. معضلاتی اعم از خشکسالی، 
تصرف اراضی، تهدید گونه های جانوری، رعایت نشدن حقابه  محیط زیستی و آتش سوزی های عمدی و غیرعمدی همگی طی سال های اخیر این زیستگاه ارزشمند را با مشکلات زیادی مواجه کرده اند ، اما طی روزهای اخیر باز هم یک 
معضل تقریبا تکراری و قدیمی این تالاب را به خبرهای محیط زیستی برگرداند؛ مدیریت منطقه ای.تالاب میانکاله قلب اصلی و ذخیرگاه ژنتیکی شبه جزیره میانکاله است ، شبه جزیره ای که با جدا شدن خلیج کم عمق و بزرگ گرگان 
در منتهی الیه جنوب شرقی کرانه دریای خزر شروع می شود و به  طول ۶۰ کیلومتر به بهشهر در استان مازندران می رسد و مساحتی حدود یکصد هزار هکتار دارد.شبه  جزیره میانکاله که به عنوان پناهگاه حیات وحش میانکاله هم 
معروف است ، یکی از بهترین اندوخته گاه های پرندگان آبزی در ناحیه پالئارکتیک غربی است. این بانک مهم ژنتیکی زیستی جهان در سال ۱۳۴۸ به عنوان منطقه حفاظت شده تحت مدیریت سازمان محیط زیست در آمد. درسال 
۱۳۵۴ به دلیل جذب گونه های نادر و رو به انقراض و پرندگان آبزی مهاجر و همچنین محل تخم ریزی آبزیان دریای خزر بویژه کپور ماهیان و جاذبه های طبیعی خاص به پناهگاه حیات وحش ارتقاء یافت. کل پناهگاه حیات وحش 
میانکاله با وسعت ۶۸ هزار و ۸۰۰ هکتار در سال ۱۳۵۵ توسط برنامه ام ای بی MAB سازمان یونسکو به عنوان ذخیره گاه زیست کره شناخته شد. همچنین این تالاب به عنوان منطقه ای مهم برای پرندگان توسط سازمان بین المللی 
حیات پرندگان شناسایی شده است. همچنین میانکاله در سال ۱۳۵۴به عنوان تالاب با اهمیت بین المللی در کنوانسیون رامسر به ثبت رسید.میانکاله یکی از زیستگاههای مهم و با ارزش پرندگان مهاجر آبزی و پرندگان بومی است . 
این پناهگاه بازمانده تیپ اراضی مشجر ساحلی در ساحل دریای خزر است  و به علت دارا بودن موقعیت ویژه و منحصر به فرد اکولوژیکی و وجود خلیج گرگان ، یکی از ذخایر با ارزش کره مسکون لقب گرفته است و سازمان جهانی 

یونسکو برای این منطقه شناسنامه ویژه تهیه و مشخصات آن را به صورت کامل تشریح کرده و محلی به شمار آورده که باید برای انجام کارهای علمی و پژوهشی به دقت مورد حفاظت قرار گیرد .
اجتماعات گیاهی و جانوری این منطقه ارزش زیستگاهی ، حفاظتی و تحقیقاتی دارد ؛ ولی سال ها به دلیل نبود برنامه ریزی مناسب در منطقه و قرار گرفتن آن در خط هجوم نوسانات آب دریای خزر،  عملا ارزش های زیستگاهی 

آن رو به کاهش گذاشت. بر همین اساس بود که برای یکپارچه سازی مدیریت آن »شورای راهبری « تعریف و اساسنامه آن هم سال ۹۹ به استان های مازندران و گلستان ابلاغ شد.
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محمــود رضایی  -   ایــده روز  | تیم 
ملی امید ایــن روزها به دلیل غیبت مهدی 

مهدوی کیا شرایط مشخصی ندارد.
 در شــرایطی که تیم ملی زیر ۲۳ ســال 
ایران باید خردادماه ۱۴۰۱ در جام ملت های 
زیر ۲۳ ســال آســیا حضور یاد اما امیدهای 
ایران وضعیت بلاتکلیفی را تجربه می کنند. 
این روزها از گوشــه و کنــار اخبار خوبی در 
خصوص ادامه همــکاری مهدی مهدوی کیا 
و فدراســیون فوتبال به گوش نمی رســد و 
خیلی هــا معتقدند ســرمربی تیم ملی امید 
دیگر قصد ادامه همکاری ندارد و از ســمت 

خود استعفا داده است.
وضعیت نامناســب تیــم ملی امید حتی 
صدای چیا فوادی، مدیر رسانه ای این تیم را 
هم درآورد و او چند روز قبل استعفای خود 
را اعلام کرد. گفته می شود فدراسیون فوتبال 
هنوز با هیچ کــدام از اعضای تیم ملی امید 
قرارداد امضا نکرده و همین بلاتکلیفی در کنار 
عدم پرداخت پاداش صعود به جام ملت های 
زیر ۲۳ سال، مشخص نبودن شرایط اردوها 
و دیدارهای دوستانه باعث شده صبر مهدی 
مهدوی کیا تمام شــود. در این بین شایعاتی 
هم وجود دارد که مهدوی کیا از عدم حمایت 
فدراســیون فوتبال پس از حواشی به وجود 
آمده به خاطر حضور در آن بازی دوســتانه 

هم ناراحت است.
تیم ملی امید در فیفادی اخیر که مسابقات 
لیگ تعطیل بود فرصت مناسبی برای برگزاری 
اردو و انجام دیدارهای دوستانه داشت ولی این 
زمان را از دســت داد. در این بین فدراسیون 
فوتبال مدعی است اردوی اخیر به دلیل عدم 
آمادگی مهدوی کیا لغو شده و هیچ مشکلی 

در این خصوص وجود ندارد.
کامرانی فــر روز گذشــته پــس از بازی 

ســوپرجام در مورد شــرایط تیم ملی امید 
گفت:»تیم امید وضعیتش خیلی خوب است 
و هیچ مشــکلی ندارد و بــه زودی در اولین 
فیفادی با آقای مهدوی کیا تمرینات شان شروع 
می شــود. تیم امید با تمام توان در مسابقات 
آتی شرکت خواهد کرد و برنامه ریزی هایش 
انجام شده است. من خودم با مهدوی کیا در 
تماسم و بحث استعفا مطرح نیست. ایشان با 
ایمیلی که به فیفا زدند از مدیریت فنی استعفا 

دادند و این به دلیل درگیری شخصی شــان 
بوده؛ ما دوست داشتیم در آن زمینه هم کنار 
ما باشند ولی دیگر نماینده فدراسیون در فیفا 
نیستند و به زودی مدیریت فنی جدید معرفی 
می شود.«با این حال صحبت های نزدیکان تیم 
ملی امید خلاف اظهارات فدراسیون نشینان 
اســت و اوضاع آنطور که کامرانی فر می گوید 
گل و بلبــل به نظر نمی رســد. همین حالا 
هم فدراســیون توضیحی در خصوص دلیل 

غیبت مهدوی کیا نداده و حتی استعفای او از 
مدیریــت فنی نداده و با توجه به اینکه اصلا 
قراردادی با او بسته نشده، هیچ بعید نیست 
که مهدوی کیا دیگر حاضر به ادامه حضور در 
تیم ملی امید نشود.این بلاتکلیفی در شرایطی 
رخ داده کــه تیم امید ابتدا خردادماه باید در 
جام ملت های ازبکستان بازی کند. مسابقاتی 
کــه عملکرد ایــران در آن تاثیر زیادی روی 
المپیک خواهد داشت.  سیدبندی مقدماتی 
پس از آن هم بازی های آســیایی هانگژو در 
پیش است که می تواند محکی جدی برای تیم 
امید باشد و سپس بازی های مقدماتی المپیک 
پاریس آغاز خواهد شد که ماموریت اصلی تیم 

ملی امید موفقیت در این مسابقات است.
در این بین از مهدی مهدوی کیا هم انتظار 
می رود هرچه سریع تر موضع خود در خصوص 
همکاری با تیم ملی امید را به صورت رسمی 
اعلام کنــد تا تکلیف فدراســیون فوتبال و 
علاقه مندان به تیم ملی مشخص شود. اگر او 
قصد دارد هم چنان به کار خود روی نیمکت 
امیدها ادامه دهد باید به ســرعت برنامه های 
خــود برای فیفادی آینده را اعلام کند و اگر 
هم به هر دلیلی قصد استعفا دارد باید آن را 
به صورت رسمی و عمومی اعلام کند تا تیم 
ملی زیر ۲۳ ســال ایران بیش از این فرصت 

از دست ندهد.

تیمی که تقدیرش بلاتکلیفی است!

 جانشین مهدوی کیا معرفی شد
جانشــین مهدی مهدوی کیا به عنوان مدیر کمیته فنی 

فدراسیون فوتبال به فیفا معرفی شد.
 چند روز پیش بود که خبر استعفای مهدی مهدوی کیا از 
مدیریت کمیته فنی فدراسیون فوتبال منتشر و شب گذشته 

نیز حسن کامرانی فر این خبر را تائید کرد.
سرمربی تیم امید به گفته کامرانی فر با تصمیم شخصی 
چنین اقدامی را انجام داده و فدراسیون فوتبال هم در اولین 
اقدام نام میرشاد ماجدی عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال را به عنوان جایگزین 

مهدوی کیا به فیفا ارسال کرده است.
البته نام ماجدی هنوز در سایت فیفا ثبت نشده اما فدراسیون فوتبال نامه معرفی 
وی را ارسال کرده است تا از این پس او رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال باشد. 

 بابت اخراجم از هواداران پرسپولیس عذرخواهی می کنم
مدافع تیم فوتبال پرســپولیس بابت اخراجش در دیدار 

سوپرجام فوتبال ایران از هواداران این تیم عذرخواهی کرد.
 مهدی شــیری پس از شکست یک بر صفر پرسپولیس 
مقابل فولاد در ســوپرجام اظهار داشت: بازی خیلی سختی 
بود. همیشه در بازی های فینال باید کمتر اشتباه کرد. ما هم 
موقعیت داشتیم، اما همیشه تیمی موفق است که بتواند از 

موقعیت هایش بهتر استفاده کند.
وی ادامه داد: جا دارد از همین جا از هواداران پرسپولیس بابت اخراجم عذرخواهی 
کنم. درخواست می کنم آنها در ادامه راه کنار تیم باشند، چون بازی های سختی در 

پیش داریم و باید به تیم ما کمک کنند.
شیری درباره حاشیه های بازی فولاد - پرسپولیس هم یادآور شد: متأسفانه فوتبال 

ما اینطور شده است و من خیلی دوست ندارم درباره این مسائل صحبت نکنم.
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ به این سؤال که امروز پاداش های شان را 

دریافت کردند، گفت: نه، فعلًا که پاداشی نگرفته ایم. 

 محرومیت کنعانی زادگان از بازی با کره و لبنان با حکم کمیته اخلاق
با اعلام کمیته اخلاق »حسین کنعانی زادگان« از دو بازی 

آینده تیم ملی ایران محروم شد.
چندی قبــل فایلی صوتــی از تماس تلفنی حســین 
کنعانی زادگان با فردی منتشر شد که حاشیه های زیادی را 
برای این بازیکن و تیم ملی ایران به وجود آورد اما او با توجه 
به صادر نشدن حکم کمیته اخلاق، توسط »اسکوچیچ« به 

اردوی ایران برای دیدار با عراق و امارات دعوت شد.
اکنون کمیته اخلاق رای خود را در خصوص حسین کنعانی زادگان به شرح زیر 

صادر کرده است:
»حسین کنعانی زادگان به دلیل نقض مقررات اخلاقی فوتبال به پرداخت مبلغ 
یک میلیارد ریال جریمه نقدی و محرومیت از دو بازی ملی مسابقه فوتبال، فوتسال 

و فوتبال ساحلی محکوم شد.
با توحه به بند یک ماده ۶۳ آیین نامه اخلاق و بند ۴ ماده ۱۰۳ آیین نامه انضباطی 
محرومیــت مندرج در رای فوق بلافاصله به محض صدور اجرا و ارائه درخواســت 

تجدیدنظرخواهی مانع اجرای حکم یا توقف اجرای آن نخواهد بود.
همچنین در صورت داشتن درخواســت تجدیدنظرخواهی با رعایت تشریفات 
قانونی مندرج در ماده ۶۳ آیین نامه اخلاق ظرف یک هفته لایحه اعتراضیه خود را 
به کمیته اخلاق فدراسیون ارسال کند.«به گزارش ایسنا، در صورت پا برجای ماندن 
این حکم، کنعانی زادگان دو دیدار آینده تیم ملی در نوروز ۱۴۰۱ مقابل کره جنوبی 

و لبنان را از دست می دهد.

  ثابت کردیم از پرسپولیس بهتریم
مدیر تیم فوتبال فولاد خوزســتان گفت: توانستیم ثابت 
کنیم که تیم بهتری هستیم و بعد از پنج سال نوار موفقیت های 
پرسپولیس را که به صورت متوالی قهرمان می شد را بشکنیم.

سیدمحمد علوی پس از قهرمانی فولاد در سوپرجام در 
جمع خبرنگاران، اظهار کرد: این بازی هم مثل جام حذفی و 
تک بازی بود و طبیعتا هر اتفاقی ممکن بود رقم بخورد اما خدا 
را شکر توانستیم ثابت کنیم که تیم بهتری هستیم و بعد از پنج 
سال نوار موفقیت های پرسپولیس را که به صورت متوالی قهرمان می شد را بشکنیم.

وی بیان کرد: تیم فولاد باید تقویت شــود؛ بازیکنان ایرانی مورد نیاز را گرفتیم 
و ان شاءالله یکی دو بازیکن خوب هم به ما اضافه شود تا نماینده خوبی برای ایران 

در آسیا باشیم.
مدیر تیم فوتبال فولاد خوزســتان درباره درگیرانه بــودن بازی دو تیم فولاد و 
پرسپولیس نیز گفت: طبیعی است چون تک بازی است و از آن جا که کارت ها در 
بازی بعدی دو تیم محاسبه نمی شود، این موضوع عادی بود. پرسپولیس پنج سال 

قهرمان شده بود و ما نیاز داشتیم خودی نشان دهیم و بازی را ببریم.

  واکنش مطهری به اخراجش در دیدار سوپرجام
مربی پرســپولیس در واکنش به اخراجش در سوپرجام 
می گویــد هر تیمی که بیش تر داد و بی داد کند، ســوت به 
سمت آن تیم است. حمید مطهری پس از شکست پرسپولیس 
مقابل فولاد اظهار کرد: به تیم فولاد تبریک می گویم چون 
واقعا تیم لایق و خوبی هستند. بازی درگیرانه و فیزیکی بود 
و در نیمه دوم کارمان را خوب جلو می بردیم که متاســفانه 
اخراج شیری به تیم ما سکته داد اما به هر حال ما یک تیم 
هستیم و همیشه گفتم همه بازیکنان ما برای ما ارزشمند هستند و به بچه ها خسته 
نباشید می گویم.او درباره اخراجش توسط محمدرضا اکبریان، داور دیدار گفت: او از 
داوری خداحافظی کرده و صحبت های زیادی راجع به سبک داوری اش دارم اما هیچ 
بی احترامی نمی کنم. او سبک کاری اش جوری است که هر تیمی بیشتر داد و بی داد 
کند، ســوت به ســمت آن تیم است. داور باید جرات داشته باشد و تیم ها به سبک 
داوری او نگاه می کنند و به این شکل برخورد می کنند. امروز روز خداحافظی داور بازی 
بود و به او خسته نباشید می گویم. به همین دلیل به همین حرف ها بسنده می کنند.

مربی پرسپولیس اضافه کرد: هواداران بسیار بی احترامی می کردند و من به نیروی 
انتظامی تذکر دارم. هواداران جملات قشنگی نگفتند.

 یحیی گل محمدی زیر گوشم هم بزند، حرفی نمی زنم
دستیار سرمربی تیم فوتبال فولاد خوزستان گفت: حتی 

اگر یحیی گل محمدی زیر گوشم بزند، حرفی نمی زنم.
 حســین کعبی پس از دیدار تیمش مقابل تیم فوتبال 
فولاد خوزســتان کــه با قهرمانی در ســوپرجام با نتیجه 
یک بر صفر همراه شــد، اظهار کرد: در ابتدای امر خسته 
نباشید می گویم به تیم داوری چون آخرین قضاوت آن ها 
بود و مسابقه ای بود که با کارت های زرد زیادی همراه بود 
امــا حق فولاد در ایــن دیدار پیروزی بود و زحمت زیادی برای موفقیت در این 
مســابقه کشــیدیم.وی ادامه داد: از فرصت های خود به خوبی استفاده کردیم و 
توانستیم به برتری برسیم. پرسپولیس تیم بزرگی است و به آن ها بابت زحماتشان 

تبریک می گویم.

تیم منتخب جهان جایگزین ایران برای مبارزه با کشتی گیران آمریکایی شد
کشــتی گیرانی از چندین کشور جایگزین تیم ملی ایران برای مبارزه با 
آمریکا شــدند که البته تیم ضعیفی به حساب می آید. با اعلام عدم حضور 
فدراســیون کشتی ایران، تیمی متشکل از ورزشکاران از سراسر جهان برای 
رویارویی با کشــتی گیران ایالات متحده دعوت شده است. ستاره های بین 
المللی نماینده ۹ کشور  از چهار قاره مختلف )اروپا، پان آمریکا، آسیا و آفریقا( 
هستند.همچنین نماینده سنگین وزن کشتی آزاد آمریکا نیز معرفی شد. نیک 
گویازدوسکی دارنده دو مدال برنز جهان در وزن ۱۲۵ کیلوگرم خواهد بود. 
به این ترتیب بعد از انصراف ایران به دلیل مشکلات مربوط به ویزا، این 

مبارزات روز ۲۳ بهمن برگزار می شود.
۵۷ کیلوگــرم - توماس گیلمان )ایالات متحــده آمریکا( مقابل داریان 

کروز )پورتوریکو(
۶۱ کیلوگرم - دیتون فیکس )ایالات متحده آمریکا( مقابل جوســپه رئا 

)اکوادور(
۶۵ کیلوگرم - جوی مک کنا )ایالات متحده آمریکا( مقابل کمال بگاکوف 

)تاجیکستان(
۷۰ کیلوگرم - جیمز گرین )ایالات متحده آمریکا( مقابل دیلون ویلیامز 

)کانادا(
۷۴ کیلوگرم - جیسون نولف )ایالات متحده آمریکا( مقابل میچ فاینسیلور 

)رژیم صهیونیستی(
۷۹ کیلوگرم - جردن باروز )ایالات متحده آمریکا( مقابل نســتور تافور 

)کلمبیا(
۸۶ کیلوگرم - زاهد والنســیا )ایالات متحده آمریکا( مقابل نوئل تورس 

)مکزیک(
۹۲ کیلوگرم - کولین مور )ایــالات متحده آمریکا( مقابل ایوان راموس 

)پورتوریکو(
۹۷ کیلوگرم - کایل اســنایدر )ایالات متحده آمریــکا( مقابل زبیگنیو 

بارانوفسکی )لهستان(

۱۲۵ کیلوگرم - نیک گویازدوســکی )ایالات متحده آمریکا( مقابل زک 
مریل )پورتوریکو(

تنها مبارزه فرنگی نیز به شرح زیر برگزار می شود:
جی آنجلو هنکوک )ایالات متحده آمریکا( در مقابل احمد حسن )مصر(

این مسابقه در زمین بیسبال گلوب لایف فیلد برگزار می شود، جایی که 
تیم های دانشــجویی از ایالت های اوکلاهاما و آیووا که یکی از قوی ترین ها 
در مسابقات قهرمانی دانشگاه های ایالات متحده محسوب می شوند، بر روی 

تشک رقابت می کنند.
مربیگری این تیم ها بر عهده جان اســمیت، قهرمان دو دوره المپیک و 

تام برندز، قهرمان المپیک است.

سکو نشینی هم پارتی بازی می خواهد !
در شــرایطی که حضور تماشاگران در ورزشــگاه های فوتبال ممنوع است، 
مشخص نیست هر بار به چه علت باید شاهد اعتراض عوامل تیم های میهمان، 

نسبت به حضور غیرقانونی برخی افراد روی سکو باشیم!
 بازگشت هواداران به ورزشگاه های کشور پس از حدود ۲ سال دوری به دلیل 
شیوع ویروس کرونا خبری خوشایند برای فوتبال ایران بود اما به دلایل نامعلوم 
تنها برای دو مسابقه به صورت آزمایشی اجرایی شد و پس از آن مجددا از ورود 

علاقه مندان فوتبال به ورزشگاه ها ممانعت به عمل آمد.
هرچند بنابر پروتکل های بهداشتی تدوین شده امکان حضور تماشاگران در 
ورزشگاه ها و سایر اماکن روباز ورزشی تا سقف ۳۰ درصد وجود دارد اما تصمیم 
بر این شد تا پس از گذشت حدود دو سال هواداران فوتبال به صورت آزمایشی 
و با ظرفیت ۵۰۰۰ نفری در دیدار تیم های فوتبال اســتقلال تهران و نســاجی 
قائمشهر و نیز پرسپولیس تهران و صنعت نفت آبادان در ورزشگاه آزادی حضور 
پیدا کنند اما این رویه ادامه دار نبود و پس از آن مجددا از حضور تماشاگران به 
ورزشگاه های کشور ممانعت به عمل آمد تا لیگ برتر فوتبال ایران هم چنان از 

حضور علاقه مندان محروم بماند.
طی این دو ســال اما برخی از مسابقات لیگ برتر با حضور افراد خاص و به 
اصطلاح نورچشمی ها روی سکوی ورزشگاه ها برگزار شده  که با صدای اعتراض 
عوامل تیم های میهمان همراه بوده است؛ بعضا کار هم تا جایی پیش رفته که 

از ناظر مسابقه درخواست خارج شدن این افراد از ورزشگاه شده و حتی تهدید 
به لغو مسابقه کرده است!

 فرهاد مجیدی از جمله سرمربیانی است که چند مرتبه نسبت به این مساله 
اعتراض جدی خود را در نشست های خبری عنوان کرده و به حضور افراد خاص 
تحت عنوان تماشاگر روی سکوها در دیدارهای استقلال مقابل آلومنیوم اراک، 
نفت مسجد سلیمان و هوادار معترض شده و خواستار برخورد سخت گیرانه تر 
و همــراه با جریمه برای تیــم میزبان به دلیل رعایت نکردن ممنوعیت حضور 

تماشاگران در ورزشگاه مطابق با پروتکل بهداشتی مقابله با کرونا شده است.

سوال اصلی اینجاست که این افراد روی سکوها چه می کنند و با چه مجوزی 
امکان حضور در ورزشگاه های فوتبال و تماشای مسابقات از جمله مسابقات لیگ 
برتر را دریافت کرده اند؟ مگر نه این که حضور تماشاگران در ورزشگاه ها ممنوع 
است پس به چه علت باید برخی افراد خاص با لابی و رانت امکان حضور روی 

سکو و تماشای مسابقات را از نزدیک داشته باشند؟
طبق اظهارات عوامل تیم های میهمان حضور این افراد صرفا به سکوها محدود 
نمی شود و در راهروی ورزشگاه نیز حضور دارند! نکته مهم تر این که اگر هر یک 
از این افراد ناقل ویروس کرونا باشد و بازیکنان و عوامل تیم ها را در معرض ابتلا 

به ویروس قرار دهد، چه کسی پاسخگو خواهد بود؟
ســازمان لیگ که بارهــا و بارها در این زمینه ســهل انــگاری کرده باید 
بــه طور حتم در این راســتا پاســخگو باشــد زیــرا هر گونه غفلــت در این 
راســتا می تواند ســلامت بازیکنان و عوامــل تیم ها را به خطــر بیاندازد. در 
عیــن حال برخورد جدی نکردن و نظارت کافی نداشــتن ســازمان لیگ در 
 رابطــه با حضور افــراد خاص در ورزشــگاه های فوتبال صرفا بــه رویه توزیع 
رانــت دامن می زند و این امکان فقط بــرای برخی فراهم خواهد بود تا بتوانند 
مســابقات لیگ را از نزدیک و روی ســکوها نظاره گر باشند در حالی که سایر 
علاقمندان از حضور در ورزشــگاه ها مطابق با تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا 

محروم شده اند!

۵میلیارد هم از پرسپولیس پول نگرفتم اما ۲۰ میلیارد سود رساندم!
دروازه بان پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در ۴ 
ســالی که در این تیم بودم روی هم ۵ میلیارد هم پول 
نگرفتم اما با انتقالم به بلژیک ۲۰ میلیارد ســود نصیب 

باشگاه شد.
 علیرضا بیرانوند در خصوص بیانیه باشگاه پرسپولیس 
اظهار داشت: حقیقتا از این بیانیه خیلی ناراحت شدم ولی 
به نظرم کسی که این بیانیه را نوشته عصبی بوده اما آنها 
نباید ناراحتی را گردن کسی بیندازند که سالها برای این 

تیم زحمت کشیده است.
وی افزود:من قبل از حضور در پرسپولیس به تیم ملی 
دعوت می شدم و حتی زمانی که بازیکن نفت تهران  بودم 
بازیکن تیم ملی بودم.در پرسپولیس افتخارات زیادی کسب 
کردم و روزهای تلخ و شیرین زیادی داشتم، تا الان هم این 
علاقه ام را به هواداران این تیم ثابت کردم. ۲ سال است 
که از پرســپولیس جدا شدم ولی عکس پروفایلم هنوز با 

پیراهن پرسپولیس است.
دروازه بان پیشین پرسپولیس تاکید کرد:من ۴ سال 
برای این تیم زحمت کشیدم، سختی کشیدم و اتفاقات 
خوبی داشتم.همه من را می شناسند و رک صحبت هایم 
را می زنم. سال اولم قراردادم ۹۰۰ میلیون بود، سال دوم 
یک میلیارد و دویست میلیون تومان و سال سوم قراردادم 
سه میلیارد بود. سال چهارم اصلا پولی نگرفتم. در سال 
چهارم همین مبلغ به شکایت رسید.در آن ۴ سال در کل 
۵ میلیارد هم پول نگرفتم ولی ۲۰ میلیارد به پرسپولیس 
از طریق انتقالم سود رساندم و برایشان در آمدزایی داشتم.

بیرانوند خاطرنشان کرد: کسی که این بیانیه را نوشته 
خواسته من را مقابل هواداران قرار بدهد. این آقایان نگفتند 
که از پول انتقال من به آنتورپ مطالبات برانکو را دادند. 
جالب است نامه زدند که من زودتر به باشگاه آنتورپ بروم، 

وقتی شــما من را به بلژیک فرستادید چرا نامه می زنید 
که او ۵-۶ بازی آخر در پرســپولیس نبوده است؟ چرا با 

من توافق نکردید؟
وی تاکیــد کــرد: فقــط یــک ســوال دارم،چگونه 
اینقــدر وقت داشــتند کــه از من شــکایت کنند، این 
همــه وکیل گرفتند،قــرارداد مــن را از ۴-۵ میلیارد به 
۲.۵ میلیــارد رســاندند ولی باز هــم روی رای کمیته 
وضعیت شــکایت کردنــد. من حتی می توانســتم به 
 کمیته اســتیناف اعتراض کنم ولی بــه خاطر هواداران 
پرسپولیس این کار را نکردند. شمایی که این همه فرصت 
داشتید و می خواستید هزار تومان به من ندهید چگونه 

از من شکایت کردید؟
دروازه بان اسبق پرسپولیس گفت:آقای صدری چند 
بار به شما گفتم شما از صندلی خودتان می ترسید؟ چرا 
تا وقتی که هســتید همه چیز را صاف نکردید؟ چند بار 

التماست کردم پول من را بده؟ همین بازیکنان تاجیک 
که جذب کردند خودم اجازه دادم که قراردادشان را ثبت 
کنند وگرنه حکم من قبل از آن آماده بود. می خواهید پیام 
هایی که من به عطایی دادم را نشان بدهم؟ آقای درویش 
چند بار با شما حرف زدم؟ وکیل من کارش را جلو برده 
و چرا باید این همه حرف به من بزنند. بازیکنان باشگاهی 
به خاطر پولشان اعتصاب کرده و سر تمرین نمی روند ولی 
من که بازیکن تیم نیستم چه کار باید انجام بدهم؟ من 
۲ راه حل دارم، یکی اینکه التماس کنم که این کار را هم 
کردم و دوم اینکه شکایت کنم.من که شغل و راه دیگری 

برای دریافت حقم نداشتم.
بیرانوند یادآور شــد: این بیانیه علیه من بســیار تابلو 
بود،من مثل هواداران پرسپولیس از باخت این تیم ناراحت 
شدم اما همه مردم باید بدانند دوران اینکه بازیکن را مقابل 
هوادار قرار بدهید تمام شده است.همه دنبال این هستند 

که بیرانوند را زمین بزنند و من را از چشم مردم بیندازند 
اما من خدا را دارم . من آدمی هستم که دروغ نمی گویم. 
تمام حرف هایم حقیقت است. هوادار آمده به من گفته این 
۲.۵ میلیارد تومان دوا و درمان خودت و خانواده ات شود!

وی که با برنامه فوتبال برتر صحبت می کرد ادامه داد: 
این آقایان نشان دادند که کارشان را خوب بلد هستند. این 
حکم من ۶ ماه خوابیده است اما از روز گذشته مصاحبه 
کردنــد بیرانوند باید به ما وقت می داد، آیا شــما وقت 
نداشتید؟ این رفتارها زشت است، خودم بارها به آنها پیام 
دادم و التماس کردم. به آقای عطایی بارها پیام دادم، الان 
در مورد پرونده و رای صادره چیزی دســت من نیست. 
مردم بدانند بیرانوند ۴ ســال در پرسپولیس زندگی کرد 
که همه فکر می کردند من میلیارد هستم. این پولی که 
شکایت کردم مربوط به سال چهارم من است. خیلی ها 
به من گفتند کامنت های اینستاگرامت را ببند تا فحش 
نشنوی ولی من این کار را نمی کنم و حرفم را می زنم. 

این پول حق زن و بچه ام است.
دروازه بان تیم ملی خطاب به مسئولان گفت: مقصر 
اصلی این اتفاقات کســانی هستند که در این باشگاه ها 
مدیریت می کنند. استقلال و پرسپولیس بزرگترین تیم 

های ایران هستند. 
این دو باشگاه بزرگ هستند و مدیرانی که در این تیم 
ها حضور پیدا کنند باید این اطمینان را داشــته باشند 
که حداقل ۲ سال بمانند.من ندیدم مدیرعاملی کارش را 
صحیح و سالم تحویل مدیر بعدی بدهد.این همه وکیل 
گرفتید و تریلی تریلی مدرک جمع کردید که هزار تومان 
به من نرسد اما چرا کاری که باید را انجام ندادید؟ هر کسی 
 که فکر می کند بیرانوند مقصر است آزاد است هر چه دلش

 می خواهد به من بگوید.

 وقفه ۳ ماهه در لیگ برتر هندبال زنان
از پایان دور رفت لیگ برتر هندبال زنان تا آغاز دور برگشت حدود سه ماه فاصله وجود خواهد داشت.

مرحله برگشــت مســابقات لیگ برتر هندبال زنان قرار اســت از دهه ســوم فروردین سال ۱۴۰۱ از سرگرفته شــود. باتوجه به اینکه آخرین مرحله دور رفت لیگ برتر زنان ۲۸ دی به پایان رسید، فاصله برگزاری بین دو مرحله لیگ 
حدود ۸۵ روز یا سه ماه خواهد شد. این وقفه به سبب برگزاری مسابقات قهرمانی آسیا دختران جوان و نوجوان و همچنین برگزاری اردوها است. این مسابقات قرار است در بخش جوانان از ۱۶ تا ۲۲ اسفند و در بخش نوجوانان از ۲۷ 
اسفند تا ۷ فروردین در آلماتی قزاقستان انجام شود.آهن بافق نیز با ۹ امتیاز نیز در رده های دوم تا چهارم ایستاده اند. شهید شاملی کازرون، کات شاهرود، صنایع روشنایی یکتا البرز، آتریسا تهران نیز در رده های بعدی جای دارند.
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پیامبر اكرم  علیه السلام :
خداوند متعال، در آسمان 
هفتم، فرشته ای گماشته 

است كه به آن، »داعی 
)آواگر(« می  گویند و چون 
ماه رجب فرا می رسد، آن 

فرشته، هر شبِ آن ماه را تا 
صبح، ندا می دهد: »خوشا 
بر ذاكران! خوشا بر طاعت 

كنندگان!«
الإقبال: ج 3 ص 174

قیمت طلا توانست تا نزدیکی 1815 دلار رشد کند اما انتشار داده های مشاغل 
قدرتمند ایالات متحده باعث شد تا رشد این فلز گرانبها محدود شده و در نهایت 

هفته گذشته را با عدد 1808 دلار به پایان رساند.
به گزارش بنکر )Banker(، بســیاری از کارشناسان انتظار نداشتند که داده 
های مربوط به اشتغال و دستمزد رشد قابل توجهی را نشان دهند اما این داده 
ها حاکی از آن بودند که بخش حقوق و دستمزد به شکل قابل توجهی افزایش 
یافته و همچنین آمریکایی ها تمایل بیشــتری برای بازگشت به سر کار از خود 

نشان داده اند.
داده های قدرتمند مشاغل باعث شد تا بازده خزانه داری ایالات متحده و دلار 
آمریکا به شکل قابل ملاحظه ای افزایش یابد و در نتیجه قیمت طلا کاهش پیدا 
کند. همچنین داده های مشــاغل قوی تر نوید دهنده یک فدرال رزرو تهاجمی 

تر بود که برای قیمت طلا مناسب نمی باشد.
با این حال کاهش قیمت طلا باعث به وجود آمدن یک موقعیت خرید مناسب 
بود و از این رو قیمت طلا افزایش پیدا کرد. قیمت طلا از صبح امروز بیش از 3 

دلار رشد کرده و در عدد 1812 دلار قرار دارد.
به گفته ادوارد مویا تحلیلگر ارشد بازار، به طور معمول همراه با افزایش بازده 
خزانــه داری قیمت طــلا کاهش پیدا می کند. با این حال با توجه به نرخ بازده 

کنونی قیمت طلا باید بسیار پایین تر از سطح فعلی آن می بود که نشان دهنده 
برهم خوردن این معامله است.

تنش های ژئوپلیتیک به همراه افزایش تورم باعث شده است سرمایه گذاران 
تمایل بیشتری برای خرید طلا داشته باشند که در نتیجه قیمت این فلز گرانبها 
به شکل قابل ملاحظه ای افزایش می یابد. با این حال فشار های نزولی زیادی 

نیز برای طلا وجود دارد که می تواند هرگونه رشد قیمت را تهدید کنند.

به نقل از رویترز نوشت: پس از چرخش تند بانک مرکزی اروپا در هفته گذشته، 
یورو در بالاترین حد خود در سه هفته اخیر بود اما تحلیلگران گفتند که با توجه 
بــه حمایت فدرال رزرو از دلار، احتمال افزایش کوتاه مدت بیشــتر امکان پذیر 
نخواهد بود و البته بیت کوین در بازارهای ارزهای دیجیتال، به بالاترین ســطح 

خود در دو هفته رسید.
با توجه به اینکه ســرمایه گذاران این هفتــه منتظر آمار تورم ایالات متحده 

هســتند، یورو آخرین بار 1.1۴ دلار بود که برابر با بالاترین قیمت اواسط ژانویه 
اســت و ین 115.1۶ در هر دلار و استرلینگ 1.35 دلار بود که هر دو در میانه 

محدوده اخیر خود قرار داشتند.
این باعث شد که شاخص دلار در ۹5.۴۶ قرار گیرد که در اواخر هفته گذشته 
توسط آمارهای تاثیرگذار مشاغل ایالات متحده تقویت شد و می تواند در کوتاه مدت 

سود بیشتری داشته باشد.
جو کاپورسو، رئیس اقتصاد بین الملل در بانک مشترک المنافع استرالیا گفت: 
اگر بازارهای نرخ بهره احتمال افزایش 50 واحدی در ماه مارس را افزایش دهند، 
در کوتاه مدت افزایش دلار را خواهیم داشت اما چرخش جنگ طلبانه هفته گذشته 
کریستین لاگارد، رئیس بانک مرکزی اروپا نشان می دهد که هر افزایشی در دلار 

آمریکا محدود خواهد شد.  
بازدهی دو ساله ایالات متحده بالاتر رود و در صبح امروز)دوشنبه( در حدود 
1.32 درصد بالاترین ســطح دو ســاله خود را حفظ کردند. دلار اســترالیا در 
پایین ترین ســطح 0.۷0 دلار قرار گرفت. استرالیا همچنین در برابر سایر ارزها 

ضعیف است و به پایین ترین سطح خود از سپتامبر در برابر یورو رسید.
این هفته همچنین سخنرانی های سیاست گذاران در فدرال رزرو و بانک های 

مرکزی بریتانیا، اروپا، استرالیا و کانادا برگزار می شود.

یک توییت وایرال شــده از غول فست فود مک دونالد ظاهراً پایین ترین حد 
اصلاح اخیر بیت کوین را نشان می دهد.

به گزارش بنکر )Banker(، همانطور که توســط U.Today گزارش شده است، 
شــرکت مک دونالد که مقر آن در شــیکاگو قرار دارد، در 2۴ ژانویه )۴ بهمن(، 
روزی که بیت کوین به زیر ســطح 33،000 دلار سقوط کرد، سرمایه گذاران را 

به باد تمسخر گرفت.
این امر پس از آن اتفاق افتاد که اعضای برجســته جامعه رمزارزی، از جمله 
مدیر عامل MicroStrategy، مایکل سیلور )Michael Saylor(، شروع به ساخت 
میم درباره کار در این رستوران زنجیره ای محبوب کردند. برخی همچنین متوجه 
شدند که نمودار بیت کوین پس از سقوط شبیه آرم طاق طلایی مک دونالد شده 
است.شرکت های ارزهای دیجیتال نیز پس از انتشار توییت مک دونالد، شروع به 
تعامل با این شرکت کردند. در پاسخ به تصویر بایننس از میم Wojak، این غول 

.”wagmi friend“ فست فود توییت کرد
مک دونالد به شوخی بهبود بازار را به این نسبت می دهد که wagmi مخفف 

“we’re all gonna make it” یعنی “ما همه موفق خواهیم شد” بوده است.
بیــت کوین در 5 فوریه )1۶ بهمن( به بالاترین ســطح دو هفته ای خود در 
۴1,۹83 دلار رسید. در زمان انتشار این مقاله، قیمت بیت کوین بالاتر از سطح 

 ،)Elon Musk( ۴1,۶00 دلار است.ماه گذشته، این غول فست فود به ایلان ماسک
مدیرعامل تسلا گفت که در ازای پذیرفتن Grimacecoin در تسلا، پرداخت های 

دوج کوین را در مک دونالد فعال می کند.
مک دونالد تنها فســت فود زنجیره ای نیســت که سعی دارد جامعه ارزهای 
 Robinhood دیجیتال را جذب کند. در سال 2021، برگر کینگ اعلام کرد که با

برای ارائه پاداش در ارزهای دیجیتال مختلف همکاری می کند.

رژیم صهیونیستی روز دوشنبه پس از آنکه روزنامه ای از استفاده غیرقانونی 
پلیس از نرم افزار جاسوسی قدرتمند پگاسوس علیه معتمدان بنیامین نتانیاهو، 
نخســت وزیر سابق و دیگر شــخصیت های عمومی خبر داد، از آغاز تحقیق در 

این زمینه خبر داد.
 به نقل از رویترز، پگاســوس ابزار هک تلفن همراه شرکت صهیونیستی ان 
اس او گروپ است که از آن برای جاسوسی و سرقت اطلاعات از افراد زیادی در 

نقاط مختلف جهان استفاده شده است.
روزنامه صهیونیســتی Calcalist  در گزارشــی بدون ذکر منبع در این مورد 
نوشــت که از پگاسوس برای سرقت اطلاعات از گوشی های مختلف قبل از هر 

گونه تحقیقات رسمی و بدون مجوز قضایی استفاده شده است.

بر اســاس گزارش روزنامه مذکور این اهداف در خاک سرزمین های اشغالی 
شامل یک پسر و دو دستیار نتانیاهو - که به اتهام فساد در حال محاکمه است - و 
همچنین یک متهم دیگر و چندین شاهد و نیز، دو مقام سابق مظنون به افشای 

اطلاعات به خبرنگاران هستند.
وکلای نتانیاهو - که اتهامات وی را رد می کند - خواســتار تعلیق دادرسی 
علیه نتانیاهو شــدند. سخنگوی دادگاه گفت که نمی داند آیا چنین درخواستی 
برای قاضی که دادگاه را روز دوشــنبه طبق برنامه برگزار کرده، ارســال شده یا 
خیر. عمر بارلف، رئیس پلیس گفت که در حال تشکیل یک کمیسیون تحقیق 

در سطح کابینه است.
نفتالی بنت نخست وزیر رژیم صهیونیستی هم با صدور بیانیه ای در این مورد 
گفت: پگاسوس برای مبارزه با جرم و جنایت و تروریسم دارای اهمیت است، اما 
قرار نبود در کمپین های فیشــینگ به منظور هدف قرار دادن مردم یا مقامات 
اسرائیلی مورد استفاده قرار گیرد، به همین دلیل است که ما باید دقیقاً بفهمیم 

چه اتفاقی افتاده است.
با افشای جاسوسی پگاسوس از صهیونیست ها، پلیس در حال انجام تحقیقات 
داخلی و پاســخ به سؤالات در برابر پارلمان است. پیش از این افشای جاسوسی 
پگاسوس از مقامات سیاسی ارشد دهها کشور جهان باعث شد دولت بنت دستور 

بازبینی در صادرات آن را بدهد. 
نیتزان هوروویتز، وزیر بهداشت رژیم صهیونیستی در این مورد گفت: کسانی 
که چشــم خود را بر روی این فعالیت در خارج از کشــور بستند، اکنون باید با 

آن برخورد کنند.

مقاومت قیمت طلا در برابر روند نزولی

دلار بالا خواهد رفت؟

 مک دونالد کف قیمت بیت کوین را افشا کرد

جاسوس افزار پگاسوس صهیونیست ها را به جان هم انداخت

دزدها مشغول کارند؟دزدها مشغول کارند؟

W W W . I D E H R O O Z . C O MW W W . I D E H R O O Z . C O M

    فناوریفناوری

موتورولا پتنت گوشی تاشویی را ثبت کرده است که صفحه نمایش خارجی 
جداگانه ندارد و همان صفحه نمایش تاشو در نقش صفحه نمایش خارجی نیز 

عمل می کند؛ اما نگرانی هایی درباره ی دوام آن وجود دارد.
موتورولا یکی از اولین شرکت هایی بود که گوشی های تاشدنی را عرضه کرد 
و اکنون تقریباً با گذشت یک  ونیم سال  از زمان معرفی موتو Razr و نسخه 5G، از 
گوشی تاشو جدیدی خبری نبود. بااین  حال، سامسونگ در این مدت با رونمایی 
گوشــی تاشو سری گلکسی زد فلیپ و ارائه ی قیمت و مشخصات مناسب تر، 

توانست مشتریان بیشتری را به سمت این گوشی جذب کند.
به گزارش androidauthority، شــرکت WIPO )ســازمان مالکیت معنوی 
جهانی( پتنتی را برای گوشی تاشدنی بلند و باریک دیگر مانند Razr، دریافت 
کرده است که طراحی نسبتاً عجیبی نیز دارد. این پتنت گوشی ریزر موتورلا 
با قابلیت تاشوندگی به سمت بیرون را نشان می دهد که با طرح های تاشو قبلی 
این شرکت متفاوت است. به عبارت دیگر، صفحه نمایش تاشو هنگام تاشدن در 

بیرون باقی می ماند.
این حالت طراحی جالبی دارد؛ زیرا در مقایســه با گوشــی های تاشو قبلی 
موتورولا یا خانواده گلکسی زد فلیپ به صفحه نمایش خارجی مجزا نیازی نخواهد 
داشت. درعوض، بخشی از صفحه نمایش تاشو به عنوان نمایشگر خارجی استفاده 

می شود که احتمالاً برای اعلان ها، دوربین و... کاربرد دارد.
همان طورکه در این پتنت مشاهده می شود، ضعف احتمالی برای این تاشدنی 
وجود دارد: صفحه نمایش تاشــو با این حالت دربرابر خط و خش و آسیب های 

دیگر محافظت نمی شود. بنابراین، اگر موتورولا این نوع طراحی را پیاده سازی 
کند، در حالت ایدئال به فناوری صفحه نمایش بادوام بیشتری نیاز خواهد داشت.

به طورکلی، شــرکت  چینی رویول گوشی تاشدنی فلکس پای 2 و شرکت 
هواوی گوشی میت X یا میت XS را قبلًا شبیه به این حالت عرضه کردند؛ اما 

تاشوندگی با این حالت جدید در گوشی موتورولا برای اولین بار خواهد بود.
ناگفته نماند که پتنت ها ممکن است هرگز به واقعیت تبدیل نشوند. بنابراین، 

نباید منتظر باشیم تا موتورولا این گوشی را تولید کند.

موتورولا  و ثبت پتنت گوشی موتورولا  و ثبت پتنت گوشی 
تاشویی با نمایشگر بیرونیتاشویی با نمایشگر بیرونی

 »جیمز وب« در حال خنک شدن برای آغاز یک انقلاب علمی
دانشمند ارشد تیم عملیات تلسکوپ فضایی »جیمز وب« ناسا در مورد حدود 
۴0 روز حضور این تلسکوپ در فضا گفت: این تلسکوپ برای آغاز انقلاب علمی 

خود در حال خنک شدن است.
 به نقل از اسپیس، قریب به ۴0 روز در فضا برای تلسکوپ فضایی »جیمز 
وب« گذشته است و دانشمند ارشد عملیاتی آن می گوید که این مأموریت در 

مسیر خوبی قرار دارد و به زودی به کاوش کیهان می پردازد.
»جان ماتر« برنده جایزه نوبل و اختر فیزیکدان مرکز پرواز فضایی گادرد ناسا 

می گوید: هم اکنون ابزارهای تلسکوپ در حال خنک شدن هستند.
برای اینکه ابزار مادون قرمز »وب« بتواند ظرافت های کهکشان ها، سیارات 
فراخورشیدی و دیگر اجرام را بررسی کند، باید بسیار سرد باشد و »ماتر« می گوید 
که فوتون های منفرد)ذرات نور( هم اکنون شــروع به ثبت در آشکارسازهای 
تلسکوپ کرده اند. وی می گوید: هنوز تصویری برای نشان دادن وجود ندارد، اما 

امیدواریم به زودی به وجود بیاید.
»ماتر« در مورد ســفر حماسی که »وب« تاکنون تا رسیدن به یک مکان 
دوردست به نام نقطه لاگرانژ Lagrange Point L2(2( انجام داده است، گفت 
که قرار گرفتن در این نقطه چندین نیروی گرانشــی را متعادل می کند تا به 

تلسکوپ اجازه دهد با حداقل مصرف سوخت در فضا بچرخد.
وی افزود: در حدود پنج ماه دیگر، »وب« یک برنامه علمی جاه طلبانه را آغاز 
خواهد کرد که تمام جنبه های اخترفیزیک را پوشش می دهد، اما باید ابتدا یک 

دوره راه اندازی دقیق را پشت سر بگذارد.
در حال حاضر، یک فعالیت کلیدی تراز کردن 18 عنصر شش ضلعی آینه 
اولیه در حال انجام است. »ماتر« توضیح داد که در حال حاضر، آنها به عنوان 
18 تلسکوپ جداگانه کار می کنند، اما به زودی باید به عنوان یک آینه منفرد 

به اعماق جهان نگاه کنند.
وی می گوید: ابتدا ما باید تصاویری را که همه آن 18 شش ضلعی مختلف 
می سازند، پیدا کنیم، سپس بفهمیم کدام به کدام است و سپس شروع به ارسال 
فرمان ها به موتورهای کوچکی کنیم که آنها را به اطراف حرکت می دهند تا آنها 
را در جای درست قرار دهند. در نهایت ما آنها را در یک ردیف تراز قرار می دهیم 
تا با یک دوربین نزدیک به فروسرخ یک تصویر واضح و زیبا ایجاد کنند. سپس 

باید بررسی کنیم که سه ابزار دیگر نیز در حالت فوکوس باشند.
یکی از ابزارها که حتی هنوز روشــن هم نشده است، ابزار فروسرخ میانی 
است. بنابراین این فرآیند هنوز شروع نشده است. این ابزار حدود چهار ماه پس 
از پرتاب آماده خواهد شــد، در حالی که بقیه ابزارها باید دو ماه پس از پرتاب 
در دسترس باشند. »ماتر« گفت: پس ما آماده هستیم تا اولین نتایج خود را در 
تابستان آینده اعلام کنیم.»ماتر« می گوید تصاویری که »وب« تولید می کند، 

چون عمدتاً در طیف فروسرخ هستند، با آنچه در تلسکوپ فضایی »هابل« که از 
طول موج های فروسرخ متفاوت و نور مرئی استفاده می کند، متفاوت خواهد بود.

وی توضیح داد: ما می توانیم با استفاده از فروسرخ، درون و میان ابرهای غباری 
را ببینیم، زیرا فروسرخ به جای جهش، دانه ها و غبارها را دور می زند. بنابراین به 
عبارت دیگر، »وب« قادر خواهد بود به عمق ابرهای غباری که در آن سیارات 
فراخورشیدی در حال شکل گیری هستند، نگاه کند یا به قلب کهکشان های پر 

از غبار نظر کند. این تصاویر، زیبا و متفاوت خواهند بود.
ماتر می گوید: »وب« ابتدا توجه خود را به اجرام منظومه شمسی مانند مریخ 
یا قمر مشتری به نام »اروپا« معطوف می کند که در دهه 2030 و پس از آن، 
هدف اکتشافات رباتیک بیشتری هستند. سپس به سیاراتی به اندازه زمین که 
به دور ستاره های »کوتوله M« می چرخند که بسته به محیط شان ممکن است 

قابل سکونت باشند، توجه خواهد کرد.
»ماتر« گفت: »وب« در جســتجوی حیات در مناطق دوردســت کیهان، 

نمی تواند پاسخ های قطعی به ما بدهد، اما می تواند به ما نکاتی را ارائه دهد.
وی درباره نگاه کردن به ســیارات هم اندازه و مشــابه با زمین برای یافتن 
نشــانه هایی از حیات نیز گفت: ما انتظار نداریم که با این رصدخانه، اکسیژن 
ببینیم، این خیلی سخت است. همچنین ما به دنبال طول موج مناسب نیستیم 
تا بتوانیم این کار را انجام دهیم، اما انتظار داریم که شاهد حضور بخار آب در 

جو سیارات کوچک باشیم.
»ماتر« در پاســخ به ســوال دیگری گفت که »وب« ممکن است بتواند به 
شناســایی ستارگان در خوشــه های کروی کمک کند که به ما در درک سن 

ستارگان و تکامل جهان به طور کلی کمک می کند.
نمونه هایی از دیگر تحقیقات آتی که او به آنها اشــاره کرد شامل مشاهده 
منظومه های خورشــیدی جوان در ســحابی ها یا ابرهای گازی و اســتفاده از 

ابرنواخترها برای ارزیابی نرخ انبساط جهان است.

    فناوریفناوری
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